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روزنامه صبح ایران
سخنگوی دولت با بیان اینکه باید دست به دست هم دهیم و جامعه 
را از بحران ها عبور دهیم، تاکید کرد: بخش اعظمی از رسالت خبرنگاری 

بحران، ساختن پس از بحران و ایجاد همدلی عمومی در جامعه است. 
»علی ربیعی« عصر شنبه در اختتامیه دومین دوره جشنواره "مداد 
قرمز" در فرهنگسرای ارسباران، با قدردانی از برگزاری این جشنواره، 
گفت: فکر می کردم خود این جشنواره هم بخشی از فرآیند مدیریت 
بحران است. دوستان رسانه ای که در اینجا هستید و مطالب را دنبال 
خواهید کرد اگر اشتباه نکنم بیش از ۸۰ درصد بحران های شناخته شده

رئیس ستاد انتخابات کشور با اشاره به آمار نامزدهای حضور در مجلس 
شورای اسلامی گفت: از ۱۶۰۳۳ نفر ثبت نامی تعداد ۸۴۸ نفر انصراف 
تعداد ۱۵۱۸۵  پرونده  بنابراین  اند.  کرده  کشور  وزارت  تقدیم  را  خود 
داوطلب باقی مانده پس از دریافت نتایج استعلام از مراجع چهارگانه 
در هیات های اجرایی سراسر کشور بررسی شد و در نهایت صلاحیت 
۱۳۸۴۹ نفر برابر با ۹۲.۲ درصد از داوطلبین برای حضور در رقابت ها 
انتخابی تایید شده است. جمال عرف افزود: تعداد ۱۱۲۳ هیات اجرایی 

در کشور تشکیل شده است که از این میان ۲۰۸ هیات اصلی محسوب

علی ربیعی: 

باید جامعه را از بحران ها 
عبور دهیم

رئیس ستاد انتخابات کشور :

۹۲ درصد داوطلبان تایید
 صلاحیت شده اند

۲ ۲

مصطفی درایتی:

همه سلیقه ها باید بتوانند وارد 
صحنه  انتخابات شوند 

خطر حضور رادیکال ها در مجلس؛

تندروها بدنبال بلندگو 
در پارلمان!

7

4

۲

یک فعال سیاسی اصولگرا ضمن هشدار نسبت به حضور رادیکال ها در مجلس آینده، می گوید: در شرایطی که مشارکت 
سیاسی مردم در انتخابات پایین بیاید احتمال شکل گیری چنین مجلسی بالا می رود. ناصر ایمانی، با اشاره به اهمیت مشارکت 
مردم در انتخابات و تاثیر آن در ترکیب مجس آینده، گفت: مشارکت سیاسی مردم در انتخابات از دو جنبه حائز اهمیت است؛  
اول آن که هر چه مشارکت مردم بالاتر باشد، احساس مالکیت و علاقه مندی آنها نسبت به سرنوشت کشور نیز بیشتر می شود. 

این موضوع از بعد بین المللی هم حائز اهمیت است، یعنی اگر مشارکت مردم در انتخابات ۶۰ یا ۷۰ درصد باشد این پالس را به

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اعتماد به مردم 
بهتر از اعتماد به سیاسیون است و لازمه اعتماد به مردم 
این است که دایره انتخاب شان را محدود نکنیم. در این  
حالت می توانیم انتخابات را با میزان رأی حداکثری برگزار 

کنیم و مجلسی قوی تشکیل بدهیم.  مصطفی درایتی با 
اشاره به فضای انتخاباتی می گوید: متاسفانه در حال حاضر 
شاهد هستیم که فضای سردی بر انتخابات حاکم است که 

این شرایط حتماً ضررهای زیادی به بار خواهد آورد.

بیش از ۶4 درصد مردم ایران ورزش نمی کنند
7

8

موج سواری با داستان خیالی »استعفای رئیس جمهور«

 همصدایی معنادار برخی تریبون ها با تندروها

۲

 در هفته های اخیر با بالا رفتن غلظت آلاینده ها در کلان شهرهای کشور کارشناسان طبق 
پالایش آلودگی هوا برای چندین شهر وضعیت قرمز اعلام کردند و شرایط را برای همه ساکنان 
آن ناسالم دانستند. شهر قم در ردیف ۱۰ کلان شهر آلوده کشور قرار گرفت و به تعطیلی 
مدارس ختم شد هرچند این تعطیلات کام دانش آموزان را شیرین می کند اما کلاس های فوق 
برنامه در آینده باید عقب افتادگی ها را جبران کند؛ ولی هنوز برای آلودگی هوای قم نمی توان 
تحلیل کارشناسی و علتی را بیان کرد. کلان شهر قم از سال ۸۴ با شتاب در زمره شهرهای 
صنعتی کشور قرار گرفت در حالی که این شتاب با توازن همراه نبود و با توجه به ظرفیت های 
مذهبی و فرهنگی قم، می توانست رشد صنعت گردشگری توشه مهم توسعه و رونق اقتصادی 
قم باشد. مدیریت بحران در تریبون های مختلف استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی را باعث 
کاهش آلودگی هوا می داند در حالی که باید سیستم حمل و نقل عمومی شهر قم مطلوب باشد

دبیر علمی همایش آیت الله محقق داماد گفت: این همایش ۱۲ دی ماه با حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی و با پیام رهبر معظم انقلاب در در پژوهشکده علوم و معارف قرآنی 
علامه طباطبایی )ره( قم برگزار می شود. مهدی محمدی پیش ازظهردیروز در نشست 
خبری که در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برگزار شد، اظهار کرد: از سال 
۱۳۹۶ دبیرخانه این همایش در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تشکیل شد و کارهای 
اجرایی آن انجام شد. وی با اشاره به انتخاب اعضای ستاد این همایش توسط وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی بیان کرد: حجت الاسلام عبدالکریم بهجت پور، حجت الاسلام حبیب رضا 
ارزانی، حجت الاسلام عبدالرضا ایزدپناه، حجت الاسلام سیدحسن ربانی و حجت الاسلام 
نجف لک زایی به عنوان اعضای ستاد بزرگداشت حضرت آیت الله العظمی سید محمد 

محقق داماد)ره( انتخاب شدند. وی با بیان اینکه ریاست ستاد را آیت الله استادی برعهده

آشنایی با متهمان پرونده آلودگی هوای قم

 نفس آسمان  شهرقم به شماره افتاد
با پیام رهبر معظم انقلاب ؛

همایش بزرگداشت آیت الله محقق داماد درقم برگزار می شود 
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امیر سیاری : 
بنایی برای
 ائتلاف نداریم

اجازه جاسوسی از رزمایش مرکب را ندادیم

سیدمهدی میرداماد: متن نوحه یا نقشه مهندسی؟!

 از کلاس و تخته سیاه مداح درنمی آید

»کمربند امنیت دریایی« 
هشدار به آمریکا

نام  به  که  هند،  اقیانوس  در  کشور  سه  مشترک  مانور 
به  برگزار می شود، هشداری  امنیت دریایی«  »کمربند 

امریکا برای اجتناب از درگیری است و نشان می دهد که دو قدرت بزرگ اقتصادی)چین( 
و نظامی)روسیه( به همراه یک قدرت منطقه ای هم چون جمهوری اسلامی ایران در 

برابر هر نوع یکه تازی و یکجابنه گرایی ایالات متحده خواهند ایستاد.
اقیانوس هند که یکی از مهمترین آبراهه های جهان است، در آینده ای نزدیک با بهره 
برداری کامل جمهوری خلق چین از بنادری که به عنوان »گردن بند مروارید« از آن نام 
می برند، راه ابریشم دریای خود را در چارچوب »ابتکار کمربند و راه« مورد بهره برداری 
قرار خواهد داد. این امر بر اهمیت منطقه ای و جهانی این آبراهه پر تردد خواهد افزود. 
در همین عرصه ایران در تدارک توسعه بندر چابهار تنها بندر اقیانوسی خود است که در 
دهانه دریای عمان و اقیانوس هند قرار دارد. روسیه برای حضور در خاورمیانه با ایران 
همکاری دارد و مدل سوریه آغاز این همکاری است. در دهانه دریای سرخ که دروازه ورود 
به کانال سوئز و دریای مدیترانه است، نا آرامی های شاخ افریقا و بحران یمن از یک سو و 

نا امنی سومالی از سوی دیگر، این منطقه را با چالشی بزرگ روبرو کرده است.
سریلانکا،   بنگلادش،  میانمار،  در  چین  خلق  جمهوری  که  بنادری  بر  علاوه 
پاکستان)بندر گوادر( و بندر جیبوتی در شاخ آفریقا دارد، برای تامین آزادی کشتیرانی در 
شرق آفریقا نیز در بندر مومباسا و از آنجا جاده ای تا سودان را در اختیار خواهد داشت. 
بنابراین عرصه اقیانوس هند، به آوردگاهی برای برخورد استراتژی ها تبدیل خواهد 
شد. ایالات متحده که در سال جدید با افزایش بودجه نظامی خود تا 730 میلیارد 
دلار)بیشترین بودجه نظامی ایالات متده تا کنون(، قصد ماجراجوئی در منطقه دارد، 
افزون بر روبارویی با چین در دریای چین جنوبی و تنگه مالاکا که مهمترین و استراتژیکی 
ترین تنگه جهان است، ناگزیر در اقیانوس هند نیز به رویاوریی خواهد پرداخت. زیرا در 
جنگ تجاری که نمود بیرونی تقابل استراتژیک ایالات متحده با چین است، نا امن شدن 
راههای واردات انرژی برای چین که منشا اصلی آن از خاورمیانه و غرب آفریقاست، در 
این نقطه استراتژیک یا مثلث اقیانوس هند می تواند روی دهد. هم چنین روسیه برای 
حضور در خاورمیانه و بویژه مناطق خلیج فارس و اقیانوس هند و ورود به عرصه اقیانوس 
آرام، جهت ارتباط استراتژیکی با پایگاههای دریایی خود در شمال غرب اقیانوس آرام در 

مرز با چین، ناگزیر به حضور در اقیانوس هند است.
از این رو مانور مشترک سه کشور در اقیانوس هند، که به نام »کمربندر امنیت دریایی« 
برگزار می شود، هشداری به امریکا برای اجتناب از درگیری در این عرصه است و نشان 
می دهد که دو قدرت بزرگ اقتصادی)چین( و نظامی)روسیه( به همراه یک قدرت 
منطقه ای هم چون جمهوری اسلامی ایران در برابر هر نوع یکه تازی و یکجابنه گرایی 
ایالات متحده خواهند ایستاد. این سه کشور قصد دارند که امنیت راههای دریایی 
منطقه را تامین کنند و به کشورهایی که از بیرون از منطقه به نیت تامین امنیت منطقه در 
تدارک ائتلافهای بین المللی هستند، هشدار می دهند که می توانند بدون نیاز به آنان 
امنیت منطقه را تامین کنند. گرچه بنا به گفته وزیر دفاع روسیه، بودجه نظامی آمریکا 
۱۶ برابر بودجه نظامی روسیه است، با این حال روسیه با دستیابی به سلاحهای مافوق 
پیشرفته و ارتشی قدرتمند در برابر هر نوع زیاده طلبی ایالات متحده ایستاده است و 
همراه با چین و ایران مثلثی قدرتمند پدید آورده اند. مانور دریایی مشترک سه کشور 
آغازی برای همکاری های امنیتی در این منطقه است. البته نباید از نظر دور داشت که 
هندوستان مترصد فرصتی است تا حضور خود را در مانور احتمالی با ایالات متحده در 
چارچوب استراتژی پاسیفیک-ایندین نمایان سازد. باید منتظر بود و دید که در آینده چه 
اتفاقی ممکن است روی دهد. در هر حال منطقه اقیانوس آرام و اقیانوس هند عرصه ای 

برای رقابت های استراتژیکی محتمل است.

وزیر ورزش و جوانان:

 واگذاری استقلال و پرسپولیس باید در 
اولویت باشد

وزیر ورزش و جوانان در جلسه با معاونین خود بر اهمیت تسریع فرایند خصوصی 
سازی دو باشگاه پرهوادا تهران تاکید کرد. 

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در نشست شورای معاونان این وزارتخانه اظهار 
داشت: دولت به توانایی بخش خصوصی برای اداره دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
اعتقاد و اعتماد دارد و واگذاری استقلال و پرسپولیس بایستی اولویت کاری شما باشد.

وی ادامه داد: همه بخش های ستادی و مدیران عامل دو باشگاه موظف به همکاری با 
دو سازمان خصوصی سازی و بورس در موضوع خصوصی شدن استقلال و پرسپولیس 
هستند. وزیر ورزش و جوانان همچنین گفت: روند خصوصی سازی دو باشگاه سرعت 

بیشتری باید بگیرد و گزارش آن به طور مرتب در اختیار مردم قرار گیرد.

مشارکت سیاسی بالا، خنثی کننده شعارهای پوپولیستی است

بهرام امیراحمدیان*

عکس/  شهاب قیومی

به  را  زیر  کلی  شرایط  و  مشخصات  با  عمومی  مزایده  دارد  نظر  در 
واجدالشرایط و اشخاص حقیقی منوط به تبلیغات  کانون های تبلیغاتی 

منحصر به خود و اخذ مجوز از اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی واگذار نماید.
موضوع :

۱-اجاره فضای تبلیغات تعداد ۱۷۰ عدد از سایبان های ایستگاه اتوبوس
2- اجاره فضای تبلیغات تعداد۸ عدد ایستگاه تجمعی مسافر

3- اجاره فضای تبلیغات تعداد ۱۷ عدد باجه فروش کارت بلیط و ثبت ساعت
مدت انجام کار: سه سال شمسی

محل تحویل: سازمان اتوبوسرانی قم و حومه
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه به میزان ۴۸۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال به صورت 

وجه نقد، ویاضمانت نامه بانکی یا اسناد خزانه می باشد.
پایان وقت اداری مورخ ۱۸ / ۱۰ / ۹۸   تا  مهلت تحویل اسناد مزایده 

می باشد.
تاریخ بازگشایی پاکات مورخ ۱۹ / ۱۰ / ۹۸ ساعت ۱۰ صبح می باشد.

سایر شرایط مزایده دراسناد و مدارك درج شده است . شرکت کنندگان پس 
از دریافت اسناد و مشخصات معامله کلیه اسناد و مدارك را امضاء کرده و به 
همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارك به منزله قبول تمامی 

شرایط می باشد .
محل تسلیم پیشنهاد ها : قم بلوار حاج خداکرم جنب ترمینال مسافربری 

سازمان اتوبوسرانی قم و حومه تلفن:3۶۶4۱3۱2

سازمان اتوبوسرانی قم و حومه
 مزایده عمومی  

روابط عمومی سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم

 در نظر دارد نسبت به اجاره مغازه تجاری شماره ۷۶ واقع در بلوار 
شهداء به شرح ذیل اقدام نماید.

شرایط شرکت در مزایده : 
۱- سپرده شرکت در مزایده طبق جدول ذیل می باشد.

2- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .
3- هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

4- هرگاه برنده اول ، دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده 
آنان به ترتیب ضبط خواهد شد . 

5- محل بازگشائی پیشنهادات در دفتر شهردار می باشد .
۶- کلیه متقاضیان واجد شرایط می توانند پس از انتشار آگهی نوبت 
دوم به مدت ۱0 روز با ارائه معرفی نامه معتبر جهت دریافت اسناد مزایده 
و یا اطلاعات بیشتر به واحد املاک و مستغلات شهرداری مراجعه نمایند.

آگهی مزایده عمومی مرحله اول )نوبت اول(

شهرداری شاهد شهر

تاریخ چاپ نوبت اول : ۱398/۱0/08 
تاریخ چاپ نوبت دوم : ۱398/۱0/۱5 

حامد سلمانی- شهردار شاهد شهر

پیام تسلیت استاندار قم به مناسبت 
درگذشت همشیره حضرت آیت الله 

العظمی شبیری زنجانی )مدظله العالی ( 

در متن  پیام دکتر سرمست استاندار قم  آمده است : 
انالله و انالیه راجعون 

شبیری  العظمی  الله  آیت  حضرت  عالیقدر  مرجع 
زنجانی)مدظله العالی(

سلام علیکم 
خبر درگذشت همشیره مکرمه تان موجب تاسف و تاثر گردید . 
ضمن ابراز همدردی و عرض تسلیت از درگاه خداوند متعال 
علو درجات و غفران واسعه الهی  برای آن بانوی پرهیزکار  و 
صبر جمیل و اجر جزیل برای جنابعالی و سایر بازماندگان معزز 

مسالت دارم .

بهرام سرمست



یکشنبه -هشتم دی ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4950 2
 

اخبار

به بهانه داستان استقلال و استراماچونی 

ما به »دروغ« عادت کرده ایم، آنها نه! 
روز  و استراماچونی هر   صفحه های داستان استقلال 
شب  یک  و  هزار  به  تبدیل  که  داستانی  می شود.  قطور 
ما شده است و تنها یک شهرزاد کم دارد که آن را برای ما 

تعریف کند. از وقتی که سرمربی خوش پوش استقلالی ها بار و بندیل خود را جمع کرد 
و از تهران به رُم رفت، هزار قصه شنیدیم که به این دلیل رفت و به آن دلیل می آید. حتی 
دلیله همسر استراماچونی هم این آش را هم می زد و با استوری های اش شعله امید را در 

دل استقلالی ها روشن نگه می داشت.
هواداران استقلال هنوز منتظر "دوشنبه "ای هستند که قرار است استراماچونی به تهران 

بیاید و آبی پوشان پایتخت را تمرین بدهد.
داستان استراماچونی اما حکایت »ناراستی« است. نه تنها داستان مرد ایتالیایی بلکه 

قصه پر غصه ویلموتس و کالدرون آرژانتینی هم همین راست نگفتن هاست.
می دانید راست نگفتن برای برخی از مدیران ما مثل آب خوردن شده است. بیانیه آخر 
باشگاه استقلال در مورد استراماچونی و جانشین او را بخوانید تا متوجه راست نگفتن 
ها شوید. در بیانیه آخر آمده است که استراماچونی دیگر سرمربی استقلال نیست و بعد 
دوباره باب مذاکره با او باز می شود. در بیانیه آمده است که پنجشبنه شب تکلیف جانشین 
مرد ایتالیایی مشخص خواهد شد اما هنوز صندلی سرمربی تیم آبی پایتخت خالی است.
در حالت عادی هواداران پای مربی که تیم را ترک کرده است، نمی مانند اما چه اتفاقی 
افتاده است که استقلالی ها آسمان را به زمین می دوزند تا استراماچونی شان به استقلال 
برگردد؟ پاسخ این سوال را در رفتار مدیران باید جستجو کرد. مدیرانی که در تمام این 
سال ها راست نگفتند. مدیرانی که تمام وعده هاشان در مورد تیام، پاتوسی، جباروف و .... 
راست از آب درنیامد. مدیرانی که هنوز معلوم نشده چرا شفر را با سلام و صلوات آوردند و 

چرا او را با آن فضاحت از تیم بیرون انداختند.
کالدرون سرمربی پرسپولیس خطاب به مدیران این تیم می گوید:» من احمق نیستم 
رزومه ام به عنوان بازیکن و مربی مشخص است و من آدم احمقی نیستم. دیگر دروغ ها 
تمام شود می خواهم به من احترام بگذارند شش ماه به من احترام نگذاشتند. دیگر 

دروغ ها تمام شود می خواهم به من احترام بگذارند شش ماه به من احترام نگذاشتند.«
»دروغ« در همه جهان یک رفتار زشت است. فرقی نمی کند شما چه دین، نژاد و رنگ 
پوستی هستید، دروغ زشت است. استراماچونی در یکی از گفت وگوهایش به نکته بسیار 
مهمی اشاره کرده است. او گفته: »وقتی در پاناتینایکوس یونان کار می  کردم  مشکلات 

مختلفی داشتم اما باشگاه با مربیان و بازیکنان روراست و صادق بود.«
صداقت؛ حلقه گمشده ماجرای استراماچونی و استقلال و حتی بسیاری از مشکلات 
کشور است. ما به دروغ ها عادت کرده ایم و به همین خاطر  مدیران کشور فکر می کنند 
از فرنگ آمده ها هم با این دروغ ها می سازند. نه، آنها از شنیدن و دیدن دروغ عصبانی 
می شوند و احساس توهین می کنند و تصمیم می  گیرند در جایی که دروغ مثل صدای 

گنجشگ ها در شهر طنین انداز است، کار نکنند.
 

مصطفی درایتی:

همه سلیقه ها باید بتوانند وارد صحنه
 انتخابات شوند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اعتماد به مردم بهتر از اعتماد به سیاسیون است 
و لازمه اعتماد به مردم این است که دایره انتخاب شان را محدود نکنیم. در این  حالت 
می توانیم انتخابات را با میزان رأی حداکثری برگزار کنیم و مجلسی قوی تشکیل بدهیم. 
 مصطفی درایتی با اشاره به فضای انتخاباتی می گوید: متاسفانه در حال حاضر شاهد 
هستیم که فضای سردی بر انتخابات حاکم است که این شرایط حتماً ضررهای زیادی 

به بار خواهد آورد.  
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه سخنانش گفت: البته باید منتظر پایان موعد 
ثبت نام بمانیم تا ببینیم کدام یک از چهره های سیاسی ثبت نام کرده اند. برای اینکه 
انتخابات با شکل و شمایل رقابتی برگزار شود لازم است حاکمیت و مشخصاً نهادهای 
نظارتی طوری عمل کنند تا همه سلیقه های سیاسی بتوانند نیروهای شاخص و تاثیرگذار 
خود را وارد صحنه انتخابات کنند.  این چهره اصلاح طلب افزود: انتخابات زمانی می تواند 
اثرگذار باشد و به مجلسی پویا و کارآمد منتهی شود که شورای نگهبان و هیات های اجرایی 
فتیله رد صلاحیت فله ای را پایین بکشند. در چنین شرایطی مردم وقتی ببینند افراد 
کارنامه دار و توانمند برای نماینده شدن ثبت نام کرده اند، حتماً انگیزه شان برای رأی دادن 

بالا می رود و در نتیجه شور قابل  توجهی در فضای انتخاباتی به راه می افتد. 
درایتی ادامه داد: مردم اگر می خواهند مشکلات شان کمتر شود و وضعیت معیشتی 
خوبی را تجربه کنند، باید رأی بدهند. در واقع اینکه در یک  سال و چند ماه گذشته اوضاع 
به  هم ریخت و همه گرفتار شدند اصلًا دلیل خوبی برای قهر کردن با صندوق رأی نیست. 
مجلس زمانی می تواند مجلسی مشکل گشا باشد که چهره های توانمند با رأی بالایی 
انتخاب شوند تا مسئولیت نظارتی و قانون نویسی را به بهترین شیوه ممکن انجام بدهند.

 او همچنین توضیح داد: اگر خدای ناکرده انتخابات مجلس یازدهم رقابتی نشود و 
فضایی سرد بر آن حاکم شود، در این شرایطی که کشور موانع زیادی را پیش روی خود 

می بیند، وضعیت بدتر خواهد شد و به قول معروف درجا خواهیم زد.
 مصطفی درایتی در پایان گفت: اعتماد به مردم بهتر از اعتماد به سیاسیون است و لازمه 
اعتماد به مردم این است که دایره انتخاب شان را محدود نکنیم. در این  حالت می توانیم 

انتخابات را با میزان رأی حداکثری برگزار کنیم و مجلسی قوی تشکیل دهیم.

عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور:

پول کثیف و زیاد در انتخابات تعیین کننده است
یک عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور گفت: امیدوارم با تصویب طرح شفافیت 
و نظارت بر تامین مالی فعالیت های انتخاباتی شاهد نفوذ پول در انتخابات و رأی آوری 
استفاده کنندگانِ پول های کثیف نباشیم. البته صرف نگارش قانون، این موضوع ممکن 

نخواهد بود بلکه اجرای قانون و تفسیر به رأی هم در این خصوص اهمیت دارد.
علی اصغر یوسف نژاد، نماینده ساری و عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، در 
گفت وگو با خبرنگار اعتمادآنلاین، با اشاره به تصویب کلیات طرح شفافیت و نظارت بر 
تامین مالی فعالیت های انتخاباتی در انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: شفافیت 
از جمله رأی دهنده ها، کاندیداها،  انتخاباتی مطالبه همه  نظام  و سازماندهی  مالی 

برگزارکنندگان انتخابات، ناظران و مجریان انتخابات است.
  او ادامه داد: مهم است که برای شفاف سازی مالی در انتخابات و سازماندهی آن 
چه چیزی را تصویب کنیم. همه به یکباره می گویند پول کثیف و پول زیاد در انتخابات 
تعیین کننده است، که همین طور است. وقتی در کشور حزب نداریم و تحزب در فضای 

سیاسی وجود ندارد، خیلی ها ممکن است با پول هم بیایند.
 این نماینده مجلس تاکید کرد: طرح دوفوریتی شفافیت و نظارت بر تامین مالی 
فعالیت های انتخاباتی طرح خوبی است. البته باید چکش کاری های لازم از نظر ادبیات و 

محتوا انجام پذیرد و ان شاءالله 2 هفته دیگر در دستور کار قرار می گیرد.
 یوسف نژاد در پاسخ اینکه آیا نمایندگان مستنداتی داشتند که اقدام به تصویب این 
طرح کردند گفت: هر کسی بر اساس شرایطی که دارد، درمی یابد که در جامعه بسیاری 
از مسائل غیراصلی مانند مسائل قومی و قبیله ای، پول کثیف و پول زیاد در انتخابات، 
دخالت و اثر داشته است. تاریخ انتخابات هم این موضوع را نشان داده است و در حال 
حاضر نیز مبانی آن وجود دارد.  او ادامه داد: بنابراین چون هزینه فعالیت های انتخاباتی 
یک مساله عام به شمار می رود همه استقبال کردند و زمانی که در مجلس مطرح شد 
حتی یک مخالف هم نداشت.  این عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی کشور گفت: 
امیدوارم با تصویب این طرح شاهد نفوذ پول در انتخابات و رأی آوری استفاده کنندگانِ 
پول های کثیف نباشیم. البته صرف نگارش قانون، این موضوع ممکن نخواهد بود بلکه 
اجرای قانون و تفسیر به رأی هم در این خصوص اهمیت دارد. گاهی جناح بندی ها و 
مسائل سیاسی در انتخابات دخالت دارد؛ یعنی اجرای این قانون را با جناح بندی های 

سیاسی تطبیق بدهند و به نوعی از این قانون تفسیر سیاسی کنند.

عضو فراکسیون امید پاسخ داد

راه مقابله با فشارهای حداکثری ترامپ چیست؟
آزادی  ایجاد  را  ترامپ  حداکثری  فشار  با  مقابله  راه  بهترین  امید  فراکسیون  عضو 
حداکثری در داخل خواند و گفت: برای شکستن فشار حداکثری استکبار جهانی باید 

کشور را از حالت بسته بودن در تعیین افراد خودی و غیر خودی خارج کنیم. 
قاسم میرزایی نیکو درباره فعالیت گروه ها و شخصیت ها برای رونق انتخابات آینده 
مجلس، گفت: دولت نخستین مجموعه ای است که در رونق انتخابات آینده مجلس می 
تواند اثرگذار باشد، در پی بروز حوادث اخیر و درد و رنجی که بر مردم تحمیل شده دولت 
باید با عذر خواهی از مردم، فضا را به سمتی پیش ببرد که فاصله ایجاد شده جبران شود.

نماینده مردم دماوند در مجلس شورای اسلامی با تاکید بر نقش احزاب در ایجاد رونق 
انتخاباتی ادامه داد: احزاب با این نگاه که اصلاح امور تنها از صندوق رای می گذرد باید 

فعال شده و دیگران را برای حضور در انتخابات ترغیب کنند.
وی عذرخواهی دولت و فعالیت احزاب را منوط به عملکرد استصوابی شورای نگهبان 
خواند و افزود: اگر شورای نگهبان نامزدها را نه به دلیل فساد مالی، نه فساد اخلاقی و نه 
اقداماتی از جنس رانت و سوء استفاده بلکه فقط به دلایل سیاسی، اظهارنظرهای فکری 
و عقیدتی ردصلاحیت کند، عملا دو فاکتور دیگر را تحت الشعاع قرار می دهد و در این 

شرایط هم احزاب و هم مردم رغبتی برای حضور در صحنه انتخابات نخواهند داشت.  
میرزایی نیکو با بیان اینکه در ۱0 دوره اخیر انتخابات مجلس همیشه یک انتخابات 
حداقلی برقرار بوده است، گفت: این ۶0 درصد به طور مثال شامل رای شهرستان ها 
است که به دلیل رقابت های محله ای، قومی و قبیله ای در صحنه حضور دارند، یک عده 
ممکن است به همین رای حداقلی راضی باشند بنابراین بر رد صلاحیت ها اصرار داشته 

باشند این در حالی است که آسیب این موضوع متوجه همه خواهد شد.
عضو فراکسیون امید مجلس با بیان اینکه احزابی که قدرت بسیج مردم را دارند باید 
امکان فعالیت موثر داشته باشند، ادامه داد: احزابی که مورد اقبال مردم هستند به 
شرطی می توانند فعالیت کنند که نامزد داشته باشند، اگر همه کاندیداهای یک حزب 
رد صلاحیت شوند به طوریکه حزب موردنظر گزینه های اصلی خود را نداشته باشد نمی 
تواند هیچ نقشی را در رونق انتخابات بازی کنند چرا که مشکلاتی را به دنبال خواهد 

داشت .

فرشاد مومنی:

 شفافیت اعتماد متقابل بین مردم و حکومت 
را بالا می برد

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: باید توجه کنیم کلید اصلی ماجرا، برخورد 
بنیادی با بحران عدم شفافیت ها در سند لایحه ی بودجه ی ۱399 است. بزرگترین آن اینکه 
درباره ی درآمدها زیاده گویی های افراطی می کند و بعد بر اساس آن ها هزینه  تدارک می بینند 
و هزینه ها انجام می شود و کشور در باتلاق شیوه ی پر کردن شکاف بیرون درمی آید. تا 

بی شمار عدم شفافیت دیگری که در بودجه وجود دارد که باید درباره ی آن چاره بیاندیشند.
فرشاد مومنی  در نشست»تحلیل و ارزیابی جنبه هایی از لایحه بودجه سال ۱399« که در 
موسسه دین و اقتصاد برگزار می شد، گفت: با کمال تأسف شیوه ای که قوه ی گرامی مجریه 
در تدوین و تصویب و ارائه ی لایحه ی بودجه اتخاذ کرد عملًا نشان می دهد قوه ی مجریه در 

طراحی برنامه های یکساله اش هم به هیچ وجه تمایلی برای اصلاح از خود نشان ندارد.
مومنی پیشنهاد مرکز پژوهش های مجلس برای افزایش قیمت پایه ارز برای کالاهای 
اساسی و نیازهای حیاتی مردم را با توجه به تجربه افزایش قیمت بنزین مشکوک خواند و 
گفت:  می خواهند اختیارات غیر متعارفی به یکسری افراد معین تحت عنوان وزیر دهند و 
از مجلس تا سطوحی از سازمان برنامه را هم دور بزنند آنگاه اسم این را برنامه ی اصلاحی یا 

بودجه ی برنامه ای خطاب کرده اند.
دکتر مؤمنی اولویت اصلی بودجه را شفافیت و مبارزه با فساد خواند و گفت: دو هفته پیش 
تحت شرایط خاصی که به فصل انتخابات مربوط هست، رئیس قبلی بانک مرکزی گفت 
فقط در شش سال از هشت سال مسئولیت آقای احمدی نژاد تحت عنوان مدیریت بازار آزاد 
ارز، 232 میلیارد دلار از دارایی های بین نسلی کشور تباه شده است. به رقم توجه کنید. 
کسانی که دستی در اجرا دارند یا تجربه ی برنامه ی تعدیل ساختاری را می دانند هم اکنون 
اگر بخواهید یک وام پنجاه میلیون دلاری از بانک جهانی بگیرید به هفتاد طریق باید جلوی 
آن ها ملق بزنید و صدها داده ی سری کشور را هم در اختیارشان قرار دهید. هزینه ی فرصت 
تباه کردن ارز ها از آن زاویه بهتر درک می شود.  وی افزود: کلید اصلی ماجرا، برخورد بنیادی 
با بحران عدم شفافیت ها در سند لایحه ی بودجه ی ۱399 است. بزرگترین آن اینکه درباره ی 
درآمدها زیاده گویی های افراطی می کند و بعد بر اساس آن ها هزینه  تدارک می بینند و 
هزینه ها انجام می شود و کشور در باتلاق شیوه ی پر کردن شکاف بیرون درمی آید. تا بی شمار 

عدم شفافیت دیگری که در بودجه وجود دارد که باید درباره ی آن چاره بیاندیشند. 
وی افزود:  اکنون تحت عنوان روشنگری افشاء گری هایی درباره ی بودجه می شود که 
مشکوک است. تمام دعوا را راه می اندازند که فلان مؤسسه ی پژوهشی پارسال چقدر گرفت 
و امسال چقدر می گیرد. عمدتاً این ها موضوع را تمرکز داده اند روی مؤسسه هایی که چیزی 
حدود دو هزار میلیارد تومان دریافت می کنند. کل افشاء گری ها اندکی بیش از هزار میلیارد 
تومان می شود، اما افشاءگری ها به این دلیل مشکوک هستند که که ذهن ما را از سوء 
کارکردهای غیر عادی در شیوه های حمایت از مردم و هزینه های رفاهی و موازی کاری ها و 
اتلاف منابع و سوء تخصیص منابع زیادی که وجود دارد منحرف می کند؛ چیزی که اندازه ی 
آن بیش از صد برابر کل چیز هایی هست که درباره اش افشاء گری می شود. به این ترتیب اصلًا 

گفتگوی ملّی درنمی گیرد.
وی افزود: نمایندگان محترم اگر از این زاویه نگاه کنند آنگاه روندهای مشکوک اداره ی 
اقتصاد ایران برملا خواهد شد. آیا نماینده های مجلس می دانند دقیقاً از ۱385 که ما با موج 
جدید تحریم ها روبرو شدیم و اکنون به اوج رسیده است، میزان تخصیص اعتبارات بانکی 
به بخش صنعت و کشاورزی نصف شده و این اعتبارات در فعالیت های سوداگرانه و فاجعه 
سازی کانالیزه شده که اکنون کشور را ملتهب کرده و رانت خورها و دلال ها و واردکنندگان را 
بر عرش نشانده و دمار از روزگار مردم و تولیدکنندگان درآورده است؟ استاد دانشگاه علامه 
طباطبایی، شفافیت »تخصیص دلارهای نفتی«، »تخصیص اعتبارات بانکی« و شفافیت 
داده های گمرک را زمینه ساز نابودی بیش از 70 درصد زمینه های فساد عنوان کرد و با اشاره 
به مغایرت های فراوان داده های گمرک ایران با داده های گمرکات صادر کننده و وارد کننده 

به ایران خواستار توجه نمایندگان به مسوولیت های اصلی خود شد.

وزیر دفاع:

امروز "عرصه ی اقتصادی" میدان واقعی 
مبارزه است

وزیر دفاع گفت: "عرصه ی اقتصادی" میدان واقعی مبارزه است و انقلابی ترین و جهادی 
ترین کار تقویت حوزه اقتصاد ملی است و وظیفه و تکلیف همگان توجه و تاکید ویژه بر 

)اقتصاد مقاومتی( وبهره گیری از تمامی ظرفیت های ملی و بومی کشور و نگاه به 
امیر سرتیپ حاتمی در بازدید از مجتمع های کشاورزی، دامپروری و روغن کشی سازمان 
اتکا در ورامین که با حضور مدیر عامل سازمان اتکا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
ورامین، مدیران شهرستان ورامین در پیشوا  و مدیران ارشد وزارت دفاع  برگزار شد با ابراز 
خرسندی از حضور در شهرستان ورامین پیشوا جلیل آباد که طلایه دار و پیشگام قیام خونین 
۱5 خرداد ۱342 بودند اظهار داشت: مردم مومن و انقلابی این شهرستان، حق بزرگی بر 
گردن انقلاب اسلامی و ملت عزیزمان دارند و ما همواره قدردان قیام طاغوت ستیزِ مردمان 

این دیار ولایت مدار هستیم.
وزیر دفاع با اشاره به مسئولیت خطیر و حساس دولت، نظام اسلامی و  نیروهای مسلح در 
تامین امنیت ملی تصریح کرد: امنیت شرایط لازم برای هر پیشرفت و توسعه ای است و بی 
تردید سرمایه گذاری و تحول و رشد اقتصادی کشور نیازمند استقرار امنیت پایداردر کشور 
است. امیر سرتیپ حاتمی پایه های اصلی و اساس مقوله امنیت را 2 مؤلفه ی نیروی انسانی 
و تجهیزات و تسلیحات دفاعی برشمرد و افزود: محور اصلی امنیت، نیروهای مسلح جان 
برکف، با انگیزه ، مومن، بصیر و ایثارگری است که کشور را در قبال تهدیدات دشمنان قسم 
خورده حفاظت و حراست می کنند و امروز به برکت هدایت های حکیمانه فرمانده معظم 
کل قوا امام خامنه ای »مدظله العالی« ایران اسلامی دارای نیروهای مسلح مقتدر، انقلابی ، 

مجرب و آموزش دیده ای است که در دنیا بی نظیر است.
وزیر دفاع  درپایان گفت :راه برون رفت از دسیسه ها، توطئه ها و دشمنی های نظام سلطه 
را  ایستادگی ملت ایران ، تبعیت از رهنمودهای مقام معظم رهبری ، تلاش و سخت کوشی 

مسئولین و مردم ، انسجام ، یکپارچگی، وحدت و همدلی است.
 

وزیر بهداشت: 

طرح »هر خانه یک پایگاه سلامت« 
الگوی جهانی می شود

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: پس از برنامه ملی کنترل فشار خون، بسیج 
کشوری بعدی اجرای طرح »هر خانه یک پایگاه سلامت« است که یک الگوی جهانی خواهد 

شد. 
سعید نمکی روز شنبه در همایش قدردانی از دست اندرکاران بسیج ملی فشار خون در مرکز 
همایش های رازی افزود: در اجرای برنامه ملی بسیج کنترل فشار خون هدف وزارت بهداشت 
کنترل فشار خون 20 میلیون نفر بود اما 30 میلیون و 700 هزار ایرانی 30 تا 70 ساله حضور 

یافتند و فشار خون آنها سنجش و کنترل شد.
وی ادامه داد: استقبال مردم بی نظیر بود و نشان داد چه مردم نازنینی داریم که در سخت 
ترین شرایط اقتصادی در برنامه های کشوری مشارکت می کنند و چقدر مشارکت بین بخشی 

داریم و چقدر بدبخت هستند کسانی که از منابع بیت المال سوءاستفاده می کنند.
وزیر بهداشت افزود: سالانه 380 هزار مرگ در کشور ثبت می شود که 3۱3 هزار مورد 
مربوط به بیماری غیر واگیر بوده است و ۱00 هزار نفر از آنان به فشار خون بالا مبتلا بوده اند.
نمکی ادامه داد: با اجرای طرح بسیج ملی کنترل فشار خون هشت میلیون فرد در آستانه 
ابتلا به فشار خون شناسایی شدند که با درمان دارویی و کنترل فشار خون از بروز سکته، 

بیماری های قلبی و کلیوی آنها در آینده جلوگیری می شود.
وی گفت: گر چه هنوز نیاز به تخت بیمارستانی در کشور وجود دارد و به عنوان مثال در 
حاشیه شهر تهران ۱.5 میلیون ایرانی حتی یک تخت بیمارستانی ندارند اما تا کی می توانیم 
تخت بیمارستانی ایجاد کنیم به همین علت، استراتژی اصلی وزارت بهداشت متوقف کردن 
روند بیماری زایی است. نمکی ادامه داد: اگر این کار را نکنیم توان ارائه خدمت مناسب را 

نخواهیم داشت زیرا به عنوان مثال در 30 سال گذشته 5 تا ۱0 برابر شده است.
وی گفت: در این مسیر برنامه اصلی وزارت بهداشت اجرای طرح »هر خانه یک پایگاه 
سلامت« است که دوره آزمایشی آن در سه استان شروع شده و سال آینده با مشارکت 20 
میلیون نفر در کل کشور اجرا می شود و به گفته مدیر کل سازمان بهداشت جهانی یک الگوی 

جهانی می شود.
 

محسن رضایی:

مجلس نباید به یک نهاد وکیل الدوله تبدیل شود
نهاد  به یک  تبدیل  نباید  اینکه مجلس  بیان  با  نظام  دبیر مجمع تشخیص مصلحت   
وکیل الدوله شود، گفت: مجلس باید وکیل مردم باشد تا صدای آنها را به گوش دولتمردان 

برساند و در عین حال از آنها نیز مطالبه کند.
محسن رضایی در خصوص نقش مجلس ضد فساد در تأمین معیشت مردم و بهبود وضعیت 
اقتصادی آنها اظهار داشت: مجلس آینده باید خانه مردم باشد طوری که صدای آنها از 

مجلس یازدهم شنیده شده و حقشان به دست آنها برسد.
وی با تاکید بر اینکه مردم باید ولی نعمت کشور شناخته شوند یادآور شد: مجلس می تواند 
جایگاه ولی نعمتی مردم را تقویت و کاری کند که دولت برای برنامه های خود از جمله موضوع 
بنزین با ملت نیز مشورت کند. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: نمایندگان 
مجلس بعدی باید به مردم احترام گذاشته و ملت ایران را باور کنند، چراکه مجلس نماینده 
مردم است و می تواند باور به آنها را در ذهن مسئولان تقویت کند. رضایی محور مجلس یازدهم 
را ایفای حقوق مردم برشمرد و خاطرنشان کرد: مجلس آینده باید بتواند دوباره این نهاد 

قانونی را حقیقتاً به خانه ملت تبدیل کند. 
وی با بیان اینکه اگر مجلس شورای اسلامی نتواند حقوق مردم را از دولت مطالبه کند 
از جایگاه اصلی خود خارج شده است، افزود: بنابراین مطالبه گری حقوق مردم از دولت، 
مهم ترین وظیفه ای است که بر عهده مجلس شورای اسلامی قرار دارد و در مجلس آینده نیز 

باید این موضوع را سرلوحه کار خود قرار دهد.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه مجلس نباید تبدیل به یک نهاد 
وکیل الدوله شود، اظهار داشت: مجلس باید وکیل مردم باشد تا صدای آنها را به گوش 

دولتمردان و تصمیم گیران برساند و در عین حال از آنها نیز مطالبه کند.

سخنگوی دولت با بیان اینکه باید دست به دست هم 
تاکید کرد:  بحران ها عبور دهیم،  از  را  و جامعه  دهیم 
بخش اعظمی از رسالت خبرنگاری بحران، ساختن پس 

از بحران و ایجاد همدلی عمومی در جامعه است. 
دوره  اختتامیه دومین  در  ربیعی« عصر شنبه  »علی 
با  ارسباران،  فرهنگسرای  در  قرمز"  "مداد  جشنواره 
قدردانی از برگزاری این جشنواره، گفت: فکر می کردم 
خود این جشنواره هم بخشی از فرآیند مدیریت بحران 
است. دوستان رسانه ای که در اینجا هستید و مطالب را 
دنبال خواهید کرد اگر اشتباه نکنم بیش از 80 درصد 

بحران های شناخته شده طبیعی در ایران رخ می دهد.
وی افزود: هر سال هم یک تعداد از بحران های طبیعی 
این هم خصلت ما بوده  در کشور ما روی می دهد که 
است. ظاهراً این بحران ها که خبر هم نمی کند در این 
دوره بیشتر شده و پشت سر هم بوده اند. بنابراین باید 
بتوانیم در بحران ها زندگی خودمان را اداره کنیم و ناگزیر 

از این پدیده و ناگزیر از این سبک و انتخاب هستیم.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: البته آثار بحران های 
طبیعی، بحران اجتماعی است که نمی خواهم در این 
جلسه که قرار است جایزه بدهیم و نشاط داشته باشیم 
جلسه را تلخ کنم؛ ولی ما بحران های اجتماعی را داشتیم. 
قطعاً بحران های طبیعی اثر بحران های اجتماعی دارد و 
خیلی دور نیست که بحران اجتماعی دردآور و تلخ را هم 

پشت سر گذاشتیم.
حق ایرانی زندگی در بحران نیست

ربیعی افزود: آنچه که در بحران های طبیعی و اجتماعی 
اهمیت دارد در بحران  نماندن است. ما حق نداریم جامعه 
را به نحوی بازنمایی و برساخت گرایی کنیم در جامعه همه 
احساس کنند حق ایرانی زندگی در بحران است. باید از 
این موضوع عبور کنیم و در پس هر بحران اجتماعی باید 

تصویری از آینده رو به جلو نشان دهیم.
وی در ادامه اظهارداشت: بیش از این که خود را عضو 
دولت بدانم افتخار می کنم که خود را یک عضو رسانه ای 
می دانم. متاسفانه آنچنان بازنمایی می کنند که گویی 
ما باید با غم بحران ها همچنان زندگی کنیم. متاسفانه 
آنچنان برخی از خروارها غم و اندوه شادمانه می نویسند 

رنج و اندوه هم برای آنها یک هدف است.
 ربیعی اضافه کرد: دردمندانه و مسئولانه خدمتتان 
عرض کنم باید دست به دست هم دهیم و جامعه را از 
بچه  و چه  "ورنکشی"  بچه  - چه  عبور دهیم  بحران ها 
"بمی" که امروز بزرگ شده خانواده تشکیل داده است- 

باید جامعه را از بحران ها عبور دهیم.
 باید مقاومت فردی و اجتماعی را در بحران ها 

افزایش دهیم
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با بیان 
می  سال ها  طبیعی  بحران های  اجتماعی  آثار  اینکه 
ماند گفت: بخش اعظمی از رسالت خبرنگاری بحران، 
ساختن پس از بحران است و اینکه پس از بحران چگونه 

باید جامعه را از بحران عبور داد.
 وی خاطرنشان کرد: اگر بحران را سه مرحله بدانیم 

که هست، پیش از بحران و در پیشگیری آن قطعا رسانه 
نقش دارد. باید  آموزش بیینیم و یاد بگیریم وقتی بحران 

 آمد چگونه پشت هم بایستیم.
ربیعی افزود: در مقابل بحران باید احساس مقاومت 
فردی و مقاومت جمعی را افزایش دهیم و این وظیفه 
را  وقایع  دارد  وظیفه  بحران  ژورنالیسم  است.  رسانه 
واقع نمایی بکند. مدیریت بحران را با اخباری که می دهد 
هدایت کند و برای مشارکت در بحران همدلی عمومی 
ایجاد کند. سخنگوی دولت در بخش دیگری از سخنانش 
از خبرنگاران  گفت: در بحران های بزرگ دنیا بسیاری 
با نحوه حضورشان در بحران ها و نوشته هایشان مکتب 
ایجاد کردند. به اعتقاد من سخت ترین مرحله، مرحله 
پسابحران است. در این مرحله جامعه ای که به گرفتار 
بحران طبیعی گرفتار شده بیش از همیشه نیاز دارد با  آن 
همنوایی شود تا به طور طبیعی بتواند زندگی کند و فکر 
می کنم در هر سه مرحله روزنامه نگاری بحران می تواند 

موثر باشد.
 ربیعی با اشاره به عکس هایی که  در این مراسم به 
که  عکس هایی  گفت:  بودند،    شده  گذاشته  نمایش 
شما گرفتید، عکس نیست یک روایت و تاریخ است. در 
پس عکس شما می توانید تحلیل اجتماعی هم بکنید. 
مقالات و یادداشت هایی که از بحران ها می بینید و می 

نویسید، ذخیره دانشی مواجهه با بحران هاست.
برای هم بغض کنیم و برای هم شادی بسازیم

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یادآورشد: 

و  آرامش  به  نیازمند  دوره  این  مثل  ای  دوره  هیچ  در 
خوب  هوای  به  نیاز  خیلی  نیستیم.  خوب  چیزهای 
سخنگوی  کنیم.  خوب  را  همدیگر  حال  باید  داریم. 
این  نیازمند  امروز  مثل  دوره ای  هیچ  در  افزود:  دولت 
نبودیم که غخوارگی عمومی را گسترش دهیم باید برای 
هم بغض کنیم و برای هم شادی بسازیم.  این ضرورت 
این دوره است تا بتوانیم سرافراز از این دوره تاریخ ایران 
که سخت ترین دوره از تاریخ خود را از لحاظ تحریم های 

ظالمانه دارد، عبور کنیم.
شناسایی خانواده های آسیب دیده حوادث آبان  
دومین  پایانی  مراسم  حاشیه  در  همچنین  ربیعی  
جشنواره مداد قرمز، در جمع خبرنگاران بابیان اینکه 
همه خانواده های آسیب دیده در حوادث آبان، شناسایی 
خسارت  جبران  نحوه  بررسی  کمیته  گفت:  شده اند 
دچار  آبان  پایانی  هفته  حوادث  در  که  شهروندانی 
آسیب شده اند؛ کار های خود را آغاز کرده و تا تفکیک 
افراد و مشخص شدن آن ها همچنین سرکشی به همه 
خانواده ها در دستور کار کمیته است.ربیعی افزود: ۱00 
درصد خانواده های آسیب دیده در حوادث آبان بررسی 
می شوند تا امکان حمایت از آن ها فراهم شود. وی افزود: 
کودکان و جوانانی که در حوادث آبان دچار آسیب شدند 
مثل فرزندان خود ما هستند؛ همدلی و همدردی با این 
عزیزان ادامه خواهد داشت.  ربیعی افزود: من هم به 
عنوان دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور برنامه 
مشخصی را در این زمینه دارم که ذیل همین کمیته آن 

را اجرا خواهیم کرد. 

علی ربیعی: 

باید جامعه را از بحران ها عبور دهیم

رئیس ستاد انتخابات کشور با اشاره به آمار نامزدهای حضور در مجلس شورای اسلامی 
گفت: از ۱۶033 نفر ثبت نامی تعداد 848 نفر انصراف خود را تقدیم وزارت کشور کرده 
اند. بنابراین پرونده تعداد ۱5۱85 داوطلب باقی مانده پس از دریافت نتایج استعلام از 
مراجع چهارگانه در هیات های اجرایی سراسر کشور بررسی شد و در نهایت صلاحیت 
۱3849 نفر برابر با 92.2 درصد از داوطلبین برای حضور در رقابت ها انتخابی تایید 

شده است.
جمال عرف افزود: تعداد ۱۱23 هیات اجرایی در کشور تشکیل شده است که از 
این میان 208 هیات اصلی محسوب می شوند. به عبارتی بالغ بر ۱2 هزار نفر عضو 
این هیات های اصلی هستند و منصفانه نیست که به این تعداد گسترده اتهام برخورد 
سیاسی وارد شود. تمام تلاش اعضای هیات های اجرایی اجرای متن قانون بدون در 
نظر گرفتن انتصاب افراد به جریان های سیاسی بوده است. وی در ادامه به اعضای 
معتمد هیات های اجرایی پرداخت و گفت: حدود 28 درصد از معتمدین هیات های 
اجرایی کارمند دولت بوده، 2۱ درصدد بازنشسته، ۱۶ درصد فرهنگی، 7 درصد کشاورز، 
5 درصد روحانی، یک درصد استاد دانشگاه، ۱ درصد پزشک و 2۱ درصد هم در مشاغل 
آزاد مشغول به کار هستند. رئیس ستاد انتخابات کشور با اشاره به نقص قانون در اعتراض 
به نتایج تعیین صلاحیت ها در هیات های اجرایی گفت: مطابق با قانون موجود افرادی 
که رد صلاحیت شده اند، امکان اعتراض به هیات های اجرایی را ندارند و این افراد تنها 
می توانند ظرف چهار روز کاری به هیات های نظارت شکایت خود را اعلام کنند. بنابراین 
نقش هیات های اجرایی در تعیین صلاحیت نامزدها به صورت رسمی در تاریخ 27 

آذرماه، ۱0 روز پس از انجام ثبت نام نامزدها، به پایان رسیده است.
افراد دارای محکومیت قطعی رد صلاحیت شده اند

عرف در ادامه با اشاره به مفاد مواد 28 و 30 قانون انتخابات، افزود: در مواد یاد شده 

مشخصات لازم نامزدهای حضور در مجلس شورای اسلامی تعیین شده است و هیات 
های اجرایی به دور از هرگونه سیاسی کاری به مفاد این مواد عمل کرده اند. بنابراین بر 
اساس ماده 30 قانون انتخابات هر فردی که محکومیت قطعی قضایی داشته باشد، 
توسط هیات های اجرایی رد صلاحیت شده است و در این موضوع میان وابستگان به 

جریان های متفاوت سیاسی تفاوتی وجود ندارد.
عرف در مورد شائبه دخالت قوه قضائیه در روند اجرایی انتخابات به دلیل حضور 
دادستان در هیات های اجرایی گفت: ما مجری قانون هستیم و در این رابطه اگر ایرادی 
هم وجود داشته باشد، به دلیل آنکه قانونگذار در خردادماه سال ۱395 با اصلاح قانون 
انتخابات حضور نماینده دادستان در هیات های اجرایی را الزامی کرده است، ما ملزم به 

اجرای این قانون هستیم.
وی در ادامه با اشاره به این که هیات های اجرایی وظایف خود را به صورت کامل 
انجام داده اند، خاطر نشان کرد: طبق تقویم اجرایی انتخابات، هیات های اجرایی در 

زمان بندی اجرای امور تاخیر ندارند.
برگزاری  بحث  در  داشت:  اظهار  انتخابات،  شدن  برگزار  الکترونیکی  درباره  عرف 
الکترونیکی انتخابات تا مرحله احراز هویت رای دهنده با شورای نگهبان هماهنگ 
هستیم و هم اکنون با کمک وزارت دفاع در حال ساخت ادوات لازم برای احراز هویت 
الکترونیکی افراد در روز دوم اسفند هستیم. اما موضوع مورد اختلاف ما با شورای 
نگهبان به صندوق های الکترونیکی باز می گردد که برای شورای محترم نگهبان در این 

مورد سوالاتی سخت افزاری و نرم افزاری وجود دارد.
وی افزود: اگر در مورد صندوق های الکترونیکی هم با شورای نگهبان به توافق برسیم، 
وزارت کشور این آمادگی را دارد که مطابق با ظرفیت صندوق هایی که در اختیار دارد 

انتخابات را به شکل کاملا الکترونیکی برگزار کند.

رئیس ستاد انتخابات کشور :

۹۲ درصد داوطلبان تایید صلاحیت شده اند

رزمایش مرکب  ارتش گفت:  معاون هماهنگ کننده 
دریایی ایران، روسیه و چین تنها یک اقدام مشترک است 
و ما بنایی بر ایجاد ائتلاف نداریم، اگرچه آمریکایی ها با 
تلاش برای نا امن جلوه دادن منطقه سعی بر ایجاد ائتلاف 
داشتند اما پیام ایران در این رزمایش و رزمایش های دیگر 
این است که امنیت تنگه هرمز به بهترین شکل تأمین 

شده و ائتلاف های آنها در این منطقه معنایی ندارد.
امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده 
ارتش بعد از ظهردیروز در نشست خبری که برای تشریح 
اهداف رزمایش مرکب دریایی ایران، روسیه و چین برگزار 
شد، اظهار داشت: منطقه این رزمایش در شمال اقیانوس 
هند بوده که یکی از استراتژیک ترین مناطق جهان است.

وی ادامه داد: در این منطقه سه تنگه راهبردی و مهم 
بر  مهم  این  و  دارد  وجود  مالاگا  و  المندب  باب  هرمز، 
اهمیت آن می افزاید. از سوی دیگر این منطقه شاهراه 
انتقال انرژی جهانی است، پس امنیت آن برای جهانیان 
اهمیت ویژه ای دارد، برای ایران نیز به همین شکل است، 
تمامی  و  دارد  ایی  ویژه  اهمیت  ایران  برای  منطقه  این 
صادرات ایران از این طریق و با عبور از همین مثلث طلایی 

صورت می گیرد.
وی خاطر نشان کرد: هر اقدامی که ما انجام می دهیم 
بسیاری از کشورها به دنبال آن هستند که بفهمند این 
رزمایش چیست و چه موضع و اهدافی دارد. به همین 
آوری  جمع  برای  مختلفی  اقدامات  به  دست  دلیل 
رزمایش های  در  که  همانگونه  اما  می زنند،  اطلاعات 
و  رزمایش  به محل  نزدیکی  اجازه  گذشته هم داشتیم 

جاسوسی را نخواهیم داد.
وی با اشاره به سخنان اخیر مقامات آمریکایی که ایران به 
دنبال نا امن کردن منطقه هستند گفت: تلاش های ایران 
برای تأمین امنیت منطقه تحریک آمیز است یا رفتار آنها و 
حضور نامشروع در خلیج فارس، ایران همواره اعلام کرده 
که با همکاری کشورهای منطقه می تواند امنیت آب های 
منطقه را تأمین کنیم و هیچ نیازی به حضور بیگانگان 

نیست.
وی در ادامه ضمن تسلیت شهادت خلبان سرهنگ 
رحمانی گفت: شرح فعالیت های نیروهای مسلح در تمام 
ایام زمان مشخص می کند که به طور مستمر باید امنیت 
آسیب  و  باشد  برقرار  هوایی  و  دریایی  زمینی،  مرزهای 

پذیری را به حداقل برسانیم.
سیاری با بیان اینکه آسمان کشور به طور مرتبط تحت 
کنترل است گفت: سیستم پدافند هوایی ما مدام در حال 
رصد و کنترل مرزهای هوایی کشور است و کوچکترین 
ورود غیرقانونی به مرزها داشته باشیم بشدت برخورد می 

کنیم و طبق مقررات بین المللی عمل می کنیم.
رییس ستاد ارتش با تاکید بر این که برقراری امنیت 
ایثارگری و  در مرزهای زمینی،  دریایی و هوایی نیاز به 
روزانه  گفت:  دارد  عاشقانه  خدمت  و  ازخودگذشتگی 
هواپیماهای ما در آسمان ایران پرواز می کنند چرا که 
غرش هواپیما امنیت می آورد که این خیلی مهم است؛ 
به ویژه این که ما امروز از نظر علمی و صنعتی به جایگاهی 
رسیده ایم که تعمیرات اساسی هواپیماهایمان را انجام 
می دهیم و نوسازی در بحث هواپیما داریم. امیرسیاری 
افزود: وقتی که نیاز است در همه جا و در آسمان ها از این 
پروازها زیاد داریم. این خلبان شهید ما هم در یکی از این 
ماموریت هایی که نیاز بوده است شرکت می کند و غرش 
هواپیمایش باید در مرزهای شمال غرب کشور خودش را 

نشان می داده است.

اجازه جاسوسی از رزمایش مرکب را ندادیم

امیر سیاری : بنایی برای ائتلاف نداریم

مصطفی داننده*

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: شعار یوم الله 9 دی سال ۱398 
»یوم الله 9 دی؛ مظهر بصیرت، ولایت مداری و عبور از فتنه ها« انتخاب شده است. 

نصرت الله لطفی قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در نشست خبری با 
حضور اصحاب رسانه در ارتباط با برنامه های محوری یوم الله نهم دی ماه اظهار کرد: نهم 
دی هر سال به نام روز بصیرت و میثاق امت با ولایت در تقویم ثبت شده و ملت ما نشان 

دادند که بصیر و زمان شناس هستند.
وی گفت: نهم دی حماسه ماندگار، مظهر بصیرت و دیانت و الهام گرفتن از فرهنگ 
عاشورا و غدیر بود. بزرگداشت این روز بزرگ و مهم وظیفه همگانی است. این روز برای 
عبرت گرفتن و هشداری برای نااهلان داخلی و دشمنان خارجی است. امسال نیز 
دهمین سالگرد حماسه نهم دی ماه را برگزار می کنیم و این روز بزرگ عامل شکست 
فتنه ای شد که هدفش براندازی نظام مقدس جمهوری اسلامی بود، ولی مردم به تبعیت 

از فرمایشات و منویات مقام معظم رهبری به صورت خودجوش در صحنه حضور یافتند.
لطفی ادامه داد: در سال 88 مبنای فتنه، یک ادعای واهی و دروغ به عنوان تقلب در 
انتخابات شد و مردم در صحنه حضور یافتند و فتنه در هم پیچیده شد، ولی حوادث اخیر 
حاصل برنامه ریزی دشمن بود و دشمن برنامه ریزی کرده بود و با تمام توان و با ادعای فشار 
حداکثری به دنبال ضربه زدن به نظام بود. مردم در حوادث اخیر در فاصله کمتر از 48 
ساعت با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری در صحنه حضور یافته و صف خود را از 

آشوبگران جدا کردند.
وی افزود: ستادهای بزرگداشت نهم دی از چند ماه گذشته در استان ها برقرار شده بود تا 

بتوانیم برنامه خوبی برای این روز برگزار کنیم. شعار یوم الله 9 دی سال ۱398 نیز » یوم الله 
9 دی؛ مظهر بصیرت، ولایت مداری و عبور از فتنه ها« انتخاب شده است.

 قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور تصریح کرد: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته، ایام الله نهم تا نوزدهم دی ماه هر سال دهه بصیرت انتخاب شده است؛ 
با مراسم ملی سراسری نهم دی ماه، هر ساله این دهه را آغاز و با ادامه  دادن برنامه ها و 
بزرگداشت ها این ایام الله را ادامه خواهیم داد و حسن ختام این دهه نیز دیدار مردم قم به 

نمایندگی از مردم سراسر کشور با مقام معظم رهبری خواهد بود.
 لطفی همچنین بیان کرد: در ورود به گام دوم انقلاب و دهمین سالگرد گرامیداشت 
حماسه یوم الله نهم دی، روز "روز بصیرت و میثاق امت با ولایت "،  نهادها و سازمان ها 
، تشکل های مردم نهاد و به ویژه جوانان عزیز شرکت کننده در جلسات سیاستگذاری و 
هماهنگی بزرگداشت این یوم الله در سراسر کشور، مشارکتی جدی در موضوع داشته و 
برنامه هایی را پیش بینی کرده اند. وی ادامه داد: شعار محوری مراسم امسال "یوم الله نهم 

دی، مظهر بصیرت، ولایت مداری و عبور از فتنه ها " خواهد بود.
 آغاز برنامه های بزرگداشت یوم الله نهم دی با ایراد خطبه های ائمه محترم جمعه و 
سخنرانان قبل از خطبه ها در نماز جمعه ششم دی آغاز و تا نماز جمعه ۱3 دی ماه ادامه 
خواهد داشت. قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی گفت: برگزاری تظاهرات 
مردمی ماه گذشته در سراسر کشور علیه اغتشاشگران و آشوبگران فتنه انگیز آبان ماه سال 
جاری که حرکت پایانی آن در چهارم آذر ماه در تهران اتفاق افتاد، در واقع تکرار حماسه 

نهم دی بود.

قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی:

۹ دی هشداری برای نااهلان داخلی و دشمنان خارجی است
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آلودگی هوا چه آسیبی به »پوست« می زند؟
متخصص پوست با بیان اینکه آلودگی هوا یکی از فاکتورهای ایجاد اگزماست، گفت: 

آلودگی هوا باعث ریزش مو شده و آن را تشدید می کند.
آلودگی هوا تمام قسمت های  بدن را تحت تأثیر قرار می دهد، اما پوست به عنوان لایه 
بیرونی و ظاهری بدن اولین قسمت از اندام های بدن است که در معرض آلودگی قرار 
می گیرد و ذرات آلاینده هوا و مواد سمی موجود در آن، می تواند بسیار سریع جذب پوست 

شود.
با خبرنگار سلامت خبرگزاری  امیرهوشنگ احسانی، متخصص پوست در گفت وگو 
فارس، درباره »محافظت های از پوست در هوای آلوده و در روزهای سرد«، اظهار داشت: 
سرما و خشکی هوا باعث خشکی پوست می شود و خشکی پوست نیز زمینه را                               برای خارش 

و اگزمای پوستی فراهم می کند.
وی ادامه داد: معمولا کسانی که زمینه اگزما دارند در فصل سرد سال به خاطر خشکی 

هوا بدتر می شوند و این بیماری تشدید می شود.
این متخصص پوست تاکید کرد: توصیه می شود کسانی که زمینه خشکی پوست و اگزما 
دارند مراقبت و دقت بیشتری از پوست خود داشته باشند؛ضمن اینکه مصرف مایعات، 

میوه و سبزیجات به بهتر شدن وضعیت پوست آنها بسیار کمک می کند.
 احسانی با بیان اینکه باید در فصول سرد سال از کرم های مرطوب کننده استفاده کنیم، 
خاطرنشان کرد: آلودگی هوا یکی از فاکتورهای ایجاد اگزماست و مطمئنا کسانی که زمینه 
اگزما دارند با آلودگی هوا این زمینه قطعا بدتر خواهد شد و پوست آنها آسیب پذیرتر می شود.
از  استفاده  افزود:  است،  بسیار کمک کننده  از دستکش  استفاده  اینکه  بیان  با  وی 
کرم هایی که سطح پوست را                               بپوشاند موثر بوده و اگر زمینه خشکی وجود دارد، کرم های 

چرب کننده و مرطوب کننده بسیار تاثیرگذار است.
این متخصص پوست با اشاره به راهکار حفاظت از پوست در مواجهه با آلودگی هوا، ابراز 
داشت:  مقداری از جذب آلودگی هوا از راه پوست است؛ در نتیجه شستشوی مکرر صورت 
و نواحی که در تماس با آلودگی هستند باعث کمتر شدن آلوده کننده ها و ذرات ریز در سطح 

پوست می شود.
احسانی در پاسخ به این پرسش که »آیا آلودگی هوا باعث ریزش مو می شود؟«، افزود: 

آلودگی هوا به صورت غیرمستقیم  باعث ریزش مو شده و ریزش آن را                               بیشتر می کند.

یک متخصص طب سنتی عنوان کرد؛

تدابیر طب سنتی در فصل زمستان
 یک متخصص طب سنتی به تدابیر تندرستی در فصل زمستان اشاره کرد و گفت: در این 
فصل پرهیز از میوه های سرد و تر، و استفاده از خوردنی های گرمی بخش توصیه می شود.
ناصر رضایی پور گفت: در فصل زمستان توصیه می شود ورزش بیشتر و سنگین تر در پایان 
روز انجام شود و خواب خوب با استفاده از رواندازهای گرم و پوشاندن سر در هنگام خواب و 

پرهیز از خواب در روز نیز مورد تاکید است.
وی با اشاره به اینکه پوشش مناسب پشمی، ابریشمی و پنبه دار و پرهیز از سرمای هوا 
توصیه می شود، گفت: بهره مندی از انرژی خورشید با قدم زدن یا نشستن زیر آفتاب الزامی 
است و پوشاندن پهلوها، بینی و دهان در هوای سرد، و پرهیز از بیرون رفتن با معده خالی 

نیز توصیه می شود.
از یبوست، داشتن تعریق و تحلیل  این متخصص طب سنتی اظهار داشت: پرهیز 
کافی پوستی و ریوی، برخورداری از حجم مناسب ادرار، بهره بردن از عطرهای گرم مانند 
عود، عنبر و نرگس، احتیاط در مصرف غذاهای سردی بخش؛ و در عوض، استفاده از 
خوردنی های گرمی بخش مانند گلقند، مربای هلیله، مربای زنجبیل، کره، عسل، بادام و 

فندق به همراه غذاهای اصلی توصیه می شود.
به گفته رضایی پور همچنین پرهیز از میوه های سردوتری چون هندوانه و خیار، و مصرف 
بیشتر میوه های معتدل و گرم مانند سیب، به، گلابی، انگور، پرتقال، انار شیرین و خشکبار 

نیز باید انجام شود.
وی افزود: خوردن غذاهای معتدل و غلیظ مانند فسنجان، هلیم، کله پاچه، کباب گوشت 
پرندگان، انواع آش ها به ویژه با ادویه گرم چون دارچین و زیره و رازیانه و پرهیز از خوردنی های 

سودازا و بلغم زا نیز همانند فصل پاییز، توصیه می شود.

یک فیزیوتراپیست تاکید کرد؛

نقش الکتروتراپی در کاهش درد بیماران و 
ترمیم زخم ها

 یک فیزیوتراپیست ، بر نقش الکتروتراپی در کاهش درد بیماران تاکید کرد.
همایون آبایی، گفت: این سمینار با هدف آشنایی همکاران فیزیوتراپیست و متخصصین 
طب فیزیکی و توانبخشی و سایر پزشکان با رویکردهای نوین علم الکتروتراپی به عنوان 
شاخه مهم از رشته فیزیوتراپی و تبادل تجربه های کلینیکی همکاران و آشنایی با جدیدترین 
تجهیزات و دستاوردهای الکتروتراپی در روزهای ۱9 تا 2۱ دی ماه 98 در هتل المپیک 

تهران برگزار می شود.
وی، الکتروتراپی را به عنوان شاخه ای از رشته فیزیوتراپی در درمان بیماری ها عنوان کرد 
و افزود: این بیماری ها به طور مثال شامل اختلالات عصبی عضلانی، کاهش درد، التهاب 
و ترمیم زخم ها، تقویت عضلات و کمک به درمان نارسایی هایی مانند بی اختیاری ادرار 
و مدفوع، و همچنین کاربرد الکتروتراپی را به صورت علمی و آکادمیک در زمینه زیبایی و 

لاغری عنوان کرد که این روزها بسیار مورد توجه قرار گرفته است.
این فیزیوتراپیست، کاربرد الکتروتراپی را در بهبود و درمان بسیاری از بیماری ها  عنوان 
کرد و گفت: کمک به کاهش درد، التهاب وترمیم ضایعات در بیماران و همچنین کمک به 
روند بهبود بیماران بستری و ترخیص سریع تر بیماران و به دنبال آن کاهش هزینه های 

درمانی، از کاربردهای این شاخه از علم فیزیوتراپی است.
همکاران  تمامی  برای  بازآموزی  امتیاز  دارای ۱0  سمینار  این  کرد:  خاطرنشان  وی  

فیزیوتراپیست، متخصصین طب فیزیکی و توانبخشی و پزشکان است.

محققان استرالیایی پی بردند؛

اضافه وزن به مقابله با برخی سرطان ها 
کمک می کند

 دانشمندان دریافتند وزن بیشتر بدن شانس مقابله با برخی سرطان ها را افزایش می دهد.
به گزارش  مهر، محققان دانشگاه فلیندرز استرالیا دریافتند شاخص توده بدنی بالا می 

تواند واکنش بدن را به داروی atezolizumab، درمان رایج برای سرطان ریه، تقویت کند.
آنها دریافتند بیماران دارای شاخص توده بدنی بالا در مقایسه با بیماران دارای میانگین 

وزنی، بعد از درمان با atezolizumab با کاهش قابل توجه مرگ و میر روبرو بودند.
»گانسان کیچناداس«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »نتایج مطالعه ما 
شگفت انگیز بود چراکه قبلًا مشخص شده است که شاخص توده بدنی بالا با دیابت، 

سرطان و بیماری های قلبی عروقی مرتبط است.«
وی در ادامه بر انجام پژوهش های بیشتر در مورد سایر سرطان ها و سایر داروهای 
ضدسرطان تاکید دارد. به گفته کیچناداس، »مطالعه ما شواهد جدیدی را نشان می دهد 

که شاخص توده بدنی بالا و چاقی با واکنش به ایمنوتراپی مرتبط هستند.«
علیرغم این نتایج، محققان بر ضرورت حفظ سبک زندگی سالم و داشتن وزن نرمال تاکید 

دارند چراکه شاخص توده بدنی بالا با سایر مشکلات سلامت مرتبط است.

سلامت 

یک متخصص اعصاب و روان گفت: انتقاد و سرزنش فرد مبتلا 
به افسردگی، نه تنها موجب کاهش اعتماد به نفس او خواهد 
شد بلکه احساس پوچی و بی ارزشی در بیمار ایجاد می کند که 

می تواند عواقب ناخوشایندی به دنبال داشته باشد.
رویدادی  که  کند  می  بروز  زمانی  بیشتر  افسردگی  به  ابتلا 
ناخوشایند مانند از دست دادن یک عزیز یا شکست در حوزه 
شغلی و تحصیلی رخ می دهد. به دنبال حوادثی اینچنین و 
همچنین با برهم خوردن ساختار و مکانیسم زیست شیمیایی و 
ژنتیکی در برخی از مردان و زنان، این بیماری ایجاد می شود که 

با استرس آغاز شده و به تدریج علائم دیگر آن نمایان می شود.
اینگونه مشکلات و بیماری های روانی کم و بیش در تمام جوامع 
وجود دارند؛ در بسیاری از جوامع به این موضوع توجه ویژه شده 
و ساختارهایی برای پیشگیری از بیماری و درمان مبتلایان به آن 
اندیشیده شده است اما در برخی دیگر از کشورها ازجمله ایران 
به این مساله توجه لازم نشده است به طوری که به گفته سعید 
اختلال های  پزشکی،  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر  نمکی 
روانی و نیازمندی این حوزه به تخت بیمارستانی در نظام سلامت 
کشور مغفول مانده  به طوری که شیوع بیماری  های روانی و 
افسردگی، به زنگ خطری برای متخصصان عرصه سلامت و 

امور اجتماعی تبدیل شده است.
وی از کم کاری در حوزه بهداشت روان جامعه گلایه کرده است 
و می گوید: اگر در زمینه پیشگیری و بهداشت، اقدامات گسترده 
و فراوانی انجام می گرفت، امروز نیازمند تخت های بیشتر در این 

حوزه نبودیم.
وزیر بهداشت می گوید: امروز دست اندرکاران کشور باید به 
فکر سلامت روان جامعه باشند، زیرا توجه به این حوزه و انجام 
اقدامات لازم فقط از سوی وزارت بهداشت محقق نمی شود. 
صدا و سیما، رسانه ها و روحانیت باید برای گسترش و ترویج 
روحیه نشاط و شادابی به جامعه اهتمام ورزند. نباید اجازه داد 
تا دل مردگی، افسردگی و روحیه غمگین در جامعه بروز و ظهور 
پیدا کند؛ زیرا هر اقدام و موضوعی که زمینه ساز افسردگی 

جامعه شود، خیانت ملی به کشور است.
مهدی قاسمی نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا توجه به اینگونه 
اختلالات را موضوعی مهم در سلامت اجتماعی و رفتاری افراد 

دانست و گفت: می توان با افزایش دانش و شناخت عمومی 
نسبت به بیماری های روانی، به افراد مبتلا به این نوع بیماری ها 

کمک کرده و مانع از بیشتر شدن مشکلات آنها شد. 
این متخصص اعصاب و روان در این خصوص با تاکید بر پرهیز 
از سرزنش و بی توجهی به افراد مبتلا به افسردگی اظهار داشت: 
چنانچه فردی با مشخصات افسردگی در خانواده وجود دارد، 
باید رفتاری متناسب با موقعیت روحی و روانی فرد بیمار اتخاذ 

شود.
وی افزود: گاهی درک نکردن رفتار و احساس فرد افسرده و 
استفاده از جملات نادرست از قبیل اینکه "تو خودت مقصری، 
را  تو  روی خوش  نمی کنی؟ هیچوقت  به خودت کمک  چرا 
ندیدیم" باعث رشد افسردگی در این بیماران می شود. گفتن این 
قبیل جملات نه تنها به فرد کمکی نمی کند بلکه ناشی از عدم 
شناخت بیماری و عدم پذیرش بیماری از سوی اطرافیان است و 

مسیر درمان افسردگی را کندتر و پیچیده تر می کند.
راه های همدلی با فرد افسرده 

قاسمی با تاکید بر همدلی با افراد افسرده برای پیشگیری از 
پیشرفت بیماری و کمک به درمان آن گفت: برای کاهش فشار 
روحی فرد افسرده، از ناتوانی، بیقراری، اضطراب و پرخاشگری 

آن انتقاد نکنیم، انتقاد از ناتوانی بیمار افسرده، اعتماد به نفس 
آن را کاملا تخریب می کند و باعث تقویت احساس پوچی و بی 

ارزشی بیمار می شود.
از  ناشی  پذیری  تحریک  سبب  به  گاهی  داشت:  اظهار  وی 
افسردگی، فرد دچار پرخاشگری می شود، اگر با بیمار دارای 
اختلال رفتاری برخورد متقابل شود، عصبانیت و بی اعتمادی 
نادیده  وی بیشتر خواهد شد. در این حالت حمایت کردن و 
گرفتن رفتارهای منفی و توجه به کوچکترین کارهای مثبت وی 

میزان اضطراب و احساس گناه را در بیمار کاهش می دهد.
این متخصص اعصاب و روان تصریح کرد: نصیحت کردن فرد 
افسرده را تحریک پذیرتر می کند و از طرفی هیچ نیازی به جنگ 
با افکار ناامیدکننده ای که بیمار دارد، نیست. با گوش کردن، 
احساس دلسوزی و پرسیدن اینکه که چه کمکی می توان کرد؟ 

حس درک و همدلی را می توان به بیمار القا کرد.
قاسمی اظهار داشت: پیشنهاد و تدارک برنامه تفریحی، البته 
نه به صورت اجبار می تواند در روند درمان فردی که به افسردگی 
مبتلا است،  موثر باشد و در صورت عدم پذیرش، این اجازه را به 
فرد بیمار باید داد که انتخاب دیگری داشته باشد. حتی الامکان 
سعی شود از برچسب زدن به رفتارهای فرد افسرده جلوگیری 

شود زیرا چنانچه هر نظری یا کاری را به این دسته افراد ربط 
دهیم، یعنی کل شخصیت آنان را با بیماری افسردگی ادغام 

کرده ایم. 
این متخصص اعصاب و روان افزود: هر زمان که فرد مبتلا به 
افسردگی حالت عصبی داشت یا اینکه مضطرب بود،  بهترین 
وقت برای جویاشدن علت این رفتار است. باید به او فرصت داده 
شود تا احساس خود را بیان کند و حرف بزند و اینکه برای کاهش 
اضطراب یا عصبانیتی که به آن دچار شده است، چه کاری می 
توان انجام داد. وی گفت: فرد مبتلا به افسردگی در بیشتر مواقع 
از بی برنامگی و نداشتن نظم و انضباط در زندگی رنج می برد؛ 
بنابراین باید تلاش کرد در حفظ آراستگی و بهداشت ظاهری 
و با توافق بر وجود قوانین انعطاف پذیر برای ساعات خوابیدن، 
خوردن یا حتی مشاهده برنامه های تلویزیونی به فرد بیمار کمک 
کرد تا در نمادهای زندگی بیرونی خود نظم و چهارچوب داشته 
باشد. عدم وجود نظم در برنامه زندگی این دسته افراد آنان را به 

سمت احساس ناتوانی و بی کفایتی پیش می برد.
قاسمی ادامه داد: در برخی مواقع فرد افسرده به دلایل مختلف 
عوارض  دارو،  به  وابستگی  از  ترس  اطرافیان،  سرزنش  مانند 
دارویی، ترس از انگ خوردن ناشی از مصرف داروی اعصاب، 
خود را از درمان کارآمد دارویی محروم می کند و عوارض سنگین 
ناشی از این بیماری را به دوش می کشد. از این رو کمک به 
این دسته افراد جهت افزایش پذیرش دارویی،  در کاهش اثر 
اختلالات رفتاری موثر خواهد بود.  این روان درمانگر گفت: با 
بازداشتن فرد افسرده از هرگونه خوددرمانی و با ارایه اطلاعات 
صحیح و درست مانند عدم اعتیادآور بودن داروها و همچنین 
سوق دادن بیمار به سمت مراجعه به روانپزشک، می توان کمک 
قابل توجهی به این دسته از بیماران کرد.   سلامت روانی و فردی 
به عنوان اولین رکن نظام سلامت فرد در جامعه به شمار می رود؛  
دلیل بیشتر مشکلات جسمی مربوط به بیماری های روانی است 
و این موضوع بیانگر اهمیت سلامت روان و تاثیر آن بر سلامت 
جسم است. کاهش طلاق، اعتیاد، خشونت، پرونده های قضایی 
و  اقتصادی  نهایت کاهش هزینه های سنگین  در  و  کیفری  و 
محقق  روانی  مشکلات  و  ها  آسیب  کاهش  پی  در  اجتماعی 

خواهد شد. 

است:  وسوسه انگیز  می دهد  ما  به  بسته  هوای  تصفیه  دستگاه  یک  که  وعده ای 
دستگاهی که برای تمیز کردن هوای داخل خانه، دفع تمام آلودگی ها از جمله دود، گرد 

و غبار و موی حیوانات طراحی شده است.
با توجه به اینکه هوای داخل می تواند پنج برابر بیشتر از هوای بیرون دارای انواع 
آلودگی ها باشد، تهیه ی یک دستگاه تصفیه هوای خانگی، درست و منطقی به نظر 
می رسد؛ اما در واقع همه ی دستگاه های تصفیه کننده ی هوا لزوماً طبق وعده ها عمل 

نمی کنند.
دستگاه تصفیه هوای خانگی چگونه عمل می کند؟

دستگاه های تصفیه هوای خانگی عموماً شامل یک یا چند فیلتر و یک پنکه یا فن 
هستند که هوا را به داخل کشیده و به جریان می اندازد. با عبور هوا از فیلتر، آلاینده ها 
و ذرات در فیلتر گیر افتاده و هوای تمیز از آن طرف وارد فضای خانه می شود. فیلترها 
باید به طور مرتب تعویض شوند تا کارایی خود را حفظ کنند. یعنی شما علاوه بر در نظر 
گرفتن قیمت دستگاه باید هزینه ی تعویض مرتب فیلتر یا فیلترهای آن را نیز مدنظر 

داشته باشید.
اینکه فیلترها هرچند وقت یک بار باید تعویض شوند بستگی به نوع دستگاه و میزان 
استفاده از آن دارد. بعضی از فیلترها قابلیت چندین بار استفاده را داشته و قابل شستشو 
هستند. فیلترهای چند بار مصرف معمولًا از جهت به دام انداختن ذرات بزرگ تر آلودگی 

در هوا مؤثرتر عمل می کنند )مثلًا ذرات گرد و خاک و گرده ها(.

برخی از دستگاه های تصفیه هوای بسته، مجهز به یون ساز نیز هستند. این دستگاه ها 
یون های منفی آزاد می کنند تا به ذرات معلق در هوا بچسبند. این یون ها پس از چسبیدن 
به ذرات معلق، آن ها را باردار کرده و باعث چسبیدن آن ها به سطوح مجاور می شوند. اگر 
مایلید یک دستگاه تصفیه کننده بخرید که یون ساز داشته باشد، حتماً نوعی را انتخاب 
کنید که ازن تولید نکند. ازن گازی است که از سه  اتم اکسیژن ساخته شده و اغلب در 
بازار تحت عنوان کمک به تجزیه ی آلاینده ها مطرح می شود. اما می تواند محرکی برای 
ریه ها بوده و ضمناً علائم آسم را تشدید کند. معمولًا دستگاه های تصفیه کننده با ازن، 

این ویژگی را روی بسته بندی محصول ذکر می کنند.
دستگاه تصفیه کننده هوای خانگی چه چیزی را قرار است فیلتر کند و آیا 

واقعاً این کار را می کند؟
بیشتر فیلترهای موجود در بازار برای گیر انداختن ذراتی مانند گرد و غبار و گرده ها 
را  رادون  یا  ناپایدار(  ارگانیک  )ترکیبات  ها   VOC مانند  گازهایی  و  شده اند  طراحی 
نمی توانند جذب کنند. این گازها به جاذب هایی مانند کربن فعال نیاز دارند. آژانس 
محیط زیست هشدار می دهد که عملکرد تصفیه کننده های هوای از جهت فیلتر کردن 
گازها محدود بوده و لازم است فیلترها به طور مرتب، معمولًا هر سه ماه یک بار، عوض 

شوند.
بنابراین هر چند خیلی از دستگاه های تصفیه کننده هوای بسته در فیلتر کردن ذرات 
اضافی از هوا خوب عمل می کنند؛ اما در زدودن آلاینده های گازی مانند VOC ها یا 

رادون از هوا چندان کارایی ندارند. آلاینده های گازی می توانند از انواع چسب ها، رنگ ها 
یا محصولات پاک کننده در هوا جمع شوند. آلرژن هایی که در مبلمان و وسایل جا 

می گیرند نیز توسط دستگاه تصفیه کننده هوا جذب نمی شوند.
ضمناً میزان تأثیرگذاری تصفیه کننده ها در شرایط دنیای واقعی مشابه شرایط کنترل 
شده در آزمایشگاه نیست. مکان قرار گرفتن دستگاه، میزان جریان هوا و مدت زمان 
عملکرد آن، همگی متغیرند. همچنین چیزهای دیگری هم وجود دارند که در محیط 
خانه تان روی می دهند و می توانند بر کارایی دستگاه اثر بگذارند؛ مثلًا باز یا بسته بودن 
پنجره ها. بنابراین می توان نتیجه گرفت که هوای فضای بسته ی شما ممکن است به 

خوبی آنچه ادعا می شود فیلتر و تمیز نشود.
پس چرا باید دستگاه تصفیه هوا بخریم؟

پیش از هر چیزی باید بدانید که دستگاه تصفیه کننده هوای خانگی یک راهکار صد 
در صدی نیست. شواهد علمی بسیار کمی مبنی بر کمک مستقیم این دستگاه ها به 
بهبود سلامتی یا تسکین علائم آلرژی و تنفسی وجود دارد. این مسئله تا حدودی به 
این واقعیت مربوط است که به سختی می توان تأثیرات ذرات شناخته شده ی معلق در 
هوا در خانه ی شما را از تأثیرات سایر فاکتورهای محیطی و ژنتیکی جدا کرد )مثلًا علاوه 
بر هر آلاینده ای در فضای بسته، فرش، مبلمان، پرده ها و ... و نوع تهویه در خانه تان نیز 
تأثیرگذار است(. اما اگر فردی مبتلا به آسم یا آلرژی هستید، یک دستگاه تصفیه کننده 
هوا که مجهز به فیلتر HEPA است ممکن است برایتان مفید باشد زیرا این فیلتر می تواند 

ذرات معلق در هوا را جذب کند.
با چه راهکارهای دیگری می توانید کیفیت هوای داخل خانه تان را بهتر 

کنید؟
را  آلودگی هوای داخل  این است که منبع  بهترین توصیه ای که می توانیم بکنیم 
مشخص کرده و شرایط تهویه ی مناسب را فراهم نمایید. اگر می خواهید عملکرد دستگاه 
تصفیه کننده تان را تکمیل کرده یا اگر می خواهید بدانید بدون این دستگاه چگونه 

می توان کیفیت هوای بسته را افزایش داد، راهکارهای زیر را به شما توصیه می کنیم:
- وقتی دستگاه تصفیه کننده خاموش است و هوای بیرون آلوده نیست، هر روز دو سه 

ساعت پنجره ها را باز بگذارید تا ذرات در فضای بسته ی اتاق باقی نمانند.
- در روزهایی که هوا آلوده است، صبح ها و عصرها که ساعات پُرترافیک هستند، 

پنجره ها را ببندید، خصوصاً پنجره ای را که به سمت خیابان است.
- به طور مرتب جاروبرقی بکشید. جاروبرقی با فیلتر HEPA بسیار مناسب است و به 

جای اینکه ذرات گرد و خاک را دوباره به هوا برگرداند، آن ها را جذب می کند.

- همیشه هنگام آشپزی و استفاده از فر و اجاق گاز، هود را روشن بگذارید.
- در خانه کمتر شمع روشن کنید تا دود در فضای خانه گرفتار نشود.

- آلودگی های ناشی از ترافیک و دود اتومبیل ها برای ساکنین مناطق نزدیک به جاده ها 
و بزرگراه ها و خیابان ها مشکلی جدی برای سلامتی محسوب می شود. از آنجایی که در 
مورد منبع این گونه آلودگی ها کار زیادی نمی توانید انجام دهید، استفاده از یک دستگاه 
تصفیه کننده هوای بسته می تواند یکی از چند راهکار مفید برای کاستن از میزان قرار 
گرفتن در معرض آلودگی های ترافیکی باشد. اما آلودگی های ترافیکی نیز انواع گوناگونی 
دارند و به سختی می توان دستگاه تصفیه کننده ای پیدا کرد که این آلودگی ها را در 

فضای خانه تان کاهش دهد.

یک متخصص اعصاب و روان :

سرزنش با فرد افسرده چه می کند؟

نکاتی در مورد دستگاه های تصفیه ی هوای خانگی

آیا دستگاه تصفیه هوا واقعاً مفید است؟

مواد مغذی  برای جذب  تجزیه غذاهای مصرفی  انسان مسئولیت  دستگاه گوارش 
ضروری از آنها را بر عهده دارد.

همانند بیشتر موراد مرتبط با بدن انسان، ما معمولا تنها زمانی به دستگاه گوارش توجه 
می کنیم که با مشکلی مواجه شده باشد. در موارد دیگر، ما از شرایط دستگاه گوارش 

غفلت کرده و تقریبا بدون لحظه ای تفکر هر چیزی را می خوریم.
اما آشنایی با چگونگی کارکرد دستگاه گوارش و موارد مفید و مضر برای آن می تواند 
کمک شایانی به حفظ سلامت کلی این مجموعه در بدن کند. آشنایی با بخش های 
مختلف دستگاه گوارش به مراقبت بهتر از آنها، تشخیص سریع تر مشکلات گوارشی، و 
برقراری ارتباط کارآمدتر با پزشک کمک خواهد کرد. در ادامه برخی حقایق جالب توجه 

درباره دستگاه گوارش برای آشنایی بیشتر با آن ارائه شده اند.
دستگاه گوارش انسان بطور شگفت آوری طولانی است

طول کل دستگاه گوارش از دهان تا مقعد تقریبا 30 فوت )حدود 9 متر( است.
مواد مغذی  برای جذب  تجزیه غذاهای مصرفی  انسان مسئولیت  دستگاه گوارش 
ضروری از آنها را بر عهده دارد. غذا به صورت مکانیکی - به عنوان مثال، از طریق جویدن و 
استفاده از آنزیم ها - به شکل مولکول هایی که قابل جذب در بدن و حرکت در جریان خون 

هستند، در می آید. دستگاه گوارش انسان از اندام های زیر تشکیل شده است:
- دهان
- مری
- معده

- کبد
- کیسه صفرا

- مجرای صفراوی
- روده کوچک

- روده بزرگ
انسان بزاق فراوانی تولید می کند

دهان انسان حدود یک لیتر بزاق در روز تولید می کند.
تولید بزاق از طریق غدد بزاقی نخستین گام در گوارش است. بزاق بیشتر از آب تشکیل 
شده اما حاوی مواد دیگر نیز است و تولید آن می تواند از طریق فکر کردن درباره غذا یا بو 
کردن آن نیز تحریک شود. تجزیه غذا در دهان و از طریق جویدن و آنزیم های موجود در 
بزاق آغاز می شود. بزاق به روانسازی غذا برای عبور آسان از مری کمک می کند و همچنین 

با پوشش دادن غذا از دندان ها و دیواره داخلی دهان و مری محافظت می کند.
بلع عملی بسیار پیچیده است

چیزی حدود دو تا پنج ثانیه طول می کشد تا غذا راه خود را از مری به سمت معده باز 
کند.

پس از جویدن غذا، ترکیبی که به نام بولوس )Bolus( شناخته می شود، شکل می گیرد. 
بلع عملی پیچیده است که در آن بولوس پس از پوشیده شدن حنجره - اندامی که به 
نای متصل است - و باز شدن ورودی مری وارد حلق می شود. سپس، بولوس با حرکات 
هماهنگ عضله مری به سمت پایین حرکت می کند که این روند به نام پریستالسیس 

)Peristalsis( شناخته می شود.

مری دارای دو عضله تنگ کننده یا اسفنکتر در ابتدا و انتهای خود است که به بولوس 
اجازه عبور را می دهند. سوزش سردل زمانی رخ می دهد که اسفنکتر پایینی به طور کامل 
بسته نمی شود و به اسید معده اجازه ورود به مری را می دهد که این شرایط بافت مری و 

گلو را تحریک می کند.
معده انسان اسید هیدروکلریک تولید می کند

اسید هیدروکلریک ماده ای است که بناها نیز برای تمیز کردن آجرها استفاده می کنند.
معده انسان دارای لایه ای ضخیم از مخاط است که از این اندام در برابر اسید و آنزیم 
پپسین )Pepsin( تولید شده در آن محافظت می کند. ترکیبی از حرکات معده همراه با 
اسید و تجزیه پروتئین با پپسین، بولوس را به یک ماده مایع به نام کیموس تبدیل می کند 
که به آرامی وارد روده کوچک می شود. برای یک وعده غذایی کامل، این روند حدود دو تا 
سه ساعت طول می کشد. مواد کمی در سطح معده جذب جریان خون می شوند و جالب 
این که آنها مواردی مانند الکل، آسپرین، و داروهای ضد التهاب غیر استروئیدی هستند که 

می توانند موجب تحریک معده شوند.
پانکراس و کبد شما چندان اسرارآمیز نیستند

نقش اصلی پانکراس و کبد تولید موادی است که به تجزیه غذای مصرفی کمک می 
کنند. همانگونه که کیموس وارد روده کوچک می شود، با شیره های گوارشی تولید شده 
توسط کبد و پانکراس ترکیب می شود. کبد صفرا تولید می کند که در کیسه صفرا ذخیره 
شده و در زمان نیاز برای تجزیه چربی ها در روده کوچک ترشح می شود، در شرایطی که 
پانکراس آنزیم هایی را برای تجزیه پروتئین، کربوهیدرات ها، و چربی ها در روده کوچک 
ترشح می کند. پانکراس نیز ماده ای به نام بی کربنات ترشح می کند که اسید ورودی از 

معده به روده کوچک را خنثی می کند.
اتفاقات بسیاری در روده کوچک رخ می دهد

روده کوچک مکانی است که تقریبا تمام مواد مغذی از غذای مصرفی جذب بدن می 
شود.   روده کوچک مکانی است که مهم ترین کار گوارش در آن رخ می دهد و غذای 
مصرفی ما به ترکیبات مولکولی قابل جذب در جریان خون تبدیل می شوند. روده کوچک 
از سه بخش به نام های دوازدهه یا اثنی عشر، تهی روده یا ژژنوم و درازروده یا ایلئوم تشکیل 
شده است. صفرا از کیسه صفرا و آنزیم های گوارشی از پانکراس با کیموس در دوازدهه 
ترکیب می شوند. تجزیه نهایی و جذب مواد مغذی در دو بخش بعدی روده کوچک رخ می 
دهند. جذب مواد مغذی توسط برآمدگی های میکروسکوپی در امتداد دیواره داخلی روده 
کوچک به نام پرزهای روده یا ویلی انجام می شود. بیماری سلیاک اختلالی است که در آن 
گوارش گلوتن به آسیب دیدگی پرزهای روده منجر می شود که این شرایط می تواند به بروز 

مشکلات سلامت ناشی از عدم جذب مواد مغذی ضروری منجر شود.
فیبر بسیار اهمیت دارد

فیبر زمانی که بخش های دیگر غذا گوارش می شوند تقریبا دست نخورده باقی می ماند. 
زمانی که روده کوچک تجزیه غذا و جذب مواد مغذی را به اتمام می رساند، بخش های 
گوارش نشده غذای گیاهی که به نام فیبر شناخته می شود را راهی روده بزرگ می کند. 
فیبر به دو نوع کلی محلول که در آب حل می شود و نامحلول که در آب حل نمی شود، 
تقسیم می شود. فیبر به نرمی و افزایش حجم مدفوع کمک می کند و بر سلامت باکتری 
های روده که نقش مهمی در پشتیبانی از سیستم ایمنی دارند، کمک می کند. از این رو، 

فیبر غذایی هم برای گوارش و هم سلامت کلی انسان ضروری است.
میزان مصرف مایعات شما بر ظاهر و بافت مدفوع تاثیرگذار است

روده بزرگ یا کولون اندامی بلند و توخالی است که معمولا حدود پنج فوت )۱.5 متر( 
طول دارد. روده بزرگ پیچ و خم دار )Tortuous Colon( طولی بیشتر از اندازه معمول روده 
بزرگ دارد. برای این که این لوله طولانی تر در شکم جای بگیرد، روده بزرگ از پیچ و خم 

های بیشتری برخوردار می شود. این شرایط نسبتا نادر است.
روده بزرگ حدود یک لیتر مایع در روز از روده کوچک دریافت می کند.

افزون بر فیبر، روده کوچک مایع را روانه روده بزرگ می کند که در آنجا جذب شده و 
مدفوع شکل می گیرد. نوشیدن آب به میزان کافی به حفظ نرمی مدفوع کمک کرده و به 
اجابت مزاج راحت تر منجر می شود. زمانی که به میزان کافی آب مصرف نمی کنید، آبی 
که از توده مدفوع در روده بزرگ جذب می شود به تشکیل مدفوعی سفت تر منجر شده 
که عبور آن با دشواری بیشتری صورت می گیرد. روده بزرگ از کولون صعودی، کولون 
عرضی، کولون نزولی، کولون سیگموئید، و رکتوم تشکیل شده است. اگرچه تنوع بسیاری 
در تکرر دفع وجود دارد، مدفوع به طور کلی یک یا دو بار در روز برای دفع وارد رکتوم می 

شود.
دنیای کامل دیگری در دستگاه گوارش وجود دارد

 دستگاه گوارش میزبان بیش از 500 گونه باکتری است.
ما بدون هیچ نوع باکتری در دستگاه گوارش خود متولد می شویم، اما طی ماه نخست 
پس از تولد، جمعیت چشمگیری از آنها توسعه می یابد که بیشتر در روده بزرگ ساکن 
هستند. آشنایی با نقشی که باکتری ها در سلامت دستگاه گوارش ایفا می کنند به 
فروش بالای محصولاتی حاوی پروبیوتیک ها که اغلب به عنوان باکتری های مفید و خوب 
شناخته می شوند، منجر شده است. باکتری های مفید با ارگانیزم های بیماری زا مبارزه 
می کنند، به جذب مواد مغذی کمک می کنند و از سلامت سیستم ایمنی بدن پشتیبانی 
می کنند. شما بیشتر زمانی متوجه فعالیت های باکتری های دستگاه گوارش می شوید 
که روند تخمیر موجب تجربه گاز روده می شود. رشد بیش از حد باکتری های روده کوچک 
)SIBO( شرایطی است که در آن میزان باکتری های موجود در روده کوچک بیش از حد 
زیاد می شود. این شرایط به عنوان یک عامل احتمالی در ابتلا به سندرم روده تحریک پذیر 

برای برخی افراد در نظر گرفته شده است.
بدن شما در واقع دارای دو مغز است

دستگاه گوارش انسان دارای یک مینی مغز کوچک است.
عملکرد دستگاه گوارش توسط سیستم عصبی روده ای )ENS( تنظیم می شود که از 
مقدار قابل توجهی سلول های عصبی تشکیل شده و توسط همان انتقال دهنده های 
عصبی که در مغز وجود دارند، سروتونین به عنوان برجسته ترین نمونه، تنظیم می شود. بر 

همین اساس، سیستم عصبی روده ای به عنوان »مغز دوم« نیز شناخته می شود.
مغز و دستگاه گوارش ارتباط نزدیکی با یکدیگر دارند و به عنوان مثال، زمانی که به 
موضوعی استرس زا و محرک اضطراب فکر می کنید با ناراحتی معده مواجه می شوید یا 

زمانی که استرس دارید، اسهال را تجربه می کنید.
اختلال در عملکرد مغز و روده ممکن است در ابتلا به اختلالات عملکردی دستگاه 

گوارش نقش داشته باشد.

گوارش و 10 خواندنی جذاب درباره ساختار آن!
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آشنایی با متهمان پرونده آلودگی هوای قم

 نفس آسمان  شهرقم به شماره افتاد

هیفاء پردل:

 در هفته های اخیر با بالا رفتن غلظت آلاینده ها در کلان شهرهای کشور کارشناسان 
طبق پالایش آلودگی هوا برای چندین شهر وضعیت قرمز اعلام کردند و شرایط را برای 

همه ساکنان آن ناسالم دانستند.
شهر قم در ردیف ۱0 کلان شهر آلوده کشور قرار گرفت و به تعطیلی مدارس ختم شد 
هرچند این تعطیلات کام دانش آموزان را شیرین می کند اما کلاس های فوق برنامه در 
آینده باید عقب افتادگی ها را جبران کند؛ ولی هنوز برای آلودگی هوای قم نمی توان 

تحلیل کارشناسی و علتی را بیان کرد.
کلان شهر قم از سال 84 با شتاب در زمره شهرهای صنعتی کشور قرار گرفت در 
حالی که این شتاب با توازن همراه نبود و با توجه به ظرفیت های مذهبی و فرهنگی 

قم، می توانست رشد صنعت گردشگری توشه مهم توسعه و رونق اقتصادی قم باشد.
مدیریت بحران در تریبون های مختلف استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی را باعث 
کاهش آلودگی هوا می داند در حالی که باید سیستم حمل و نقل عمومی شهر قم 

مطلوب باشد تا شهروندان قمی با انگیزه از این ناوگان استفاده کنند.
در مواجه با بحران آلودگی هوای قم گاهی با هشدارهایی که به شهروندان داده 
می شود مواجه می شویم، پرونده آلودگی مختومه می شود در حالی که این هشدارها و 

راه حل ها تنها مسکن موقتی است و باید به دنبال حل مسئله باشیم.
آژیر قرمز هوا در کلان شهر قم

اطلاعات  طبق  گذشته  هفته  در  می گوید:  قم  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
گروه های  برای  ناسالم  در شرایط  قم  زیست وضعیت هوای  و محیط  هواشناسی 
حساس قرار گرفت و با توجه به تعطیلی مدارس و کاهش تردد خودروها در شهر میزان 

آلاینده های هوا کاهش یافت.
محسن اروجی می افراید: هنگامی که آلاینده ها در هوا افزایش می یابد، توصیه 
می شود کسانی که بیماری های ریوی، قلبی، آسم و تنفسی دارند از قرار گرفتن در 
فضاهای باز و سایر افراد نیز از فعالیت بدنی سنگین مثل ورزش و پیاده روی در فضای 

باز تا بهتر شدن شرایط خودداری نمایند.
وی ادامه داد: محیط زیست، هواشناسی و دانشگاه علوم پزشکی قم و هم چنین 
اداره کل مدیریت بحران و آموزش و پرورش عضو کمیته اضطرار آلودگی هوا به ریاست 

استاندار هستند که در روزهای آلوده تشکیل و تمصیماتی اتخاذ می کند.
مدیرکل مدیریت بحران استان قم اظهار می کند: تعطیلی واحدهای صنعتی و 
تجاری اثرگذار بر تشدید آلودگی هوا که در محدوده شهر مستقر هستند نیز از دیگر 

مواردی است که در شرایط هوای بسیار ناسالم اعمال می شود.
وی در پاسخ به سوالی  مبنی بر اینکه آیا تعطیلی مدارس راه حل مناسبی است، 
می افزاید: در روزهایی که مدارس به دلیل آلودگی هوا تعطیل بودند تردد تعداد زیادی 
از خودروهای والدین دانش آموزان و سرویس مدارس کاهش یافته و در نتیجه کاهش 

آلاینده های هوا محسوس بوده است.
تردد خودرهایی که معاینه فنی نشدند

مدیر روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم نیز در گفت وگویی 
می گوید: با توجه به شرایط آلودگی هوای قم اقداماتی در حال پیگیری است و با پلیس 
راهنمایی و رانندگی هم مکاتباتی شده تا از تردد خودروهای دود ساز جلوگیری کند 

زیرا در قم تنها 30 درصد خودروها معاینه فنی شدند.
سید محمدرضا بهشتی پور می افزاید: از طرفی در شهر قم 300 هزار موتور سیکلت 
هستند که هر کدام از آن ها چند برابر خودرو آلودگی دارند هم چنین چند سالی است 
اداره کل محیط زیست پیگیر این امر است که نیروگاه سیکل ترکیبی قم از گاز ترکیبی 
استفاده کند با توجه به کمبود گاز در کشور اکنون از گازوئیل در این نیروگاه استفاده 

می شود.
افراد متخلفی هم هستند که در جاده کمربندی امام علی )ع( و در حریم ها اقدام به 

ضایعات سوزی می کنند.
به گفته وی، در روزهای آلوده و سرد کارشناسان این سازمان بر واحدهای صنعتی 
کنترل بیشتری دارند و 2 واحد صنعتی آلاینده طی روزهای گذشته پلمب و به تعدادی 
هم تذکر داده شده تا در روزهایی که هوا آلوده است فعالیت خود را کم تر و یا تعطیل 
شوند؛ برای پیشگیری و مدیریت روزهایی که هوای قم آلوده است باید همه دستگاه ها 

با محیط زیست همکاری کنند.
بهشتی پور بیان می کند: افراد متخلفی هم هستند که در جاده کمربندی امام علی 
)ع( و در حریم ها اقدام به ضایعات سوزی می کنند با همراهی آتش نشانی و سازمان 
پسماند این افراد شناسایی و بعضاً هم فعالیت آن ها جمع آوری شده است که برای 

مقابله با این آلودگی، محیط زیست به تنهایی نمی تواند ورود کند.
محیط زیست، تنها مرجع برخورد و نظارت با واحدهای آلاینده صنعتی

اما سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خیال خود را راحت کرده و توپ را به 
میدان اداره محیط زیست استان قم انداخته و برای برخورد با واحدهای آلاینده را در 

حیطه مسئولیت محیط زیست می داند.
رئیس اداره ایمنی بهداشت سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم می گوید: در 
بحث آلودگی هوا و برخورد با واحدهای صنعتی متخلف و آلاینده محیط زیست تنها 
مرجع برخورد بوده و این سازمان طبق قانون می تواند اقداماتی را اتخاذ و برخورد لازم 

را اتخاذ دهد.
برای  نوع فعالیت خود  به  با توجه  امیرحسینی می افزاید: سازمان صمت  ناصر 
در  تا  ارسال کرده  پیامک هایی  ماسه  و  معادن شن  واحدهای صنعتی شیمیایی، 
شرایط فعلی فعالیت خود را یا کاهش و یا به طور موقتی فعالیت خود را تعطیل کنند؛ 
واحدهایی نیز فعالیت آن ها در روزها و شرایط آلودگی هوای قم به صورت موقت تعطیل 

می شوند.
به گفته وی، بحث واحدهای صنعتی و نحوه برخورد با آن ها و برنامه ریزی و نظارت بر 

نحوه فعالیت آن ها زیر نظر اداره کل محیط زیست است.
وجود ۳۰۰ هزار موتور سیکلت با حجم وسیعی از آلودگی در قم

رئیس سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم نیز در گفت وگویی، از وجود 300 
هزار موتورسیکلت در شهر قم خبر می دهد و بیان می کند: در قم 300 هزار موتور 
سیکلت پلاک شده وجود دارد که حجم وسیعی از آلودگی را به خود اختصاص داده 
است ما تنها کاری که در دستور کاری خود داریم ارتقای فرهنگ ترافیکی و ارتقای 

آموزش ها است.
علی نیک می افزاید: در حیطه فعالیت ما دو موضوع افزایش معاینه فنی خودروها و 
ارتقای فرهنگ ترافیک مد نظر داریم مرکز معاینه فنی در ۱0 روزه آلودگی هوا ما ساعات 
کاری معاینه فنی خودروها را افزایش دادیم اگر درخواستی برای معاینه باشد مراکز 

معاینه فنی ملزم به پاسخگویی هستند.
وی بیان می کند: در بحث ترافیک هم با همکاری راهنمایی و رانندگی بحث تابلوهای 
هدایت مسیر را داریم تا معضل ترافیک شهر کم  تر شود؛ این تابلوها قرار است تا پایان 
سال در قم نصب شود و پلیس راهنمایی و رانندگی هم با خودروهای دودساز برخورد 

خواهد کرد.
نیک با اشاره به ارتقای آموزش فرهنگ ترافیک می افزاید: با آموزش هایی که در 
کمیته ترافیک انجام شده به سمت ارتقای فرهنگ ترافیک هستیم تا بحث ترافیک قم 

مطلوب شود.
وی هم چنین از اجرای »طرح جامع دوچرخه سواری« در قم خبر می دهد و بیان 
می کند: بحث جامع دوچرخه سواری در شهر قم یک ماه دیگر کلید می خورد و این 
طرح با توجه به موقعیتی که قم دارد مختص این استان است برای فاز اول این طرح 
۱۶0 کیلومتر در نظر گرفته شده است که امید است این امر هم برای ترافیک و هم 

آلودگی را بهبود ببخشد.
خسارت آلودگی هوا بر تعلیم و تربیت

آلودگی هوا این روزها نفس مدارس شهر قم را به شماره انداخته است و هزینه 
هنگفتی هر روز تعطیلی به آموزش و پرورش وارد کرده و باعث عقب ماندن دانش 
آموزان از محتوای درسی شده است که به ناچار باید با کلاس های فشرده و فوق برنامه 

این عقب ماندگی را جبران کرد.
مدیر روابط عمومی اداره کل آموزش و پرورش استان قم درباره خسارت تعطیلی 
مدارس در روزهای آلوده به خبرنگار مهر می گوید: برای جبران عقب افتادگی دانشن 
آموزان در تعطیلات صورت گرفته در زمینه آلودگی هوای قم کارگروهی را تشکیل داده 

تا تصمیماتی برای جبران این عقب افتادگی اتخاذ شود.
غلامرضا رضایی می افزاید: این کارگروه برنامه هایی برای فعالیت درسی و مدرسه ای 
دانش آموزان خواهد داشت هرچند سلامت دانش آموزان در اولویت کاری ما است و 

تلاش داریم تا آن ها با آلودگی هوا آسیب و یا بیمار نشوند.
به گفته وی، والدین و دانش آموزان از عقب افتادگی دروس خود نگران نباشند 
آموزش و پرورش تدابیری اتخاذ داده است تا روزهای تعطیل جبران شود و جای هیچ 

نگرانی نیست.

اجتماعی

سیدمهدی میرداماد می گوید: بهترین کلاس برای مداحی، پای منبر است و امروز 
هم این فریاد را دارم که کلاس نظری مداحی، نتیجه ندارد. مداحی، علم تئوری نیست 

که پای تخته آموزش داده شود. مداحی را باید در هیأت و جلسه آموخت.
امیرحسین کسائی: سیدمهدی میرداماد، همزاد انقلاب اسلامی و متولد بهمن ماه 
57 خوزستان است که سالیان سال در استان قم زندگی کرده است. او در زمره مداحان 
مطرح کشور است که این روزها بیشتر در تهران با سبک خاص خود به  مداحی 
می پردازد و همانند روزی که در قم با مهدی سلحشور، خلاف جریان حاکم جلسات 
سنتی، حرکت کرد، این روزها نیز با تلفیق روند سنتی و به روز، جای خود را میان 

هیأت های تهران باز کرده است.
سیدمهدی میرداماد مهمان ما در خبرگزاری فارس بود و به موضوعات مختلفی از 
جمله روند مداح شدنش، دعای خیر مادر برای او در این مسیر، ماجرای گم شدن در 
سنین کودکی و توصیه هایی برای مداحان جوان پرداخت که بخش اول این گفت وگو 

را در ادامه می خوانید:
مادرم وصیت کرد موقع مداحی همواره شال سبز بیندازم

شما در خانواده ای مذهبی رشد یافتید؛ به طوری که مادر شما معلم قرآن 
بود و برادر بزرگ تر شما نیز امروز از قاریان قرآن است. شما چطور به مداحی 

گرایش پیدا کردید؟
خانواده من کاملًا مذهبی بود. پدربزرگ پدری من روحانی بود، مادرم در خانواده ای 
روحانی بزرگ شده بود و خودش معلم قرآن بود. این فضا کمک ویژه ای می کرد تا بتوانم 
وارد این فضا شوم. مادرم در محل دوره های معروفی برگزار می کرد؛ به طوری که منزل 
ما از صبح تا شب محل برگزاری کلاس های آموزش قرآن بود. به طور مثال صبح ها 
کلاس مسن تر ها برگزار می شد، عصرها کلاس برای خانم های جوان تر بود و در این 

کلاس ها به آموزش تفسیر، حفظ و قرائت می پرداختند.
در آن دوران، مادرم ماهانه جلسه روضه ای برگزار می کرد و از یک سید روحانی نیز 
دعوت می کرد تا روضه  خوانی کند. مادر از همان زمان اصرار داشت تا من کنار این 
روحانی بنشینم و شروع به خواندن کنم. این شال سبز را هم آماده کرد تا من در زمان 
خواندن روی دوشم بیندازم. مادرم اصرار به این کار داشت و در نهایت نیز وصیت کرد 
تا من همواره در زمان خواندن، این شال سبز را بر گردن داشته باشم تا نشان سیادتم 

باشد.
علی رغم آن که فرد کم رویی بودم و شاید تصور نمی کردم روزی در برابر هزار نفر بخوانم، 
با توجه به فضای خانواده به سمت مداحی رفتم و امروز به این جایگاه رسیده ام. 
جلسات اولیه مادرم در منزل و دعای بسیار او برای مداح شدن من بسیار تاثیرگذار بود؛ 
زیرا حتی در کودکی و نوجوانی به نسبت دوران، علایق دیگری در ذهن داشتم و فضای 
مداحی برایم گنگ بود، اما مادرم به قدری خالصانه دعا کرد که فضای زندگی من تغییر 
کرد. اوج دعاهای او نیز در زمان فوتش بود که تک تک برداران و خواهرانم را صدا کرد و 

برای همه ما دعا کرد. امروز آثار آن دعاها مشهود است.
گم شدنی که میرداماد را مداح کرد

گویا شما در دوران کودکی مفقود می شوید و مادر برای پیدا شدن شما 
نذری می کند. اصل قضیه چه بود؟

در دوران کودکی به خاطر بازیگوشی، چندروزی گم شدم و با توجه به اینکه محله 
کوچک بود و همه آشنا بودند، مدتی محله به هم ریخت. پدرم می گفت، مادرم سر بر 
سجاده نماز، مرتب دعا می کرد و بعدها خودش تعریف کرد که آن زمان نذر کرده تا من 
را در خدمت و نوکری اهل بیت)ع( تربیت کند. خاطرم هست زمانی که گم شده بودم، 
گویا فردی مرا پیدا کرد و مأمور بود تا به خانه مان برساند. بعد از این اتفاق، فضای ذهنی 
من هم به سمت مداحی و نوکری اهل بیت)ع( تغییر کرد و می توان گفت این رویداد، 

نقطه عطفی برای مداح شدن من بود.
روضه خانگی مثل یک قنات است

بسیاری از ما در کودکی خاطراتی از حضور همراه مادر در روضه ها و مجالس 
هیأت داریم. شما هم در گذشته به واسطه این روضه های خانگی مادر به سمت 

مداحی حرکت کردید. اهمیت برگزاری این روضه ها امروز به چه صورت است؟
یکی از سنت های مذهبی خانواده ها، برگزاری روضه های خانگی است. من هر زمان 
نام این روضه مطرح می شود، بی اختیار یاد این مثال می افتم که این روضه ها مانند 
قنات های زیرزمینی است که می بینیم هرجا قنات خشک می شود، موجب خشکی 
رودخانه و بعد از آن حتی دریاچه ها می شود و اگر در زمینی، قنات وجود داشته باشد، 
بهترین آب و محصول را شاهد هستیم. شاید در شرایط امروزی برگزاری روضه خانگی 
به چشم نیاید و افراد بگویند جمعیت کمی حضور پیدا می کند، اما این روضه ها تاثیر 

بسیاری دارد.
مقام معظم رهبری روی موضوع خانواده تأکید بسیاری دارند. امروز امنیت خانواده 
در حوزه اخلاق، دین و ... در کجا تأمین می شود؟ در فضای بیرون به همان اندازه که 
هیجان است، آسیب و آفت نیز وجود دارد، اما در فضای خانه، امنیت وجود دارد و یکی 
از عواملی که در آن، موجب افزایش امنیت، برگزاری روضه خانگی است؛ زیرا من با آن 

بزرگ شده ام و از نزدیک تاثیر آن را لمس کرده ام.
امروز البته سبک زندگی تغییر کرده است و شاید اولین حرفی که در خصوص تضعیف 
روضه خانگی مطرح شود، زندگی آپارتمانی باشد؛ اما باز هم می توان روضه را در حد 
خانواده به یک مناسبت برگزار کرد که قطعاً روی خانه و فرزندان بسیار تاثیرگذار است. 
برگزاری این روضه ها در کودکی من به قدری شیرین بود که تمام خاطراتش را به یاد 

دارم.
روضه خانگی با جلسات هیأت ها هیچ منافاتی ندارد

برگزار  امروز هیأت ها و مجالس بزرگ و شلوغ در هر شهر و منطقه ای 
می شود. شاید مردم بگویند برای عزاداری اهل بیت)ع( به جای جلسه در خانه، 

به هیأت کمک کنیم. آیا این کار، جای روضه های خانگی را پر می کند؟
تا جلسات اهل  باید تلاش کرد  برگزاری این جلسات هیچ منافاتی باهم ندارد. 
بیت)ع( بیشتر و پررونق تر باشد. همه این ها تعظیم شعائر است. در این فضا نباید 
جلسات هیأت و روضه خانگی را با یکدیگر مخلوط کرد. من امروز کمتر در روضه 
خانگی شرکت می کنم. دلیلش آن است که جمعیتی حضور پیدا می کند که موجب 
آزار همسایه ها می شود؛ وگرنه فضای روضه خانگی از لحاظ معنویت بهتر از جلسات 
هیأت است و معتقدم جمعیت زیاد، موجب کاهش معنویت می شود. جمعیت بیشتر 
سلایق بیشتری را هم به همراه دارد و بالعکس هر میزان کمیت کمتر باشد، کیفیت 

بیشتر است.
اگر تعریف درستی از روضه  خانگی داشته باشیم که به معنای روضه خانوادگی است 
که شاید با جمعیتی حداقل 3 نفره برگزار شود و یا جمعیت بیشتری با حضور عمه، 
خاله ، دایی و عمو که می تواند در گروه فامیلی فضای مجازی هم اطلاع رسانی شود. 
ما هم اکنون با اقوام خود، ماهی یک بار دور هم جمع می شویم و با قرائت زیارت عاشورا 
یا حدیث کساء، توسلی به اهل بیت)ع( پیدا می کنیم تا فضای خانه و خانواده با این 

حال  و هوا مأنوس باشد.
ایجاد مهدکودک کنار هیأت ها اشتباه است

امروز متاسفانه کنار هیأت ها، مهدکودک  درست کرده اند و حتی برای آن فضای 
معنوی نیز با شعر و نقاشی مذهبی ایجاد می کنند. این کار خوب نیست. بچه باید در 
کنار و بغل مادر و پدر در روضه باشد. من خواننده هستم. شاید صدای بچه حواس ها 
را پرت کند، اما هیچ گاه روی این موضوع حساسیت نداشته ام. شاید خانواده ها برای 
راحت بودن و فیض بردن از مجلس از این مهدهای کودک  استقبال کنند. در واقع برای 

راحتی خودشان این کار را انجام می دهند.
من هنوز بعد از سال ها، قشنگ ترین خاطراتم این است که با پدر و مادرم به زیارت و 
هیأت می رفتم و شاید این خاطره مشترک و زیبای تمام هم دوره ای های من باشد. من 
هنوز خاطرم هست با پدرم به حسینیه نجفی ها می رفتم و تمام لحظات آن برایم شیرین 
بود. حتی لحظه غذا خوردن و سینه زدن در آن مجلس را خاطرم است. این جمله تیتر 
و اتفاقی مهم در زندگی من است که هنوز گریه های پدرم را در روضه سیدالشهدا)ع( از 
یاد نبرده ام و زمانی که منقلب می شوم، آن گریه ها را در خاطر دارم. زمانی که پسرم را 
به روضه می برم، نگاه می کنم که او گریه اش را هم از من تقلید می کند و این زیباست. 

نباید فرزندان را در هیأت از خود جدا کنیم.
یکی از مهم ترین کارها برای امن کردن خانواده ها و دور کردن آن از آسیب های 
اجتماعی، گره خوردن آن با جلسات اهل بیت)ع( است. این کار را دو جور انجام 
می دهند؛ اول جلسات اهل بیت)ع( را با روضه های خانگی کم هزینه و بی دردسر به 
درون خانه بیاوریم یا خانوادگی به هیأت برویم و فرزندان را در زمان جلسه کنار خود 
داشته باشیم. در پیاده روی اربعین بسیاری می گویند، این پیاده روی جای زن و بچه 
نیست. بارها گفته ام که اگر جای خانواده نبود، امام حسین)ع( با خانواده در کربلا 
حاضر نمی شد. امسال مشاهده کردید شاید تعداد زنان حاضر از مردان بیشتر بود و 
کودکان چه فضای زیبایی را کنار حرم و در موکب ها رقم می زدند. در روایت سفارش 

شده است اگر بناست لباس نو خریداری و یا هدیه ای به خانواده و فرزندان داده شود، 
آن را در زمان اعیاد به خصوص غدیر و میلاد اهل بیت)ع( کادو دهید تا فضای شادی 

این روزها در اذهان خانواده باقی بماند.
مداحان جوان، حوزه بروند و عربی یاد بگیرند

مسیر مداح شدن سیدمهدی میرداماد، علاوه بر دعای مادر با حضور شما 
در حوزه علمیه هم گره خورده است. چه شد که به حوزه رفتید و این حضور 

چقدر در مداحی شما برای اهل بیت)ع( موثر بود؟
برای مداح شدن باید یک استعداد اولیه داشت، اما ورود من به حوزه برای مداح 
شدنم بسیار کمک کننده بود. پدر و مادر من متولد نجف هستند؛ بنابراین، قبل از ورود 
به حوزه به زبان عربی مسلط بودم، اما در حوزه، فضای معنوی بیشتری پیدا کردم. 
امروز یکی از حلقه های مفقوده در مداحان جوانان، تسلط نداشتن به زبان عربی است. 
ورود به حوزه را برای مداحان جوان سفارش می کنم تا حداقل نسبت به ادبیات عرب 
تسلط پیدا کنند و سطح یک را کار کنند تا بتوانند دعا را بدون اشکال بخوانند و یا مقتل 

صحیح را بدانند.
ورود من به حوزه اولًا با فوت مادرم مصادف بود. بعد از فوت ایشان در ۱۶ سالگی 
شکست عاطفی بسیار بزرگی بر من وارد شده  بود. من وابستگی شدیدی به مادرم 
داشتم و بدون او نمی توانستم در منزل بمانم. با ورود به حوزه بنا داشتم این درد را التیام 
دهم. من در حوزه حجره گرفتم تا خانه نروم که موجب تغییر فضای زندگی من شد. 
در فضای حوزه با افرادی همچون آقایان وافی، سلحشور و ابراهیمی آشنا شدم که 

کمک کردند تا بتوانم وارد عرصه مداحی شوم.
از میان گونه های مداحی، دعا و مناجاتخوانی را دوست دارم

خاطرم هست در مدرسه الهادی که درس می خواندم، صبح ها دعای عهد خوانده 
می شد. آغاز ورود من به مداحی همین جلسه بود؛ زیرا دعا را من می خواندم. اگر امروز 
از میان قالب ها و گونه های مداحی بنا باشد، یکی را انتخاب کنم، دعا و مناجاتخوانی 
را انتخاب می کنم. بعدها در هیأت ثارالله قم با حاج مهدی سلحشور آشنا شدم. کنار او 
چیزهای زیادی آموختم و تجربه های فراوانی به دست آوردم. جلسات قم از نظر محتوا 
بسیار قوی و از نظر فضای هیأتی، سنتی بود. معتقدم مداح باید در جایی کار کند که از 
هر نظر قوی تربیت شود. در قم مداح هر کلمه ای که می گوید، مورد نقد واقع می  شود 
و این اشکال گرفتن ها موجب رشد است. به همین دلیل مداح تلاش می کند هرچیزی 
نخواند و بابت هر کلمه و هر حرفی سند و مطالعه داشته باشد؛ به طوری که من امروز 
بعد از 20 سال، هنوز روضه هایم را می نویسم و چارچوب برای آن مشخص می کنم. 
هنوز کنار اشعارم مضمون پردازی می کنم و در نهایت با دو تا سه رنگ خودکار نوحه ام 
را می نویسم و این یادگاری به جای مانده از جلسات قم است تا با چارچوب قابل دفاع، 

بتوانم نوحه ای را بخوانم.
حضور در حوزه، مداح را چندبعدی می کند

یکی از مهم ترین دلایل برای سفارشم به حضور مداحان جوان در حوزه و حداقل 
امروز  بودن خارج می شود.  بعدی  از تک  آن است که مداح  گذراندن سطح یک، 
متاسفانه این آفت وجود دارد. مداح اگر تک بعدی باشد، ماندگار نخواهد بود، امروز 
شرایط جامعه به گونه ای است که مردم تمایل دارند همه چیز را در دسترس داشته 
باشند. بنابراین اگر قصد دارند خریدی کنند به یک سوپرمارکت کمتر می روند و با 
حضور در هایپرمارکت به یک باره برای یک ماه خرید می کنند. پس مداح باید به قدری 
جامع الشرایط باشد تا در یک ساعت تمام نیاز مستمع اعم از حماسه، شور، مناجات، 
پند و اندرز، نگاه سیاسی و اجتماعی و نیاز اخلاقی او را برطرف کند. در شرایط امروزی 
یک مداح با تنها شور خواندن یا مناجات خواندن نمی تواند تاثیرگذار باشد. باید  در 
مداحی تعادل برقرار شود. امروز توان بسیاری در سینه زنی خرج می شود که اگر همین 
میزان در شعر و محتوا نیز تلاش شود، تاثیرگذاری بسیاری خواهد داشت که البته کار 

بسیار سختی است و به همین دلیل، طیف جوان سراغ آن نمی رود.
به طور مثال انسان برای تیراندازی با یک کلت راحت تر است یا با یک تانک؟ قطعاً 
تیراندازی با کلت راحت تر است؛ زیرا سیستم تانک پیچیده است اما در میدان نبرد 
نهایت با یک کلت می توان دو نفر را انداخت، اما تانک تاثیر بسیاری دارد. به همین 
دلیل برای تاثیرگذاری در این جبهه فرهنگی، مداح باید هم دعاخوان باشد هم بتواند 
آن را تفسیر کند و هم در روضه و مداحی بتواند اشعار پیچیده را بخواند و از داخل آن 
مضمون استخراج کند که یکی از راهبردها برای رسیدن به این موفقیت، حضور در 

حوزه علمیه است.
شورخوانی، کلاس اول مداحی است

آیا دلیل کم اقبالی و بی توجهی مداحان جوان به گونه های دیگر مداحی 
مانند روضه، دعاخوانی و ... و توجه بیش از حد آنان به شورخوانی به دلیل 
عدم اقبال و دست به دست شدن این آثار در فضای مجازی نیست؟ در فضای 
مجازی شور خواندن یک مداح، خوب دست به دست می شود، اما یک ویدئو از 

روضه خوانی شاید بازنشر نشود.
قطعا یکی از دلایلش همین ظواهر و تبلیغات است. البته دلایل دیگری هم دارد. یک 
دلیلش، آسانی شورخوانی است. شور، کلاس اول مداحی است و اگر مداح بخواهد 
به درجات بالاتر و دکتری برسد، باید خود را از شور خواندن جدا کند. شور خواندن در 
رسانه به سرعت دیده می شود اما با اینکه آن هم از مداح توان می برد، اما قالب آسان و 
راحتی است. مداح جوان باید بداند شور خواندن تنها یک قالب است و اگر این را درک 
کند، به قالب های دیگر بی توجه نخواهد بود. دلیل بعدی، مستمع و مخاطب است. 
امروز شاعران، بیش تر شور می گویند و مستمع نیز تنها در جلسه شور می خواهد؛ در 
حالی که یکی از وظایف ما تربیت مخاطب است. امروز چرا مستمع حاج حسن خلج 
از او شور نمی خواهد. به این دلیل که او مستمع را از ابتدا این گونه بار آورده است. این 

طبیعت ماجراست که مداح هر میزان کار کند، ذائقه مستمع با او تغییر خواهد کرد.
یک نوحه چگونه ماندگار می شود و در اذهان می ماند؟

برخی از خواندن ها یک بار مصرف است و اگر بعد از جلسه از مستمع سوال شود، 
ابیات را درک نکرده است. خاطرم است در جلسه ای مداح جوانی شور خواند. بعد از 
جلسه یکی از بزرگ ترها به او گفت: کاش به جای این همه تکرار ابیات و استفاده از 
ذکر گفتن، مضامین بالاتری را ارائه می کردی که مداح جوان گفت من تلاش کردم با 
این سبک، مستمع را تخلیه کنم. استاد گفت: وظیفه مداح، پر کردن مستمع است نه 

اینکه تخلیه کند. اگر این چنین باشد، جای دیگر او را پر خواهند کرد.
برخی از خواندن ها سایه دارد و سال ها می گذرد و همچنان اثر آن باقی است. برخی 
از نوحه های حاج اکبر ناظم، مرحوم شاه حسین بهاری، مرحوم دلجو و ... چگونه 
خوانده  شده که هنوز آثار آن باقی است؟ خلوص نیت مداح، بخشی از این ماجراست 
اما در مجموع، کار و زحمت از سوی این بزرگان صورت گرفته است. به همین دلیل، 
برای آن که خواندن ما یک بار مصرف نباشد یا با ورود سبک جدید تر، کارهای گذشته 

کنار نرود، نیازمند عقبه و پشتوانه است که باید برای رسیدن به آن، از شور خواندن 
عبور کرد.

بهترین کلاس برای مداح شدن پای منبر بزرگان این عرصه نشستن است
شما در ابتدای راه مداحی، سال ها از قم برای شرکت در جلسات و هیأت ها 
به تهران می آمدید. در جلسات کدام از یک مداحان و با چه هدفی حضور پیدا 

می کردید؟
برای رسیدن به هر موفقیت و مطلوبی باید سختی کشید و قطعاً تا رنجی نباشد، 
گنجی حاصل نمی شود. من در مسیر مداح شدن سختی های بسیاری کشیدم. در آن 
زمان فضای مداحی قم، آموزشی نبود. فضای حاکم برای بستر مداحی خوب بود و من 
به همراه مهدی سلحشور برخلاف بستر رود که فضای سنتی و آرام هیأت و دعاخوانی 
را داشت، حرکت کردیم اما حس کردم در قم اشباع می شوم و علاقه داشتم، بیش تر 

یاد بگیرم.
به این نتیجه رسیده بودم که بهترین کلاس برای مداحی پای منبر است و امروز 
هم این فریاد را دارم که کلاس نظری مداحی، نتیجه و ثمره ندارد، زیرا مداحی، علم 
تئوری نیست که پای تخته آموزش داده شود. مداحی را باید در هیأت و جلسه آموخت. 
برگزاری کلاس و پای تخته سیاه شاید تاثیرگذار باشد، اما به طور مثال برای راننده شدن 
باید پای فرمان نشست و با کلاس آیین نامه، فرد راننده نمی شود و زمانی به او گواهینامه 

می دهند که در آزمون عملی شرکت کند.
توصیه علی انسانی به سیدمهدی میرداماد برای پخته شدن

زمانی که حاج علی انسانی را بری اولین بار در سال 79 در هیأت دیدم، محضر استاد 
را درک کردم. ایشان خواندن من را در جلسه قم به شکلی تصادفی دیدند و به دعوت و 
راهنمایی ایشان که به من گفتند برای پخته و ساخته شدن باید جلسات تهران را ببینید، 
این انگیزه ای شد که من به تهران بیایم. خاطرم هست نیمه های شب به تهران می آمدم 
و تمکن مالی هم نداشتم و معمولًا در مساجد، امامزاده ها و پارک ها می خوابیدم. یادم 
هست مدتی جلسات صبح های پنجشنبه حاج سعید حدادیان در مهدیه امام حسن 
مجتبی)ع( در خیابان آزادی شرکت می کردم که در اوایل جا گیرم نمی آمد و به این 
خاطر که اصرار داشتم در ردیف های جلو بنشینم تا بتوانم مداح را به وضوح و از نزدیک 
ببینم، تصمیم گرفتم قبل از باز شدن در هیأت حضور پیدا کنم. به همین خاطر در 
پارک مقابل هیأت می نشستم و بعد از باز شدن در هیأت وارد مراسم می شدم یا به جلسه 
حاج مرتضی طاهری یا حاج مهدی سماواتی در مهدیه تهران می رفتم و یا به حسینیه 

لباس فروشان تهران می رفتم تا در جلسات حاج علی انسانی شرکت کنم.
مداحان جوان به دلیل سستی و تنبلی، کپی برداری می کنند

معتقدم اگر مداحی امروز من چارچوبی دارد، به دلیل همان روزها و سختی هاست. 
امروز اینترنت نباید جوانان را گول بزند. امروز در نسل جوان دچار سستی و تنبلی 
هستیم و به این دلیل که همه چیز آماده است، مداح می تواند با یک جستجو تمام آثار 
من یا حاج میثم مطیعی و دیگر مداحان را به دست آورد و با یک کپی برداری در جلسه، 
بخواند. البته این خوب است و ما هم برای همین استفاده ها آثار در سایت می گذاریم، 

اما این فراهم بودن نباید دستمایه ای برای کار نکردن و حاضری خوری باشد.
خاطرم است حاج غلامرضا سازگار در یک روستا در اطراف قم حدود 40 سال است 
مراسم اجرا می کند که این وفاداری، خود یک درس است و من در سرمای زمستان از 
قم به این روستای کوهستانی می رفتم و از ایشان نوحه می گرفتم، اما زمانی که آن نوحه 
را می خواندم به دلم می نشست؛ زیرا می دانستم چه سختی هایی برای آن کشیده ام. 

البته امروز نیاز نیست مداح تا آن طرف کوه برود، اما باز هم باید سختی بکشد.
نوحه خواندن از روی موبایل، بدبختی جدید مداحی است

امروز یک بدبختی جدید به نام موبایل خوانی وجود دارد و این بسیار بد است که مداح 
شعر را از روی موبایل بخواند. اگر واقعا مداح فرصت نداشته باشد تا شعر را روی کاغذ 
بنویسد، برای چه می خواند؟ یعنی اینقدر سر این مداح شلوغ است؟ برخی از مداحان 
شعر را تایپ می کنند، برخی هم مانند ما دست نویس می کنند. من با نوشتن شعر، آن 
را مرور می کنم. البته تنها با دست خط خودم ارتباط برقرار می کنم اما در مجموع از روی 

موبایل خواندن اصلًا قابل پذیرش نیست.
من در کاغذ نوحه خودم گویی نقشه مهندسی شده ساختمان را اجرا می کنم که 
مشخص است شعر چیست و از هرکدام از کلماتش چه گریزی برای بیان روضه باید 
داشت. در حالی که از روی موبایل خواندن اصلا صحیح نیست و ارزش کار را پایین 

می آورد.
تحسین میرداماد توسط کریمی که موجب شد دو روز نخوابد!

اولین جلسه ای که در تهران خواندید، جلسه هیأت حاج محمود کریمی 
بود. این جلسه در پیشرفت و شهرت شما چه میزان اثر داشت؟

من در قم و در جلسه خادم الرضا با حاج محمود کریمی در جشن میلاد امام رضا)ع( 
آشنا شدم که من در آن روز به عنوان یک پیش منبری نوحه خواندم. البته نوحه خوانی 
من در آن سن  و سال ضعیف بود، اما حاج محمود کریمی،  اولین فردی بود که پشت 
میکروفن از خواندن من تعریف کرد و موجب شد من دو روز نخوابم. این تعریف البته 
به من غرور کاذب نداد بلکه موجب شد تا برای ادامه راه تشویق بشوم و موجب آشنایی 
و رفاقت با ایشان شد. حدود 20 سال پیش تا این میزان فضا وجود نداشت تا مداحان 
جوان بتوانند نوحه  بخوانند. برای خواندن کنار یک بزرگ تر باید سختی می کشیدیم. 
در تهران اولین فردی که در جلسه  به من میدان داد تا بخوانم، حاج محمود کریمی 

در محرم سال 79 در جلسه چیذر بود و بعد از آن در جلسه حاج حسن خلج خواندم.
نگاه های خاص میرداماد در جلسه هیأت حاج حسن خلج

خاطرم است سال ها در جلسه حاج حسن خلج شرکت می کردم تا بتوانم مهارت لازم را 
به دست آورم. اینقدر پای جلسه ایشان رفتم که از نوع نگاه های من فهمید مداح هستم 
و متوجه شد من قمی ام! میکروفن را که برای خواندن به من می داد، می گفت از نوع 
نگاه کردن من فهمیده است که در جلسه در حال یاد گرفتن هستم، زیرا هیأت بزرگان، 

برای یک مداح جای یاد گرفتن است و می تواند سمعی و بصری کار را یاد بگیرد.
توصیه مرحوم موذن زاده اردبیلی به میرداماد

من در جلسه بیش تر مداحان تهران شرکت کرده و چیزهای زیادی از آن ها یاد 
انصاریان  آنان می دانم. همچنین در کنار مرحوم  را شاگرد  گرفته ام. همواره خود 
در مشهد که صلوات خاصه معروفی دارند، یک دهه خواندم و کسب فیض کردم. 
سعی کردم در هر استانی که می روم یک بزرگ تر را ببینم. از حاج صادق آهنگران در 
جنوب کشور گرفته تا بزرگ ترهای آذری زبانی همچون مرحوم موذن زاده اردبیلی که 
دافعه قوی داشت و هر کسی را تحویل نمی گرفت. او اساساً مداحان فارس زبان را 
نمی پذیرفت، اما خاطرم هست در آخرین ملاقاتی که با او در بیمارستان به همراه حاج 
ولی الله کلامی زنجانی داشتم، او به من تاکید کرد به روضه توجه کن و اگر می خواهی 

ماندگار شوی، حواس ات به روضه باشد، زیرا روضه است که می ماند.

سیدمهدی میرداماد: متن نوحه یا نقشه مهندسی؟!

 از کلاس و تخته سیاه مداح درنمی آید

بخشدار جعفریه قم گفت:  برداشت بی رویه آب از چاه های مجاز و غیرمجاز منطقه طی 
سال های اخیر به مساله فرونشست زمین در این بخش دامن زده است. 

سید جمال موسوی بیان کرد: خشک سالی ناشی از تغییر اقلیم طی سال های اخیر 
بسیاری از مناطق کشور و ازجمله استان قم را دستخوش تحولات محیطی کرده است 
که این موضوع ازجمله مهم ترین عوامل فرونشست زمین در مناطقی از بخش جعفریه 

به حساب می آید.
وی افزود: خشک سالی های سال های اخیر باعث شده که حجم برداشت از سفره های 

زیرزمینی منطقه در قالب چاه های مجاز و غیرمجاز به خصوص برای مصارف کشاورزی 
بیشتر شود و این مساله عاملی مهم برای وقوع فرونشست زمین است.

وی ادامه داد:  همچنین در بخش جعفریه، چاه هایی وجود دارد که آب از آن برداشت و 
برای استفاده به مناطق دیگر استان منتقل می شود که همین مساله نیز منجر به کاهش 

ذخیره آب سفره های زیرزمینی این بخش شده است.
موسوی گفت: برای جلوگیری از این روند لازم است از سوی نهادهای مسئول کنترل 

بیشتری بر روند فعالیت چاه های آب منطقه صورت پذیرد.

 وی بیان کرد: همچنین نیاز است حقابه خاصی از آب ورودی به قم برای بخش جعفریه 
تعیین شود که کشاورزان و دامداران این منطقه مجبور به استفاده از آب موجود در 

سفره های زیرزمینی بخش از طریق چاه های مجاز و غیرمجاز نباشند.
وی ادامه داد:  برای مدیریت موضوع و جلوگیری از افزایش روند فرونشست زمین 
در بخش جعفریه نیازمند همکاری بیشتر مسئولان استان هستیم تا هم کسب و کار 
کشاورزان و دامداران منطقه آسیب نبیند و هم آب موردنیاز فعالیت ایشان به طور قانونی 

تامین شود.

بخشدار جعفریه قم  اعلام کرد

برداشت بی رویه آب عامل فرونشست زمین دربخش جعفریه
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حرکت بر اساس منافع ملی 
FATF در چارچوب

اقتصاد  و  بین المللی  تجارت  عرصه  در  ایران  حضور 
جهانی به خصوص با شرایط کنونی که نیاز به ارزآوری از 
تمامی کانال ها و مبادی برای اقتصاد ایران وجود دارد، نیازمند رعایت کردن قواعد بازی 
جهانی است که بخشی از آن، از طریق الحاق به گروه ویژه اقدام مالی حاصل خواهد شد.
قوس  و  کش  در  که  است  مدتها   )FATF(مالی اقدام  گروه  به  ایران  الحاق  پرونده 
بررسی های دستگاههای مختلف سیاستگذار و تصمیم گیر قرار دارد. موضوعی که به نظر 
می رسد بیش از آنکه به ابعاد فنی و مزایا و معایب آن برای اقتصاد ایران پرداخته شود، 
به یک موضوعی سیاسی تبدیل شده و تصمیم گیری در مورد آن، به دلیل پررنگ شدن 

جنبه های سیاسی و البته برخی دلایل فنی دیگر، هنوز نهایی نشده است.
واقعیت آن است که بازیگری در عرصه تجارت و اقتصاد بین الملل، قواعد و قوانین 
خاص خود را دارد و هر کشوری که در این عرصه وارد شده و خود را برای حضور در گود 
رقابت در اقتصاد جهانی به دنیا معرفی می کند، باید چارچوب ها و قوانین خاص آن را هم 
بپذیرد و تلاش کند تا با جذب اعتماد سایر بازیگران و البته بر اساس منافع ملی خود، در 
یک رابطه برد-برد مشارکت کرده و با تامین منافع خود و طرف مقابل، معاملات را پیش 

برد.
که  است  غیردولتی  سازمان  یک   ،FATF همان  یا  مالی  اقدام  ویژه  گروه  واقع،  در 
سیاست ها و استانداردهای مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم را وضع کرده و سال 
به سال تلاش دارد تا در این رابطه استانداردهای موجود خود را ارتقا داده و اصلاح کند. 
آنگونه که تاریخچه این سازمان نشان می دهد، هم اکنون بالغ بر ۱98 کشور دنیا به عنوان 
بازیگران عرصه اقتصاد جهانی، به صورت مستقیم یا از طریق گروههای نه گانه  تعریف 
شده، عضو این سازمان بوده و ایران هم به دلیل برنامه هایی که طی سال های گذشته 
برای حضور در تجارت جهانی و عرصه های بین المللی و حتی جذب سرمایه گذاری 
خارجی داشته، درمراحل مختلفی تلاش کرده تا قواعد و قوانین مرتبط با این گروه ویژه 
اقدام مالی را پذیرش کرده و بر اساس منافع ملی خود، دستورالعمل ها و چارچوب های 
مرتبط با آن را تدوین کند. هر چه باشد، کشورهای عضو مکلف هستند تا قوانینی را بر 
اساس توصیه های این سازمان رعایت کنند و ایران هم باید به این چارچوب ها برای حضور 

در عرصه اقتصاد جهانی پایبند باشند.
در  نقش آفرینی  برای  ایران  تلاش  و  برجام  توافقنامه  شدن  امضا  با  میان،  این  در 
عرصه های مختلف اقتصاد بین الملل و نظر به انگیزه بسیار بالای بسیاری از کشورهای 
اروپایی و آسیایی برای حضور در بخش های مختلف اقتصاد ایران، تسهیل پروسه الحاق 
ایران به این گروه مالی، آغاز شد و ایران از فهرست سیاه این نهاد بین المللی خارج گردید 
تا بتواند با شرایط بهتری، علاوه بر اینکه سرمایه گذاران خارجی را در اقتصاد خود جذب 
نماید، فضا را برای تدوین دستورالعمل های مرتبط با این سازمان و چارچوب هایی که 
تعیین کرده است، مهیا نماید تا نقل و انتقالات مالی فارغ از حوزه پولشویی و تامین 
مالی بخش خاکستری اقتصاد دنیا، صورت گیرد؛ اما بعد از خروج آمریکا از برجام ورق 
برگشت و با بازگشت تحریم های ظالمانه علیه ایران، موضوع مجدد با اما و اگرهایی از 

سوی تصمیم گیران داخلی مواجه شد.
در واقع، مجموعه نگرانی هایی که برای پیوستن ایران به FATF و خطراتی که ممکن 
است این الحاق برای اقتصاد ما از جمله در نقل و انتقالات پولی و شفاف شدن برخی 
کانال های جابجایی ارزی ایران داشته باشد، موضوع را به این سمت هدایت کرد که 
برخی، نگران این هستند اطلاعاتی که نیاز به علنی شدن نداشته باشد، در فضای فعلی 

جنگ اقتصادی منتشر شود.
اما باید توجه داشت که با وجود اینکه باید به این نگرانی ها و دغدغه ها توجه کرد، اما 
حضور ایران در عرصه تجارت بین المللی و اقتصاد جهانی به خصوص با شرایط کنونی 
که نیاز به ارزآوری از تمامی کانال ها و مبادی برای اقتصاد ایران وجود دارد، نیازمند رعایت 
کردن قواعد بازی جهانی است که بخشی از آن، از طریق الحاق به گروه ویژه اقدام مالی 
حاصل خواهد شد؛ پس نمی توان به دور ایران، به عنوان یک جزیره دیوار کشید و بدون 
ارتباط با سایر کشورهای دنیا، انتظار داشت که در عرصه جهانی حضور یابیم. اینجاست 
که تهدید قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه گروه اقدام مالی، خود یک خطر بزرگ است و 
اگر نام ایران را از فهرست خاکستری فعلی به سمت لیست سیاه تغییر دهند، ممکن است 
که حتی کشورهای دوست و پیرامونی که هم اکنون با ایران همکاری داشته و تبادلات 

تجاری انجام می دهند نیز، قادر به ادامه تجارت و ارتباط با ایران نباشند.
در چنین شرایطی با توجه به اهمیت موضوع و اینکه اعلام نتیجه از سوی ایران، دچار 
یک پروسه بسیار طولانی شده، به نظر می رسد عدم تصمیم گیری قاطع و البته سریع در 
حوزه تصویب و رد این موضوع، خسارت جدی به اقتصاد کشور آن هم در شرایط حساس 
کنونی، وارد خواهد کرد. نکته حائز اهمیت آن است که در حوزه فعالیت گروه اقدام مالی و 
اعضای آن، بسیاری از کشورهای همسایه و حتی آن دسته از کشورهایی به عنوان عضو به 
چشم می خورند که حتی در چارچوب سیاست ها و ایدئولوژی های کشور خود، به تامین 
مالی گروههای خاص می پردازند؛ اما این عملکرد آنها در چارچوب قوانین و مقررات و 
البته آیین نامه های داخلی منطبق با منافع ملی اما در حوزه قواعد FATF بوده و از این 

بابت، مشکلی پیش روی آنها قرار نگرفته است.
هر کشوری بر اساس منافع ملی خود، دستورالعمل ها و چارچوب های داخلی خود را 
در این سازمان غیردولتی تدوین و عملیاتی کرده و بنابراین بهتر است ایران هم، هر چه 
سریعتر این موضوع را تعیین تکلیف نماید و در چارچوب قواعد و البته منطبق بر منافع 
ملی، گام بردارد؛ چراکه عدم پذیرش FATF حتی ممکن است کشور را در واردات و خرید 
برخی کالاهای اساسی نیز با مشکل مواجه کند؛ بنابراین نمی توانیم در جامعه جهانی 

بدون پذیرفتن قواعد بازی، تجارت خارجی را گسترش دهیم.
رئیس کنفدراسیون صادرات ایران

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس :

حذف دلار از مبادلات تجاری فشار تحریم ها 
را کم می کند

عضو کمیسیون اقتصادی و نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی 
گفت: حذف دلار از مبادلات تجاری بین کشورها موجب کاهش فشار تحریم های 

ظالمانه آمریکا علیه کشورمان خواهد شد.
محمدرضا پورابراهیمی روز شنبه در نشست شورای هماهنگی تامین اجتماعی کرمان 
بااشاره به اینکه  مسیر اقتصادی کشور را می توانیم به وضعیت مطلوب برسانیم،اظهار 
داشت : فقط باید کار کنیم چون ظرفیت آن را هم داریم و از سویی اتفاقات مثبتی هم 
بابت همکاری های اقتصادی از جمله حذف دلار از مبادلات تجاری بین کشورها در 

منطقه رقم خورده که می  توانند کمک کننده باشد و اثر تحریم ها را کاهش دهد.
وی ادامه داد: ارزهای دیجیتال را به عنوان راه مقابله با تحریم به جدیت در نظر داریم و 
چندین ماه روی ان کار کرده ایم، با بانک مرکزی هم جلسه گذاشتیم و دولت آیین نامه 
نحوه استفاده از آن را ابلاغ کرد . پور ابراهیمی نیز به وضعیت بودجه 99 پرداخت و افزود: 
امسال وضعیت بودجه متفاوت از قبل است و بعضا نقطه عطفی برای تصمیم گیری های 
جدید است. وی  عنوان کرد: سرفصل های دولت برای منابع، شامل درآمدهای ناشی از 
خدمات دولت و مالیاتی، منابع ناشی از انتشار اوراق بهادار و نفت است که بودجه امسال 

دولت نفت را کم کرده و مابقی را در سرفصل خدمات دیده است.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: از کل بودجه عمومی دولت 80 تا 85 درصد 
تعهدات جاری و الزام آور و مابقی سقف تعهدات عمرانی است که این ترکیب در دنیا 
برعکس است. وی بیان کرد: برای اصلاح ساختار بودجه پیشنهاداتی را به دولت دادیم، 
پیشنهاد ما این بود که اول جلوی فرارهای مالیاتی را بگیرد، سهم مالیات در تولید ناخالص 
داخلی در دنیا 20 درصد است ما در برنامه ششم این مساله را ۱0 درصد گرفتیم، اما الان 
۶ درصد تقریبا انجام می شود. پورابراهیمی اظهار داشت: بین ۶0 تا 80 هزار میلیارد 
تومان فرار مالیاتی داریم که روش های مختلفی برای وصول آن وجود دارد، کافی است 
دولت اعلام کند سالی 20 درصد از این فرار مالیاتی جلوگیری می کند و می توان به 
راحتی سالی 20 هزار میلیارد تومان کسری بودجه را از فرار مالیاتی جبران کرد. وی 
گفت: سال گذشته ۱2 هزار میلیارد تومان مالیات از افرادی وصول شد که تا کنون یک 
ریال مالیات نداده بودند در حالی که میلیاردها تومان کار اقتصادی می کردند. نماینده 
مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: اکنون با سامانه های نرم افزای 
و سخت افزاری و اطلاعات و فضای مجازی با هم مرتبط هستند، شفافیت بزرگی را می 
توان ایجاد کرد. وی افزود: پایه های مالیاتی جدید را گفتیم وضع کنید بر ثروتمندها، 

مالیات بر عایدی، مالیات بر مجموع درآمد که بزرگترین ظرفیت مالیاتی است.
پورابراهیمی ابراز داشت: اقتصاد کنونی ما فاصله میان غنی و فقیر را بیشتر کرده است و 
سامانه مالیاتی می تواند این مساله را به تعادل برساند، 20 هزار میلیارد تومان می شود از 

پایه های جدید مالیاتی را در سال اول داشت و کسری بودجه را پوشش داد.
وی تصریح کرد: درآمد ناشی از فروش نفت، تهاتر، فرآورده نفتی و امثال این درامدهای 

بعدی است که براورد 30 تا 40 هزار میلیارد تومان می شود از آن درامد کسب کرد.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه گفت: قیمت تمام شده یک واحد ۱00 متری در 
طرح اقدام ملی مسکن 250 میلیون تومان خواهد بود.

محمود محمودزاده معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی در گفت وگویی با 
تکذیب آورده اولیه ۱50 میلیون تومانی متقاضیان طرح اقدام ملی مسکن، گفت: طبق 
جدولی که برای طرح مسکن ملی در سایت منتشر شده است، متقاضیان در مرحله 
اول تنها 30 درصد کل بهای تمام شده را پرداخت می کنند و در مراحل بعدی مطابق با 

پیشرفت واحد های مسکونی آورده های خود را پرداخت می کنند.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه آورده متقاضیان برای 
واحد های طرح اقدام ملی مسکن در شهر های مختلف 30  تا 40 میلیون تومان است، 
گفت: در صورتی که پروژه های طرح اقدام ملی مسکن 99 ساله باشد و متقاضیان به 
صورت گروهی واحد های خود را تحویل بگیرند، قیمت تمام شده ساخت واحد ها بسیار 

ارزان تر تمام می شود.
واریز اقساط خریداران مسکن ملی به چه صورت است؟

محمودزاده افزود: در صورتی که متقاضیان به صورت گروهی و پلاک به پلاک در قالب 
گروه های زیر ۱0 نفر واحد های خود را بسازند، ممکن است آورده متقاضیان زیر ۱00 

میلیون تومان تمام شود. متقاضیان برای این پروژه های 99 ساله ۱00 میلیون آورده باید 
داشته باشند و ۱00 میلیون تومان هم تسهیلات دریافت می کنند.

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: در ابتدا متقاضیان 30 
میلیون تومان به حساب واریز می کنند و مابه  التفاوت قیمت تمام شده را طی جدولی در 

مراحل مختلف مطابق با پیشرفت واحد ها واریز می کنند.
محمودزاده درباره قیمت واحد های مسکونی طرح اقدام ملی مسکن برای استان 
تهران هم گفت: آپارتمان هایی که 3 یا 4 طبقه ساخته می شوند متری 2 میلیون و 500 
هزار تومان تمام می شود. به این مفهوم که اگر فردی واحد ۱00 متری را انتخاب کرده 
باشد قیمت تمام شده ساخت این واحد با دریافت تسهیلات 250 میلیون تومان برای 
آن تمام می شود. او افزود: تمامی واحد های طرح اقدام ملی مسکن 75 تا ۱00 میلیون 
تومان تسهیلات دارند که متقاضیان مطابق با نیاز خود این تسهیلات را دریافت می کند.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی افزود: برای یک واحد ۱00 متری در 

استان تهران ممکن است کل آورده متقاضیان تنها ۱50 میلیون تومان باشد.
اختصاص زمین رایگان برای ساخت واحد های ۹۹ ساله طرح مسکن ملی

محمودزاده درباره قیمت زمین های واحد های طرح اقدام ملی مسکن هم گفت: اگر 

اراضی 99 ساله باشد که این زمین ها رایگان و یا با قیمت بسیار پایین برای متقاضیان تمام 
می شود، ولی اگر در قالب طرح های 99 ساله نباشد متقاضیان پس از 2 سال استراحت 
و تحویل گرفتن واحد های خود اقساط این اراضی را پرداخت می کنند که قیمت آن به 

نرخ امروز است، اما اقساط آن به صورت طولانی مدت در نظر گرفته شده است.
او با بیان اینکه در شهر های استان تهران در طرح اقدام ملی مسکن میانگین یک متر  
مکعب زمین بین 3 و نیم تا 4 میلیون تومان است گفت: برای  آپارتمان های پر تراکمی که 
مساحتی حدود 38 تا 43 متر دارند قیمت زمین حدود ۱20 میلیون تومان تخمین زده 

می شود که متقاضیان این مبلغ را می توانند در اقساط ۱2 ساله پرداخت کنند.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی افزود: تمامی این مبالغ به صورت 

علی الحساب است و با نرخ های همان دوره از متقاضیان دریافت می شود.
محمودزاده با اشاره به اینکه برای استان تهران 70 هزار واحد مسکونی در قالب طرح 
اقدام ملی مسکن در نظر  گرفته  شده است، گفت: در 30 آذر ماه ثبت نام طرح اقدام 
ملی مسکن در استان تهران آغاز شد که در این دوره تمامی  واحد ها در شهر های پردیس 

و پرند در همان ساعات ابتدایی پر شد.
او یادآور شد: ما در طرح اقدام ملی مسکن برای استان تهران از تمامی ظرفیت های 
خود با وجود مشکلاتی که وجود داشت استفاده کردیم و ممکن است در مرحله دوم 
برای پردیس، پرند و هشتگرد ظرفیت های کمتری در نظر گرفته شود یا اصلا ظرفیتی 
در نظر گرفته نشود، اما تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا پایان سال بتوانیم برای استان 

تهران ظرفیت سازی کنیم.
گفتنی است طرح اقدام ملی مسکن به عنوان بزرگترین و مهمترین  طرح مسکنی در 
دولت دوازدهم از پایان سال گذشته کلید خورد و ثبت نام متقاضیان برای 400 هزار واحد 
مسکونی که در نظر گرفته شده بود از 2۱ آبان ماه آغاز و  تا 30 آذر ادامه داشت در مرحله 
اول طرح اقدام ملی مسکن 2۶0 هزار نفر در 538 شهر  ثبت نام کردند که 20 هزار نفر 
از آن ها در بافت های فرسوده و 240 هزار نفر از آن ها در سایر بخش ها و شهر های  جدید 

ثبت نام کردند.
طبق گفته وزیر راه و شهرسازی پس از پالایش و راستی آزمایی شرایط متقاضیان مجدد 

مرحله دوم ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن آغاز می شود.
به گفته وزیر راه و شهرسازی راستی آزمایی شرایط متقاضیان حدود یک تا 2 ماه به 
طول می انجامد و در این دوره بسیاری از متقاضیان به دلیل نداشتن شرایط لازم حذف 
خواهند شد که همین موضوع باعث ایجاد ظرفیت های جدید در شهر های مختلف 

خواهد شد.
شرایطی که متقاضیان در این دوره برای ثبت نام باید داشته باشند از ابتدای انقلاب 
تاکنون هیچ تسهیلات دولتی از جمله دریافت زمین، ملک و یا تسهیلات خرید مسکن 
دریافت نکرده باشند و سابقه 5 سال سکونت در شهر انتخاب  شده را داشته باشند و 

متقاضیان باید متأهل، سرپرست خانوار و بانوان باید بالای 35 سال را داشته باشند.
همچنین متقاضیان باید فرم "ج" آن ها سبز باشد که طبق ارزیابی های صورت گرفته در 
مرحله اول  بیش از 40 درصد از ثبت نام کنندگان به دلیل آنکه فرم جیم آن ها قرمز بوده  

از همان اول حذف شده اند.
همچنین متراژ واحد هایی که برای طرح اقدام ملی مسکن در نظر گرفته شده به 
صورت میانگین 75 تا ۱00 متر است که کمترین آن حدود ۶5 متر یک خوابه و بیشترین 

آن حدود ۱00 متر در نظر گرفته شده است.

رقم آورده اولیه متقاضیان مسکن ملی اعلام شد

 هر واحد مسکن ملی چقدر تمام می شود؟

ریحانه یاسینی

 هر ۱0 درصد افزایش قیمت مسکن در یک شهر گران، باعث 
8 درصد افزایش در تعداد بی خانمان ها می شود.

بررسی  به  خود،  جدید  شماره  در  اکونومیست  هفته نامه 
اقدامات کشورهای مختلف برای کاهش پدیده کارتن خوابی 
و بی خانمانی پرداخته است. افزایش سرسام آور قیمت مسکن 
اصلی ترین دلیل افزایش این پدیده ها در شهرهای گران بوده 
است. مسئله ای که در اروپا و آمریکا نیز شدت زیادی دارد. اما 
کشورهایی مثل فنلاند و ژاپن با اصلاح سیاست ها در حوزه 
باعث  بی خانمان ها  با  خشن  برخوردهای  جای  به  مسکن 

کاهش جدی این پدیده در شهرهایشان شده اند.
ادامه  آن در  اکونومیست که متن کامل  بر اساس گزارش 
می آید، در سنگاپور هیچ بی خانمانی وجود ندارد، چراکه 80 
درصد مردم در خانه های دولتی زندگی می کنند و در ژاپن نیز 
با تغییر سیاست ها در دو دهه 80 درصد تعداد کارتن خواب ها 

کم شده است.
مهم تر از هرچیز؛ مقابله دولت ها با بیدادگری 

مسکن
»من روی تپه خاکی خوابیده ام.« جورج اورل در سال ۱933 
چنین نوشت و ادامه داد: »با وجود سر و صدا، رطوبت و سرما، 
این بسیار بهتر از هرگز نخوابیدن بود.« در نزدیکی پل چارمینگ 
در لندن، اورول گزارش داد که: »50 مرد منتظر بودند؛ تصویر 

آن ها در گودال های لرزان آب منعکس شده بود.«
9 دهه بعد، همان تپه های خاکی و زیر همان پل، هنوز پر از 
کارتن خواب هاست؛ حتی در سردترین روزهای ماه دسامبر. از 
سال 20۱0 تا کنون تعداد آن ها در سراسر لندن 3 برابر شده 

است.
این الگویی است که در بیشتر قسمت های جهان ثروتمند 
دیده می شود. تقریبا تمام کشورها اروپایی با افزایش تعداد 
افراد بی خانمان و کسانی که در اقامت گاه های موقتی زندگی 

می کنند، مواجه هستند.
بی خانمانی در آمریکا نیز اگرچه روند کاهشی دارد اما در 
بیشتر شهرهای مرفه این کشور در حال رشد است. تقریبا 5 
هزار نفر در سان فرانسیسکو در خیابان زندگی می کنند؛ رقمی 

که در دو سال اخیر ۱9 درصد رشد داشته است.
در عصر پس از جنگ در آمریکا، کارتن خواب های کمی وجود 
داشتند و تعداد بی خانمان ها نیز به سرعت در حال کاهش بود؛ 
تا جایی که جامعه شناسان پیش بینی کردند که این پدیده از 

بین خواهد رفت.
ثروتمند  شهرهای  برخی  در  امروز  نمونه ها،  این  وجود  با 
و موفق مانند توکیو و زوریخ مردم بسیار کمی در خیابان ها 
زندگی می کنند. این شهرها درس هایی برای چگونگی کاهش 
بی خانمان ها دارند. یکی از آن ها این است که گاهی »عشق 

خشن« می تواند کارگشا باشد.
محافظه کاران ادعا می کنند که تاکتیک های نرم پلیسی در 
دهه ۱970 مانند سهل انگاری در قبال مستی و نشئگی مردم 

در برخی موارد مقصر افزایش تعداد بی خانمان ها هستند.
که  جایی  بگیرد؛  یاد  یونان  از  چیزهایی  می تواند  جهان 
شبکه های قدرتمند خانوادگی کسانی را که زندگی دشواری 
دارند، درون خود می پذیرند. بسیاری از کارشناسان نیز اعتقاد 
دارند که پول دادن به کسانی که در خیابان گدایی می کنند، 

اثر معکوس دارد و مفید نیست. آن ها می گویند که بهتر است 
پول هایتان را به خیریه ها اهدا کنید.

با وجود تمام این ها، تا زمانی که کرایه خانه ها بالاست، هر 
کدام از این تاکتیک ها اثر اندکی خواهد داشت. این یک دلیل 
مهم برای افزایش تعداد بی خانمان هاست؛ همچنین شاید 
از دلایلی است که دیوان عالی آمریکا در ۱۶ دسامبر  یکی 
تصویب کرد که قانون گذاران نباید بی خانمانی را جرم به حساب 

آورند.
آمریکایی های کمی در اولین  سال های عصر پساجنگ در 
خیابان زندگی می کردند، چرا که مسکن ارزان تر بود. در آن 
زمان از هر 4 اجاره نشین، تنها یک نفر مجبور بود که بیش از 
30 درصد از درآمدش را به عنوان کرایه پرداخت کند اما امروز، 
از هر دو نفر یک نفر چنین زندگی می کند. بهترین گواه این 
است که ۱0 درصد افزایش قیمت در هزینه مسکن یک شهر 
گران، باعث 8 درصد افزایش در تعداد بی خانمان ها می شود.  

دولت  چند کار برای کمک کردن به این ماجرا می توانند انجام 
دهند. کاهش سوبسید اجاره خانه برای افراد فقیر بریتانیایی 

احتمالا یکی از بزرگترین دلایلی است که بسیاری از مردم در 
خیابان ها می خوابند. بخشنده تر بودن در مورد این سوبسیدها 
می تواند بعد از میان مدت برای دولت درآمدزا هم باشد. چرا که 
تقاضا برای خدمات بهداشتی- درمانی و پلیسی کاهش پیدا 
می کند. مردم همچنین شانس بیشتری برای پیدا کردن شغل 

خواهند داشت.
بیشتر  مسکن های  ساخت  دولت،  برای  دیگر  گزینه  یک 
است. در سنگاپور، یکی دیگر از کشورهایی که تقریبا هیچ 
از شهروندان در  ندارد، 80 درصد  آن وجود  در  بی خانمانی 
خانه های دولتی زندگی می کنند که آن ها را در قیمت هایی 
بسیار پایین خریده اند. در حالی که بسیاری از کشورها سهام 
خانه های  فنلاند  کرده اند،  خصوصی  را  عمومی  مسکن 
دولتی بیشتری ساخته و به دولت این امکان را داده است که 
بی خانمان ها را در آپارتمان های خود اسکان دهد؛ به جای آنکه 

آن ها را در گرم خانه ها انبار کند.
این رویکردی است که ابتدا در آمریکا به کار گرفته شد؛ این 
کشور پیش از آنکه به مردم بی خانمان ها محل اقامت دهد؛ 
آن ها را مجبور به ترک اعتیاد به مواد مخدر و یا مشروبات الکلی 
نمی کرد. به جای این کار، دولت ابتدا به ان ها خانه می داد 
و سپس تلاش می کرد تا مشکلات شان را برطرف کند. در 

فنلاند، تعداد بی خانمان ها در مسیر کاهش حرکت می کند.
خانه  ساخت  راه های  کردن  آسان تر  نیز  اصلاح  موثرترین 
 »NIMBYIST« است. در بسیاری از کشورها، برنامه قوانین
هزینه بازار مسکن برای ساخت پناهگاه ها و گرم خانه ها را دچار 
تورم می کند. مشکل بی خانمانی در آلمان و سوئیس، دو کشور 
با حداقل رشد قیمت مسکن در دهه های اخیر، کم تر حاد بوده 
است. ژاپن از برنامه های مبتنی بر زور و اجبار و برخوردهای 
خشن برای حل مسئله بی خانمان ها استفاده می کرد اما این 
کشور از سال 2000 یک برنامه بزرگ اصلاحات شهری را پیش 
گرفت. ژاپن قوانین را آسان کرد و باعث شد که که ساخت وساز 
مسکن افزایش پیدا کند. از آن زمان به بعد، قیمت مسکن در 
توکیو کاهش پیدا کرد و طی20 سال تعداد کارتن خواب ها 80 
درصد کاهش پیدا کرد. تا زمانی که شهرها اجازه ندهند که 
ساختمان ها بالا بروند، مردم بیشتری خودشان را پایین و بیرون 

از شهر خواهند یافت.

گزارش »اکونومیست« از تجربه کشورها برای حل مشکل بی خانمانی

چطور می توان تعداد »بی خانمان ها« را کاهش داد؟

 رییس صندوق توسعه ملی با بیان اینکه از ابتدای تاسیس صندوق تا به امروز 48 میلیارد دلار برداشت برای پروژه های متعلق به 
بخش خصوصی داشته ایم، گفت: بنگاه هایی که نمی توانند اقساط خود را بپردازند، می توانند با تنفس دو ساله از محل ارز نیمایی 

نسبت به تامین ارز برای بازپرداخت اقساط اقدام کنند.
مرتضی شهیدزاده درباره عدم توانایی پرداخت اقساط ارزی برخی از بنگاه های اقتصادی ناشی از نوسانات نرخ ارز اظهار داشت: 
به هیچ بنگاهی که صادرات نداشته باشد از محل صندوق توسعه ملی تسهیلات نمی دهیم و در همان ابتدای ارایه تسهیلات، بنگاه 

متقاضی متعهد می شوند که از محل صادرات خود اقساط را بپردازند.
وی تاکید کرد: اگر بنگاهی ادعا کند در این مدت توانایی صادراتی خود را از دست داده است، می تواند از طریق متقاعدسازی بانک 

عامل خود، از محل ارز نیمایی نسبت به پرداخت اقساط صندوق توسعه ملی اقدام کنند.
رییس صندوق توسعه ملی با اشاره به تسهیلات صندوق به بنگاه هایی که در پرداخت اقساط تاخیر دارند، گفت: در این تحولات 
اخیر برخی از بنگاه ها در پرداخت اقساط خود دچار تاخیر شدند و صندوق به این بنگاه ها فرجه ای داده و فرصت تنفس دو ساله برای 
پرداخت اقساط  قائل شده ایم. شهیدزاده همچنین درباره میزان برداشت از صندوق توسعه ملی اظهار داشت: برداشت ها متناسب 
با طرح ها و پروژه های توسعه ای بوده است و از ابتدای تاسیس صندوق تا به امروز حدود 48 میلیارد دلار فقط به بخش خصوصی 

تسهیلات ارزی ارایه کرده ایم. وی ادامه : به هیچ وجه برداشت سفارشی برای بنگاهی یا پروژه ای نداشته ایم و نخواهیم داشت.   

 مدیر پروژه های سرمایه گذاری در برنامه اشتغال فراگیر و روستایی، از پرداخت ۱0 هزار و 250 میلیارد تومان برای اشتغال 
روستایی همزمان با آغاز اجرای این طرح تا کنون خبرداد.

رامین اسدی با اشاره به آخرین گزارش پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی از محل اعتبارات ۱.5 میلیارد دلاری صندوق 
توسعه ملی اظهار داشت: با مجوز رهبری و حمایت دولت و مجلس ۱.5 میلیارد دلار از محل صندوق توسعه ملی برای توسعه 
اشتغال در مناطق روستایی و عشایری اختصاص یافت. وی با بیان اینکه معادل ریالی این منابع در چهار مرحله به میزان ۱3 
هزار و 380 میلیارد تومان تخصیص پیدا کرده است، گفت: 82 درصد از این اعتبارات ابلاغ شده معادل بیش از ۱0 هزار و 250 

میلیارد تومان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت شده است.
مدیر پروژه های سرمایه گذاری در برنامه اشتغال فراگیر و روستایی، با بیان اینکه در حال حاضر از محل این اعتبار برای 250 
هزار نفر اشتغال جدید مستقیم ایجاد شده است، افزود: به منظور تعادل بخشی به روند پرداخت تسهیلات پیش بینی می شود، 
در سال 99 هدف اصلی در بخشهای خدمات و تکمیل زنجیره های تولید است که از مانده تسهیلات و بازپرداخت تسهیلات، 

برآورد می شود که حدوداً بیش از 5 هزار میلیارد تومان تسهیلات از مرحله پنجم به متقاضیان واجد شرایط اعطا شود.
مدیر پروژه های سرمایه گذاری در برنامه اشتغال فراگیر و روستایی تصریح کرد: رسته های اولویت دار بر اساس مطالعات پویای 

طرح تکاپو بر روی فعالیت های شغلی که دارای قابلیت ایجاد اشتغال بیشتری هستند تعیین شده است.

رییس صندوق توسعه ملی اعلام کرد

اختصاص 48 میلیارد دلار برای پروژه های بنگاه های خصوصی
مدیر پروژه های سرمایه گذاری در برنامه اشتغال فراگیر و روستایی خبرداد

پرداخت 10 هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغال روستایی

معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تاکید بر جدی گرفتن صنعت اسباب بازی گفت: صادرات 
این محصولات به عنوان یک صنعت می تواند راه حلی برای گذر از شرایط تحریم باشد.

محمد نهاوندیان دیروز در آیین افتتاحیه پنجمین جشنواره ملی اسباب بازی تصریح کرد: 
زمانی که درباره رشد جشنواره ملی اسباب بازی طی سال های گذشته و اهتمام رشد آن در 
کانون پرورش فکری آگاه شدم و در جلسه ای از پیشرفت های آن در بخش خصوصی شنیدم 

خواستم تا آنچه لازم است به این بخش کمک شود.
نهاوندیان با بیان اینکه عنوان تمرین زندگی در پنجمین جشنواره ملی اسباب بازی عنوان 
عمیقی است تاکید کرد: بازی را باید تمرین زندگی ببینیم و در آموزش با نگاهی جدی آن را 

دنبال و به آن توجه کنیم.
وی با بیان اینکه بازی تنها یک بازی نیست و باید آن را جدی بگیریم خاطرنشان کرد: بازی در 

زندگی کودکان و تربیت نسل آینده نقش جدی دارد؛ اما در اهتمام و برنامه ریزی توجه هدفمند 
و هوشمند به آن را اعمال نمی کنیم.

معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه یکی از نیازهای جامعه تمرین عقلانیت 
و تصمیم گیری است اظهار داشت: با بازی می توانیم عقلانیت، انتخاب گزینه بهتر، توجه 
به معیارها، تصمیم گیری، کار جمعی، مسئولیت و پاسخ گویی آموزش دهیم. در صحنه 
زندگی اگر به مشکلی می خوریم به این دلیل است که جایی تمرین مشورت و تحمل یکدیگر 

را نکرده ایم.
وی با بیان اینکه تمرین اخلاق عملی در کودکی انجام نداده ایم خاطرنشان کرد: راه حل این 
نیست که یک نفر خطابه کند و دیگران بشنود بلکه باید در موقعیت قرار بگیریم ولو تمرینی باشد 
و با این تمرینات می توانیم تصمیم اقتصادی با اخلاق عملی بگیریم. در برخی بازی ها و اسباب 
بازی ها اندیشه ساخت کسب حداکثر کردن سود است به همین دلیل اخلاق عملی اعمال 
نمی شود. به گفته وی، تمرین کسب درآمد حلال و حرام و راه درست باید تمرین شده باشد 
وقتی هیچ جا آموزش داده نشده نتیجه خوبی حاصل نمی شود باید توجه کنیم که واقعیات 

زندگی در بستر آموزش غیر جدی اتفاق می افتد.
نهاوندیان با بیان اینکه بازی در کودکی را جدی بگیریم؛ زیرا رابطه فرهنگ و اقتصاد دوسویه 
است تاکید کرد: در اقتصاد پارادایم )الگوی برتر( سه گانه ساختار، رفتار و عملکرد داریم که 
عملکرد نتیجه ساختار و رفتار است؛ فرآیند تصمیم گیری اگر به گونه ای باشد که در آن سخنان 

کارشناس شنیده شود می تواند تاثیر گذار باشد.
وی با بیان اینکه مجموع فعالان و سیاست گذاران فضای عمومی کسب و کار شکل می دهد 
اظهار داشت: اگر قصد داریم در بلندمدت عملکرد تکانی بخورد باید در حوزه ساختار و رفتار 

اقدام کنیم.
نهاوندیان با بیان اینکه بازی و اسباب بازی امکان مناسبی برای آموزش رفتار است و می تواند 
به آن شکل دهد تصریح کرد: در کشور ما به جای مسیر راه حل گرایانه به دنبال منفی گویی 
هستیم و با مسائل با ذکر مصیبت پیش می رویم به جای آنکه راه حل پیدا کنیم و برای گذر از 

این شرایط در نگاه بلند مدت باید آموزش با بازی و اسباب بازی را گسترش دهیم.
نهاوندیان با بیان اینکه اسباب بازی از مفاهیم فرهنگی است اما موثر تر از آن در اقتصاد پیدا 
نمی کنیم خاطرنشان کرد: البته با توجه به رابطه دوسویه این دو، اقتصاد بر فرهنگ نیز تاثیر 
دارد و رشد هر دو عامل اصلی جلوگیری از گناه و فساد است. رشد اقتصادی لازمه اعتلای 
روحی، فکری و فرهنگی جامعه و اهمیت این موضوع آنقدر زیاد است که در تربیت بلندمدت 

نسل آینده موثر باشد.
معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه صنعت اسباب بازی باید جدی گرفته شود 
اظهار داشت: چین از صادرات بیش از سه میلیارد دلار در ماه اسباب بازی گذر کرده است که 
این میزان بیش از فروش سالانه صادرات نفت ایران در وضعیت کنونی است؛ پس می توانیم 

صنعت اسباب بازی را به عنو ان راه حلی برای تحریم ها بدانیم.

معاون اقتصادی رئیس جمهوری؛

صنعت اسباب بازی را جدی بگیریم

محمد لاهوتی*
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کیانوش رستمی: 

نبودن بهترین ها در توکیو، برای همه 
اتفاق بدی است

- »کیانوش رستمی« قهرمان المپیکی وزنه برداری ایران در یکی از بهترین رقابت های 
قهرمانی سال 20۱9 در جام قطر بالاترین رکورد مجموع خود را بر جای گذاشت اما او برای 

رفتن به توکیو 2020 همچنان به یک معجزه نیاز دارد.
رستمی که از سال 20۱۱ تاکنون یک مدال طلای قهرمانی جهان و یک طلا و یک نقره 
المپیک را به گردن آویخته است، هفته گذشته در رقابت های بین المللی قطر  کاپ به عنوان 
یکی از مراحل گزینشی بازهای المپیک 2020 توکیو بود، توانست با رکورد ۱78 کیلوگرم در 
یک ضرب، 225 کیلوگرم در دوضرب و مجموع 403 کیلوگرم طلای یک ضرب و دو مدال 
نقره دوضرب و مجموع را به دست آورد تا  پس از مدت ها در دسته 9۶ کیلوگرم بهترین 

عملکرد را داشته باشد و از مرز 400 کیلوگرم عبور کند.
»فارس الباخ« وزنه بردار 2۱ ساله قطری آخرین حرکت خود را با وزنه 404 کیلوگرم به 

انجام رساند و با اختلاف یک کیلوگرم اول شد.
رقابت وزن 9۶ کیلوگرم تاکنون بهترین تورنمنت 5 روزه قطر بوده و با حضور ۱9 وزنه بردار 

بزرگ ترین رقابت ها بود.
بزرگترین مشکل رستمی به عنوان چهره ای شناخته شده در جهان اما جنجالی در داخل 
ایران که در کشورش به تنهایی تمرین می کند، عدم کسب امتیاز از مرحله دوم انتخابی 

است که 3۱ اکتبر به پایان رسید.
کسب امتیاز در هر سه مرحله انتخابی که طی ۶ ماه برگزار می شود، واقع بینانه ترین 

شانس وزنه برداران برای کسب سهمیه المپیک توکیو است.
رستمی در مصاحبه با اینساید دِ گیمز گفت: همه چیز برای من بد پیش رفت و این 

مشکل رقابت های قهرمانی بود نه مشکلی مختص من.
مشکل بزرگ رستمی این است که در مسابقات جهانی 20۱9 نتوانست امتیازی بگیرد 
و در جریان چهار یا پنج دقیقه ای که مجبور بود روی سکو منتظر بماند، بدنش سرد شد و 

تمرکز ذهنی وی بهم ریخت.
ایران تنها می تواند یک وزنه بردار در دسته 9۶ کیلوگرم را به توکیو بفرستد اما رستمی 

معتقد است که فدراسیون وزنه برداری ایران »سهراب مرادی« را به وی ترجیح می دهد.
رستمی تنها وزنه برداری نیست که به دلیل کسب نکردن امتیاز در مراحل انتخابی، در 

معرض خطر حذف از المپیک توکیو قرار دارد.
»دانیار ایسماییلوف« که در رقابت های ریو مدال نقره وزن ۶9 کیلوگرم را برای ترکیه کسب 
کرد، در مرحله نخست انتخابی 2 بار از کسب امتیاز ناکام ماند و کارش را با امتیاز صفر به 

اتمام رساند.
رستمی در این خصوص اظهار داشت: فدراسیون بین المللی وزنه برداری باید بیشتر به 
این موضوع توجه کند. اگر بهترین ها در توکیو نباشند و این تورنمنت به اندازه ای که انتظار 
می رود خوب و با کیفیت نباشد، هم برای رشته وزنه برداری اتفاق بدی است و هم برای 

آنهایی که این رشته را دوست دارند و مسابقات را تماشا می کنند.

 حسن یزدانی تا ۲ ماه دیگر کشتی می گیرد

طلا  نشان  دارنده  یزدانی  حسن  پدر 
که  ریو گفت  المپیک 20۱۶  آزاد  کشتی 
پسرش با نظر پزشک معالج کمتر از 2 ماه 
دیگر تمریناتش را روی تشک کشتی آغاز 

می کند .
حسن یزدانی دارنده عصر روز چهارشنبه 
حین  در  بجنورد  در  امسال  ماه  آذر   27
در  حضور  برای  بزرگ  بازار  تیم  با  تمرین 
مسابقات باشگاه های جهانی از ناحیه زانو 

دچار آسیب دیدگی شد .
همراه  به  ماه  آذر   29 جمعه  روز  وی   
برای تشخیص راهی تهران  تیم  سرمربی 

شد و در روز دوشنبه 2 دی ماه زیر تیغ جراحی قرار گرفت .
علی اعظم یزدانی گفت که زانوی راست حسن روز دوشنبه 2 دی ماه مورد عمل جراحی 

قرار گرفت و هم اکنون در حال سپری کردن دوران نقاهت است.
وی با اعلام اینکه طبق نظر پزشک معالج ، حسن یزدانی پنج الی ۶ هفته آینده می تواند 
تمریناتش را از سر بگیرد، افزود : از ملت ایران می خواهم برای سلامتی فرزندم دعا کنند 
تا بتواند بار دیگر با حضور در مسابقات پرچم ایران را به اهتراز در آورد و دل ملت ایران را 

شاد کند .
از عمل جراحی ،  پدر یزدانی در خصوص وضعیت فرزندش هم گفت : حسن بعد 

فیزیوتراپی را آغاز کرد و این کار را  به صورت منظم و بی وقفه انجام می دهد.
حسن یزدانی مینیسک زانوی سمت راستش مورد عمل جراحی قرار گرفت .

با پایان مسابقات وزنه برداری قهرمانی استان قم:

نفرات برتر مسابقات وزنه برداری بزرگسالان 
قم مشخص شدند

 با پایان مسابقات وزنه برداری قهرمانی استان قم در رده سنی بزرگسالان نفرات برتر این 
رقابت ها مشخص و تجلیل شدند.

به گزارش  مهر، رقابت های وزنه برداری قهرمانی استان قم شامگاه جمعه در سالن شهید 
رواقی مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم پایان یافت و تکلیف نفرات برتر این رقابت ها در 

اوزان مختلف مشخص شد.
در این مسابقات که به همت هیئت وزنه برداری استان قم به انجام رسید در دسته 55 
کیلوگرم امیر محمد قاسمی بالاتر از امیر مسعود رنجبر و ابوالفضل نیک خلق احمدی 

قهرمان شد و مقام نخست دسته ۶۱ کیلوگرم به حسین شاه چراغ رسید.
در وزن ۶7 کیلوگرم سعید عاصم آبادی مقام نخست را به دست آورد و در دسته 73 کیلو 
گرم مهدی دهپرور قهرمان شد و محمد حسین بادین لو در جای دوم ایستاد و عنوان 
قهرمانی دسته 89 کیلوگرم نیز به امیر فرزاد محمدی دانا رسید و حمید بشارتی و آرش 

زندیه دوم و سوم شدند.
همچنین در وزن 9۶ کیلوگرم محمد قلی زاده قهرمان شد و امیر علی قاسمی به مقام 
نایب قهرمانی رسید و در وزن ۱02 کیلوگرم محمدرضا غفوری بالاتر از سید علیرضا فروغی 

اول شد و مقام قهرمانی وزن ۱09 کیلو به سید محمد حسین رضوی اصل رسید.
محمد مهدی یزدی و محمد جواد فرزانه در دسته ۱09 کیلو دوم و سوم شدند و عنوان 
نخست دسته به اضافه ۱09 کیلوگرم به علی ابی پور رسید، مجتبی مرد زاده دوم شد و 

حسام رمضانی به مقام سوم دست پیدا کرد.

در آغاز لیگ برتر فوتبال قم؛

تیم های پیام، مهام و سوهان محمد حریفان 
خود را شکست دادند

 در آغاز فصل جدید رقابت های لیگ برتر فوتبال استان قم تیم های پیام، مهام پلیمر و 
سوهان محمد حریفان خود را شکست دادند.

رقابت های لیگ برتر فوتبال استان قم شامگاه جمعه هفته نخست خود را پشت سر 
گذاشت و طی آن در 4 بازی برگزار شده، 9 گل به ثمر رسید و میانگین بیش از 2 گل برای 

هر بازی به ثبت رسید.
در بازی های برگزار شده در ورزشگاه شهید حیدریان قم، تیم سوهان محمد در پرگل ترین 
مسابقه هفته اول موفق شد تیم اکباتان را 4 بر یک شکست دهد و صدرنشین هفته نخست 

لیگ برتر شود و این برد، شروع دلپذیری برای سوهان محمد بود.
مهام پلیمر دیگر برنده قاطع دیدارهای هفته نخست بود که در مصاف با تیم آکادمی نوینو 
با حساب 3 بر صفر به پیروزی رسید و هم امتیاز با تیم سوهان محمد و با تفاضل گل یکسان 

و به دلیل گل زده کمتر در رده دوم جدول هفته نخست لیگ قرار گرفت.
در سایر بازی های هفته اول تیم های پیام و وحدت شریف با هم روبرو شدند که این مسابقه 
را پیام یک بر صفر به سود خود پایان داد. همچنین مصاف تیم های عقاب و هما با تساوی 

بدون گل به پایان رسید.
در لیگ برتر فوتبال استان قم 8 تیم حضور دارند که به صورت دوره ای و رفت و برگشت 
با هم پیکار می کنند و تیم قهرمان نماینده قم در مرحله مقدماتی لیگ دسته سوم فوتبال 

کشور خواهد بود و تیم قعرنشین نیز به طور مستقیم به دسته اول سقوط می کند.

 برای پیش از دیدار با بحرین و عراق ؛

 حریف تمرینی تیم ملی مشخص شد
 تیم ملی ایران پیش از دیدار برابر بحرین و عراق در دیداری دوستانه به مصاف عمان 

خواهد رفت.
تیم ملی فوتبال کشورمان در دور دوم مسابقات انتخابی جام جهانی 2022 و جام 
ملت های 2023 باید 2 مسابقه حساس را در خردادماه مقابل بحرین و عراق در ورزشگاه 
آزادی برگزار کند. 2 مسابقه ای که تکلیف صعود ایران به دور نهایی را مشخص خواهد کرد.

در همین رابطه فدراسیون فوتبال عمان خبر داد که تیم ملی این کشور در سال 99، 2 
بازی دوستانه انجام می دهد. یک دیدار مقابل نیوزلند و یک مسابقه در برابر ایران. بازی با 

تیم ملی در خردادماه 99 به انجام می رسد.
به نوعی جدال برابر عمان، تمرینی است برای 2 بازی مقابل بحرین و عراق. احتمالا این 

مسابقه بدون حضور لژیونرهای تیم ملی برگزار می شود.
آخرین دیدار تیم ملی در برابر عمان به جام ملت های 20۱9 برمی گردد که شاگردان 

کی روش با 2 گل به برتری رسیدند و راهی یک چهارم نهایی شدند.

 گارد راس پیشین تیم ملی بسکتبال با انتقاد از برخی شرایط فعلی این رشته 
گفت که درهای فدراسیون به روی بازیکنان بسته است و فقط نورچشمی ها به آن 

می روند.
مهدی کامرانی که دومین حضور متوالی در لیگ برتر بسکتبال با تیم شیمیدر را 
سپری می کند در گفتگویی در مورد عملکرد این تیم در نیم فصل نخست مسابقات 
توضیح داد. وی همچنین در بخشی از صحبت های خود انتقاداتی از فدراسیون 

بسکتبال و مدیریت این فدراسیون مطرح کرد.
وی ضمن مطرح کردن پیشنهادی در رابطه با افزایش زمان هر یک از کوارترهای 
مسابقات، تاکید کرد که تضمین آینده بسکتبال باید فکر جمعی در این رشته حاکم 
شود در حالیکه امروز درهای فدراسیون به روی خیلی ها از جمله بازیکنان بسته شده 

است.
نیم فصل نخست را با فراز و نشیب سپری کردیم

مهدی کامرانی با بیان اینکه عملکرد شیمیدر در نیم فصل نخست لیگ برتر با فراز 
و نشیب هایی همراه بود، گفت: همین باعث شد طی سه هفته متوالی متحمل 
شکست شویم. البته به مرور ثبات لازم را پیدا کردیم طوریکه هر چه به پایان نیم فصل 
نزدیک شدیم، شرایط مان بهتر شد. این شرایط را برای نیم فصل دوم هم داریم و سعی 

کردیم از آغاز این مرحله خود را به هدف نزدیک تر کنیم.

همه تیم ها گرفتار شرایط ابتدای فصل ما شدند
وی تصریح کرد: البته شرایطی که گریبانگیر شیمیدر شد به نوعی برای همه تیم 
ها ایجاد شد اما در فواصل زمانی متفاوت؛ شیمیدر در هفته های ابتدایی که قرعه 
دیدارهایش سنگین بود با این شرایط مواجه شد اما بعد از آن به مرور دیگر تیم ها هم 
اسیر همین شرایط شدند. به همین دلیل در پایان نیم فصل هیچ تیمی بدون باخت 
نبود ضمن اینکه وضعیت به گونه ای است که همه تیم های مدعی شانس یکسانی 

برای قهرمانی دارند.
لیگ برتر هنوز به پختگی نرسیده است

ملی پوش پیشین بسکتبال با بیان اینکه لیگ برتر ایران هنوز به پختگی لازم نرسیده، 
خاطرنشان کرد: تعداد تیم های حاضر در مسابقات امسال نسبت به همیشه بیشتر 
است اما این لیگ هم نقاط ضعف خود را دارد. به نظر بسکتبال ما سال های قبل لیگ 
بهتری داشت. این حرف را با در نظرگرفتن خیلی مسائل می گویم. امروز شرایطی به 
گونه ای است که همه بازیکنان بسکتبال را به معنای واقعی متوجه می شوند. نه اینکه 
در گذشته چنین نبوده است. نه؛ منظورم این نیست اما بادر نظر گرفتن این مهم و 
اینکه همه تیم ها حتی ته جدولی ها نسبت به قبل رشد بهترین داشته اند، شرایط 

باید ایده آل تر باشد.
به نقاط قوت گذشته بسنده نکنیم

وی در این رابطه ادامه داد: البته اعتقاد دارم در کل مقایسه تیم ها با یکدیگر کار 
اشتباهی است اما در گذشته بعضا کارهای خوبی انجام می شد. نباید به آنها بسنده 

کنیم بلکه باید چندگام رو به جلو حرکت کنیم.
لزوم حضور سه بازیکن خارجی در ترکیب برخی تیم ها

این بازیکن با تاکید بر اینکه برای داشتن بسکتبال پویاتر باید به تیم های ضعیف تر 
توجه بیشتری شود، خاطرنشان کرد: اینکه مثلا این تیم ها بتوانند در نقل و انتقالات 
سه بازیکن خارجی جذب کنند، کمک می کند که بتوانند رقابت بهتری با دیگر تیم ها 
داشته باشند. نتیجه این کار برای آینده بسکتبال، داشتن تیم های بهتر به خصوص 
در استان ها می شود، در جذب تماشاگر هم تاثیرگذار می شود. در سال هایی که تیم 
های لیگ برتری مجوز جذب سه بازیکن خارجی داشتند، شرایط لیگ در کل بهتر بود. 

هرچه بازیکنان قوی بیشتری در مسابقات حضور داشته باشند، لیگ قویتر می شود.
یک پیشنهاد؛ زمان هر کوارتر ۱۲ دقیقه شود

کوارتر  هر  زمان  افزایش  بر  مبنی  کرد  مطرح  پیشنهاد  یک  همچنین  کامرانی 
دیدارهای لیگ برتر از ۱0 به ۱2 دقیقه؛ وی در این زمینه گفت: این موضوع برای 
به کارگیری بیشتر بازیکنان جوان تاثیرگذار است. وقتی زمان هر کوارتر بیشتر باشد، 
مربی اجبار بیشتری برای استفاده از همه بازیکنان خواهد داشت چراکه یک بازیکن 
قاعدتا نمی تواند 48 دقیقه برای تیمش بازی کند، در نتیجه مربی مجبور است به 

سمت بازیکنان جوان هم برود.
چینی ها هم از این شیو بهره می برند

وی با بیان اینکه چینی ها سال هاست که از چنین شیوه ای در رقابت های باشگاه 
های خود بهره می برند، خاطرنشان کرد: بعید می دانم فدراسیون جهانی بسکتبال 
یا فدراسیون آسیایی این رشته مشکلی با این قضیه داشته باشند. اگر غیر از این بود 

حتما با اقدام چینی ها هم مخالفت می شد.
بسکتبال را نمی توان مانند ۱۰ سال پیش اداره کرد

بازیکن تیم شیمیدر با تاکید بر اینکه این مسئله می تواند حتی در جذب اسپانسر 
هم تاثیرگذار باشد، یادآور شد: افزایش زمان بازی بسکتبال در جذب اسپانسر بی تاثیر 
نیست. یکی از دلایلی که اسپانسرها به سمت فوتبال گرایش دارند، زمان 90 دقیقه 

ای آن است. به هر حال بسکتبال را نمی توان مانند ۱0سال پیش اداره نمی شود.
»رابطه« بازی را در بسکتبال بردارید

گارد راس بسکتبال با بیان اینکه یکبار این پیشنهاد را مطرح کردم اما توجهی به آن 
نشد، یک موضوع را یادآور شد و اینکه در چند فصل لیگ برتر قانون »سهمیه ملی« 
اعمال شد. وی سپس گفت: این قانون فقط به ضرر بازیکن و به نفع باشگاه بود 
به خصوص که در قرارداد بازیکنان و کاهش مبلغ آن هم تاثیر داشت. این قانون به 
درخواست چند نفری که رابطه حسنه ای میان آنها و فدراسیون بود، اعمال شد و بعد 
از چند سال هم برداشته باشد. این گونه رابطه ها و استفاده هایی که از آنها می شود 

باید برداشته شود.
انتقاد شود به حساب دشمنی گذاشته می شود

کامرانی در همین رابطه افزود: به واسطه این رابطه ها نباید جوی ایجاد شود که به 

خاطر آن، انتقاد دیگر افراد به حساب دشمنی آنها گذاشته شود. بسکتبال برای همه 
است. فدراسیون نباید فقط از اطرافیان خود مشورت بگیرد به خصوص که با »به به و 

چه چه« هیچ چیزی درست نمی شود.
از بین همه بازیکنان فقط »صمد« به فدراسیون می رود

وی همچنین از عملکرد فدراسیون بسکتبال در رابطه با چگونگی بهره گیری از 
بازیکنان و تجربه های آن انتقاد کرد و گفت: در نشست هایی که فدراسیون بسکتبال 
در رابطه با موضوعات مختلف برگزار می کند، به جز صمد نیکخواه بهرامی که کاپیتان 
تیم ملی است، از حضور دیگر بازیکنان استفاده نمی شود. فدراسیون حتی برای 
تشکیل کمیته ویژه ورزشکاران هم اقدام نکرده تا حداقل اینگونه بتوانیم صحبت های 

خود را مطرح کنیم.
مشکلات را از زبان بازیکن بشنوید نه لیدر!

بسکتبالیست کشورمان که با تیم ملی در المپیک 2008 پکن حضور داشت، 
همچنین گفت با بیان اینکه بسیاری از مشکلات باید از دهان بازیکن مطرح شود نه 

لیدر.
بسکتبال به »خون دل خورده ها« نیاز دارد

وی تصریح کرد: بسکتبال به کسانی نیاز دارد که برای این رشته خون دل خوردند. 
این افراد می توانند از قشر مربیان، داوران، بازیکنان و ... باشد. بنابراین فدراسیون 
بسکتبال در را به روی اهالی این رشته نبندد. کسی که در بسکتبال ریاست می کند، 
کار سختی دارد بنابراین باید اجازه دهد که فکر جمعی در این رشته باشد. همه هم باید 

کمک حال باشند البته اگر شرایط مورد نظر ایجاد شود.
درهای فدراسیون به روی بازیکنان بسته شده

کامرانی با بیان اینکه برخی از بازیکنان تیم ملی می توانند در آینده بهترین رئیس 
برای فدراسیون باشند، تاکید کرد: بدون توجه به این مسئله، درهای فدراسیون به روی 
این بازیکنان بسته شده است. من قصد ندارم خودم را تحمیل کنم اما اگر به فکر آینده 

بسکتبال هستیم باید به همه این موارد توجه لازم و کافی شود.
کاری که با من کردند، قشنگ نبود

بازگشت به تیم ملی که در زمان حضور بسکتبال ایران در رقابت های انتخابی جام 
جهانی در مورد مهدی کامرانی مطرح بود، دیگر موضوعی بود که این بازیکن در رابطه 
با آن توضیح داد. وی با یادآوری اینکه زمان درک باورمن از ترکیب تیم ملی کنار گذاشته 
شد، گفت: کاری که با من انجام شد، قشنگ نبود. با یک سیاست خاص عده ای از 
بازیکنان را از ترکیب کنار گذاشتند در حالیکه همچنان مفید بودند. موضوع بازیکن 

سالاری هم همان زمان کلید خورد.
گذشت زمان نشان داد چه آسیبی به تیم ملی وارد شده

وی خاطرنشان کرد: اعلام شد که این جابه جایی ها با نظر باورمن انجام می شود، 
مربی که فدراسیون در آمدن او دخالت زیادی نداشت و این نقطه ضعف فدراسیون آن 
زمان بود. در واقع فدراسیون بسکتبال، آن زمان خود را در اختیار یک مربی گذاشت 
و چنین برنامه هایی با نظر او اعمال شد اما گذشت زمان نشان داد که چه آسیبی به 

تیم ملی و بازیکنان وارد شد.
دستِ کسانی که باعث دوری من از تیم ملی شدند، رو شده است

ملی پوش پیشین بسکتبال گفت: آن زمان میانگین سنی را هم بهانه کردند در 
حالیکه همه می دانیم موضوع سن و سال فقط یک بهانه است. »لوئیز اسکولا« در 
حضور مسی به عنوان برترین بازیکن تاریخ فوتبال آرژانتین انتخاب شد در حالیکه 40 
ساله بود. در هر صورت آن زمان با ما کاری شد که تاوانش را دادیم اگرچه حالا دست 

کسانی که باعث آن بودند، رو شده است.
کسانیکه به بسکتبال ضربه زدند همچنان راه خودشان را می روند

این بازیکن لیگ برتری بسکتبال تصریح کرد: در هر صورت برخی افراد از قدرت 
شان استفاده کرده و اینچنین به امثال من و بسکتبال ضربه زدند. آنها کماکان راه خود 
را می روند و می توانند با افکار خود به فدراسیون و رئیسش ضربه بزنند. در این صورت 
فدراسیون حال و روز فدراسیون قبل را پیدا خواهد کرد. رئیس فدراسیون باید به این 

موضوع آگاه باشد.
فقط از »نور چشمی« ها استفاده نشود

مهدی کامرانی در پایان گفت: 20 سال عمرم را صرف بسکتبال کردم اما یک بار هم 
با من تماسی گرفته نشده است. حتما که نباید بازیکن نور چشم فدراسیون باشد تا از او 
نظرخواهی شود. خوب است که برای داشتن لیگی بهتر از ما بازیکنان که درگیر رقابت 

ها هستیم، مشورت گرفته شود. این در نهایت به نفع بسکتبال خواهد بود.

مهدی کامرانی: 

درهای فدراسیون بسکتبال بسته است

مربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: جام تختی آزمونی مهم و جدی برای تمام آزادکاران و کادر فنی است.
ابراهیم مهربان ، درباره دوری 3 ماهه علیرضا کریمی از میادین کشتی و شرایط مصدومیت این ملی پوش اظهار داشت: متأسفانه 
این مصدومیت گریبانگیر یکی از ملی پوشان خوب ما شد. البته باید با پزشک تیم ملی در این خصوص صحبت کنیم تا شرایط نهایی 

کریمی مشخص شود و ببینیم نحوه بازگشتش به چه صورت است.
وی در پاسخ به این سؤال که به نظر می رسد کادر فنی حساب ویژه ای روی کریمی باز کرده بود، افزود: روی تمام بچه ها حساب باز 
کرده ایم، کریمی هم می توانست در رقابت برای رسیدن به دوبنده تیم ملی با سایر مدعیان شرکت کند، اما متأسفانه این مصدومیت 

به او اجازه نداد. نفرات خوبی در وزن 97 کیلوگرم حضور دارند که همه می توانند مدعی پوشیدن دوبنده تیم ملی باشند.
مربی تیم ملی کشتی آزاد در خصوص اینکه بازگشت محمدیان تا حدود زیادی نگرانی های کادر فنی را در این وزن برطرف خواهد 
کرد، گفت: خوشبختانه در این وزن نفرات خوبی نسبت به سایر اوزان داریم و دست ما خالی نیست. با توجه به حضور مدعیان مطرح 
و عنوان دار رقابت و نتایج نهایی در این وزن غیرقابل پیش بینی تر از اوزان دیگر است. البته در تمام اوزان مدعیان خوبی حضور دارند، 
اما در 97 کیلوگرم حضور نفراتی مانند یزدانی، کریمی، محمدیان، شعبانی، فروتن، نجاتیان و... رقابت را جذاب تر می کند و هرکدام 
می توانند صاحب دوبنده تیم ملی شوند. مهربان درباره احتمال غیبت برخی ملی پوشان در جام تختی گفت : همانطور که بارها 
اعلام کرده ایم جام تختی آزمونی مهم و جدی برای تمام آزادکاران و کادر فنی است. تمام مراحل رسیدن به دو بنده تیم ملی را اعلام 

کرده ایم و کشتی گیرانی که می خواهند شانس حضور در المپیک را داشته باشند باید در جام تختی شرکت کنند.
وی خاطر نشان کرد: البته نفراتی که به تورنمنت ایتالیا اعزام می شوند با توجه به فاصله کوتاه زمانی تا جام تختی در کنار مدال آوران 
مسابقات جهانی قزاقستان از حضور در این مسابقات معاف شده اند. بعد از جام تختی و تورنمنت ایتالیا کادرفنی درباره نفرات اعزامی 

به مسابقات قهرمانی آسیا و گزینشی المپیک تصمیم نهایی را اعلام خواهد کرد.

 سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: گلایه های گابریل کالدرون از رفتار برخی مسوولان باشگاه منطقی است و امیدوارم 
شرایط لازم برای موفقیت این مربی مهیا شود.

حمید درخشان در خصوص گلایه های کالدرون از رفتار مسوولان باشگاه پرسپولیس اظهار داشت: من در باشگاه نیستم و نمی توانم 
به درستی قضاوت کنم. امیدوارم صحبت های کالدرون درست نبوده و کسی دنبال کنار گذاشتن این مربی از پرسپولیس نباشد. 
کالدرون باید جایگاه امنی در تیم داشته باشد و کوچکترین نگرانی هم نداشته باشد.  وی ادامه داد: متاسفانه نه تنها شرایط امن 
برای او در پرسپولیس وجود نداشته بلکه این مربی برای دریافت مطالبات خود هم دچار مشکل شده است. اگر مسوولان باشگاه 
نتوانند شرایط مد نظر سرمربی را آماده کنند به طور قطع پرسپولیس آسیب خواهد دید. سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس در 
پاسخ به این پرسش که به نظر می رسد کالدرون از رفتار برخی اطرافیان مدیرعامل ناراحت است، گفت: همیشه اینگونه افراد در کنار 
مدیران باشگاه حضور داشته اند و متاسفانه بیستر افرادی که وارد باشگاه می شوند در ابتدا می خواهند برای خود قدم بردارند. وی 
در خصوص صدرنشینی پرسپولیس در لیگ برتر، تصریح کرد: خوشبختانه تیم با تاکتیک های کالدرون هماهنگ شده و امیدوارم 
مسوولان فراموش نکنند پرسپولیس باید در لیگ قهرمانان حضور پیدا کند. رقبای ما بازیکنان خارجی فوق العاده ای خریداری کرده اند 
و ما باید با امکانات محدود به مصاف آنها برویم. درخشان در مورد مخالفت کالدرون برای خرید بازیکن خارجی تصریح کرد: اگر قرار 
باشد مدیران باشگاه به سراغ بازیکنان خارجی بی کیفیت بروند بهتر است که این کار صورت نگیرد و حرف کالدرون کاملا درست است. 
کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به نیمکت نشینی چند بازیکن مطرح خاطرنشان کرد: فوتبال حرفه ای می گوید هیچ 
بازیکنی برای حضور در ترکیب اصلی نباید امنیت داشته باشد. قرار نیست فقط اسم ها در زمین مسابقه حضور پیدا کنند و خداروشکر 
در پرسپولیس هرکسی که تلاش می کند در ترکیب قرار می گیرد. وی تاکید کرد: )بوژیدار( رادوشوویچ یک الگوی بسیار خوب برای 

بازیکنان پرسپولیس است و ثابت کرد از ثانیه ها باید بهترین استفاده را کرد.

مربی تیم ملی کشتی آزاد:

 جام تختی آزمونی مهم و جدی برای تمام آزادکاران است
حمید درخشان: 

گلایه های کالدرون منطقی است

سرپرست باشگاه استقلال گفت:با مجیدی توافق کرده بودیم ولی او به من پیام داد که 
شرایط در حال حاضر فراهم نیست چون متاسفانه عده ای در فضای مجازی رفتارهای 

توهین آمیزی داشتند.
بحث مذاکره دوباره باشگاه استقلال با آندره آ استراماچونی و انصراف فرهاد مجیدی از 
هدایت استقلال روز جمعه باز هم هواداران این تیم را تحت تاثیر قرار داد و آنها همچنان 

امید دارند مربی که تیمشان را به صدر جدول رسانده بود، به تهران برگردد.
در این زمینه با اسماعیل خلیل زاده سرپرست و رئیس هیات مدیره باشگاه استقلال 

گفت و گو کرده ایم که  درادامه می خوانید:
ظاهرا شما از علی خطیر خواسته اید با استراماچونی برای بازگشت به 

استقلال مذاکره کند...
بله ، من ظهر روز پنجشنبه با علی خطیر تماس گرفتم و به او با اختیارات خودم 
ماموریت دادم که با  مدیر برنامه های استراماچونی مذاکره کند. ما گفتیم این کار را هم 
به خاطر هواداران و احساساتی که آنها نسبت به این مربی دارند انجام بدهیم. او هم از 
دیروز مذاکره را آغاز کرده است. البته از این طرف هم یکی 2 نفر از اعضای هیات مدیره 
را مامور کردیم با یکی دو مربی داخلی به صورت همزمان صحبت کنند تا اگر یک در صد 

استراماچونی برنگشت ما از برنامه های آتی عقب نیفتیم.
مذاکرات قرار است با استراماچونی به چه شکلی صورت بگیرد؟

به هر حال خطیر به عنوان نماینده من از طرف باشگاه با وکلای این مربی مذاکره می 
کند که یکی از بندهای ۱۱ گانه را اصلاح کند.خود خطیر مدعی شد که می تواند این 
کار را انجام بدهد و به همین دلیل ما به وی 24 ساعت فرصت دادیم که مذاکرات را انجام 
بدهد. قرار است امروز نیز این مذاکرات انجام شود و در نهایت خروجی آن  تا روز یکشنبه 

بعد از نشست در قطر به اطلاع هواداران خواهد رسید.
با توجه به این تصمیم خیلی ها مدعی هستند خطیر در حال حاضر در 

باشگاه استقلال سمتی ندارد و چطور چنین تصمیمی اتخاذ شده است؟
این خواسته کل هیات مدیره از من بود. تمامی اعضا چنین درخواستی کردند و من 
مجری مصوبه هیات مدیره هستم و باید این موضوع را اجرا می کردم.این مجوز را من 
فقط برای مذاکره به خطیر دادم. اگر پیشنهاد و یا ایمیل از طرف این مربی به دست ما 

برسد که مشکلی وجود نداشته باشد او هدایت تیم را ادامه خواهد داد.
و اگر پیشنهاد شما را قبول نکرد؟

ما برای اینکه فرصت را از دست ندهیم از طریق یکی 2 عضو هیات مدیره در حال 
مذاکره با مربیان دیگر به صورت همزمان هستیم  تا زمان را حداقل از دست ندهیم. 
البته تاکید می کنم اولویت اصلی ما بازگشت استراماچونی است و همه تلاش ما هم 

روی این موضوع خواهد بود.
چطور شد فرهاد مجیدی به یکباره از حضور در استقلال انصراف داد؟

ما با مجیدی توافق کرده بودیم ولی او به من پیام داد که شرایط در حال حاضر فراهم 
نیست چون متاسفانه عده ای در فضای مجازی رفتارهای توهین آمیزی داشتند و به 

همین دلیل من نمی توانم به استقلال بیایم.
 اما به هر حال این موضوع فرصت زیادی را از شما گرفت...

ما ساعت ۱2 شب پنجشنبه با هم به توافق نهایی رسیدیم و حتی او کتبا این موضوع 

را پذیرفته بود ولی فردای آن روز اعلام کرد با توجه به مشکلاتی که دارم نمی توانم به 
استقلال بیایم.

شما کمتر از ۵ روز برای ارسال لیست آسیایی استقلال فرصت دارید. برای 
این موضوع چه برنامه ای دارید؟

ما نمی گذاریم اتفاقی بیفتد،برای این موضوع برنامه ریخته ایم و ان شاالله تا قبل از 
موعد لیست استقلال هم به آسیا ارسال خواهد شد. نگران این موضوع نباشید.

 برای مطالبات بازیکنان چه برنامه ای ریخته اید؟
ما تا چند روز دیگر باید مبالغی را به بازیکنان پرداخت کنیم که این کار انجام می شود. 
همچنین 24 هزار دلار به میلیچ روز گذشته پرداخت کردم و طلب دیاباته هم تا فردا 

پرداخت خواهد شد.
این روزها نام های مختلفی برای حضور در استقلال در فضای مجازی دست 
به دست می چرخد، مثل سعید واسعی، ارسلان مطهری، شهریار مغانلو و .... 

این لیست را چه کسی به شما داده؟
من از این لیست خبر ندارم و نمی دانم این اسامی از کجا آمده است.

اما ظاهرا مجیدی لیستی به شما داده است..
بله، مجیدی لیستی به باشگاه داده بود ولی وقتی او به استقلال نیامده طبیعتا نفرات 

مدنظر سرمربی تیم ما فرق خواهند کرد.
شما در لا به لای صحبت های خود اشاره کردید که مجیدی از برخی توهین 
ها ناراحت شده است. به نظر شما چرا در استقلال به خصوص در این سالهای 

اخیر چنین رفتارهایی از سوی برخی از هوادارنما سر می زند؟
هوادار استقلال برای ما قابل احترام است ولی واقعا این رسمش نیست که مربی، مدیر 
و یا ... تحت فشار بگذارند. شاید باور کنید هیچکدام از اعضای هیات مدیره این شرایط 
را دوست ندارند. در این بین برخی ها هم کم شیطنت نکردند که آنها را شناسایی کردیم. 
ما هر کاری که می توانستیم برای بازگشت استراماچونی انجام داده ایم. مردم این مربی 
را دوست دارند و ما هم این موضوع را قبول داریم. آیا غیر از این است که در این ۱7 روز 

تمامی برنامه ها را برای بازگشت مربی ایتالیایی چیده ایم؟
 اما در هر صورت شان باشگاه هم باید حفظ شود...

درست است ولی اعضای هیات مدیره و وزارت ورزش هم تمام تلاششان را کرده اند. 
اینکه این تلاش ها نادیده گرفته شود بی انصافی است. از بیرون قضاوت کردن ساده 
است. دغدغه هایی که در این مدت وزیر ورزش برای بازگشت استراماچونی داشته قابل 
تقدیر است.دغدغه های آقای سلطانی فر برای بازگشت استراماچونی به اندازه کل یک 
وزارتخانه است و در روز او چندین و چند بار پیگیر است تا ببیند آیا این مربی به استقلال 
برمی گردد یا خیر. این انصاف نیست که اینقدر به اعضای هیات مدیره توهین شود. 
آقای فتح الله زاده  که آمدنش خواست خود هواداران بود در یک برنامه تلویزیونی اعلام 
کرد خواسته استراماچونی این ۱۱ بند است، او سوال کرد که ما با این بندها باید چه 
کار کنیم اما به آقای فتح الله زاده هم حمله شد. در این بین عنوان شد که خطیر می 
تواند این مربی را به استقلال برگرداند باز هم گفتیم به خاطر هواداران چشم. دیگر چه 
باید کنیم؟ آیا اگر این مربی برنگشت ما باید باشگاه را بدون سرمربی نگه داریم؟ آیا این 

درست است؟

در این زمینه هواداران هم باید واقع بین باشند و شرایط باشگاه را هم درک 
کنند...

بدون تعارف بگویم هیچکدام از اعضای هیات مدیره باشگاه استقلال با این رفتارهایی 
که با آنها صورت گرفته دوست ندارند در باشگاه بمانند چون در این مدت اصلا آرامش 
نداشتند. انصافا حدود ۱8 روز است درگیر این موضوع هستیم، ما باید حقوق بازیکنان 
را بدهیم، پول دیاباته را باید پرداخت کنیم،  لیست آسیایی تیم را آماده کنیم، از طرفی 
تیم را برای نیم فصل دوم ببندیم و هزار کار و رایزنی دیگر داریم. اگر قرار باشد هر روز 
هیات مدیره توهین بشنود دیگر کسی نمی تواند روی کارش تمرکز کند. مطمئنا اگر 
مجموعه استقلال موفقیتی حاصل شود آن موفقیت برای ما هم هست. ما امروز مدیر 
می گذاریم عصر همان روز به خاطر فشارها استعفا می دهد.نگرانی هواداران را درک 
می کنیم و به همین خاطر است که گفتیم اگر درصدی شانس برای بازگشت مربی 
وجود دارد از آن شانس استفاده کنیم. شاید چند روز دیگر بگویند چرا خطیر را به عنوان 
نماینده معرفی کردید ولی با وجود همین حرفها من خودم این موضوع را از معاون سابق 
استقلال خواستم که پیگیر باشد. آیا این ها دغدغه هواداران نیست؟ آیا ما به خواسته 

مردم احترام نگذاشتیم؟
چقدر امیدوار هستید بتوانید استراماچونی را به تهران برگردانید؟

همه هم و غم ما اجابت خواسته هواداران است. بند آخر درخواست های سرمربی تیم 
که پرداخت کل پول به صورت نقد است  اجرایش انصافا برای ما خیلی سخت است ولی 
در سایر موارد درخواستی این مربی مشکل چندانی نداریم. من امیدوارم که نماینده 
باشگاه در مذاکراتش بتواند تا حد ممکن آن بند را به نوعی اصلاح کند تا ما هم کمی 

تلاشمان را بیشتر کنیم و همه چیز به خیرو خوشی انجام شود.
 و به عنوان سوال پایانی اینکه آیا فتح الله زاده به هیات مدیره برگشت؟

بله او برگشته و تمام تلاش خود را برای موفقیت باشگاه انجام خواهد داد.

خلیل زاده:مجیدی به خاطر توهین ها قید استقلال را زد

دغدغه وزیر برای استراماچونی به اندازه کل وزارتخانه است
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 تحلیلگر مسائل بین المللی با بیان اینکه ادعای ممانعت از 
تحریمها به خاطر FATF غیر کارشناسی و غیر دقیق است 
در  بین المللی  عرف  یک  به   FATF استانداردهای  گفت: 
مقابله با پولشویی، مبارزه با فساد و عدم تامین مالی گروه های 
تروریستی تبدیل شده و ایران چه بخواهد و چه نخواهد، برای 
حضور در عرصه بین المللی نیازمند رعایت این استانداردها 

است.
»مهدی ذاکریان« در گفت وگویی ، با اشاره به روند تصویب 
مالی  تامین  و  پالرمو  کنوانسیون  دو  به  پیوستن  دو لایحه 
تروریسم )CFT( در مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
ورود مجمع تشخیص به تصمیم گیری درخصوص پیوستن 
قانون  به  توجه  با   ،CFT و  پالرمو  کنوانسیون  دو  به  ایران 
اساسی بوده و حساسیت هایی که در مورد پیوستن ایران به 

این دو کنوانسیون وجود دارد را باید به فال نیک گرفت.
وی اظهار داشت: ایران کشوری است که در آن فقط یک 
نظر وجود ندارد بلکه نظرهای موافق و مخالف از سوی طیف 
را مثبت دانست. من  باید آن  مختلف مطرح می شود که 
آنچه را که مضر می دانم، اظهارنظرهایی است که در خارج 
یا حاشیه مجمع مطرح می شود و افراد می خواهند نظر خود 

را به اعضای مجمع دیکته کنند.
 اظهارنظرهای غیرکارشناسی برای حکمرانی

 سم است
این استاد حقوق و روابط بین الملل با بیان اینکه پیوستن 
ایران به دو کنوانسیون پالرمو و CFT نیازمند بررسی های 
دقیق فنی و حقوقی  است که باید با توجه به شرایط کشور 
و  غیردقیق  سیاسی،  اظهارنظرهای  کرد:  تصریح  باشد، 
غیرکاربردی و بررسی های غرض ورزانه به ضرر کشور و یک 

سم برای حکمرانی است.
وی یادآورشد: من چند وقت قبل ترجمه ای از سخنان وزیر 
خزانه داری آمریکا دیدم که این ترجمه با اصل سخنان وی 
تفاوت داشت. در این ترجمه آمده بود که وزیر خزانه داری 
آمریکا گفته است FATF مانع دور زدن تحریم ها از سوی 
ایران و مقابله با گروه های تروریستی که منظورش گروه های 
مقاومت بود، می شود در حالی که اصل سخنان آن است که 
FATF استانداردهایی را ایجاد می کند که محدودیت های 
گروه های  مالی  تامین  و  فساد  پالشویی،  برای  شدیدی 

تروریستی و... ایجاد می کند.
تشخیص  مجمع  تاخیر  اگر  اینکه  بر  تاکید  با  ذاکریان 

درباره پیوستن ایران به دو کنوانسیون پالرمو و CFT موجب 
تصمیم گیری دقیق شود، مفید است، خاطرنشان کرد: ما 
نباید چشم بسته درباره هر کنوانسیونی تصمیم گیری کنیم 
اما تصمیم  نهایی باید از فضاسازی و دورغ پردازی به دور باشد 
و با توجه به بررسی های دقیق فنی و حقوقی و متناسب با 
شرایط کشور و وضعیت بین المللی ایران باشد. این تحلیلگر 
ارشد مسائل سیاست خارجی درباره ادعاهای مطرح شده 
مبنی بر اینکه FATF مانع از دور زدن تحریم ها از سوی ایران 
می شود، ابراز داشت: اگر پیوستن به FATF موجب اخلال 
در روند دور زدن تحریم ها  شود، اولین مشکل برای کشورهای 
ایجاد کننده اینستکس رخ خواهد داد. اینستکس سازوکاری 

است که برای دور زدن تحریم های آمریکا ایجاد شده است.
 برای حضور در عرصه بین المللی نیازمند 

رعایت استانداردها هستیم
زدن  دور  از  ممانعت  ادعای  اینکه  بر  تاکید  با  ذاکریان 
تحریم ها به خاطر FATF غیرکارشناسی و غیردقیق است، 
سازوکارهای  در  شفافیت  ایجاد  موجب   FATF کرد:  بیان 

مالی و بانکی می شود. استانداردهای FATF هم اینک به 
یک عرف بین المللی در مقابله با پولشویی، مبارزه با فساد 
و عدم تامین مالی گروه های تروریستی تبدیل شده و ایران 
چه بخواهد و چه نخواهد، برای حضور در عرصه بین المللی 

نیازمند رعایت این استانداردها است.
به  توصیه هایش  در  مالی  اقدام  ویژه  گروه  افزود:  وی 
ایران ملاحظات آمریکا، فرانسه، انگلیس و آلمان را مدنظر 
نمی دهد. او نمی بیند که آنها چه می گویند. این مانند آن 
است که بگویم اگر ایران به یک کنوانسیون حقوق بشری مانند 
کنوانسیون حقوق کودکان می پیوندد برای محکوم شدن از 
سوی آمریکا که نیست بلکه آن است که استانداردهایش را 
ارتقا داده و شرایط را برای زندگی بهتر کودکان از طریق جلب 

همکاری های بین المللی فراهم کند.
 گروه های مقاومت تروریستی نیستند

این استاد حقوق و روابط بین المللی دانشگاه درباره ادعای 
مطرح شده دیگر مبنی بر اینکه FATF موجب عدم کمک 
گروه  مقاومت  شد:  یادآور  می شود،  مقاومت  گروه های  به 

تروریستی نیست. اسرائیل سرزمین های فلسطین را اشغال 
این  تا زمانی که  لبنان تجاوز کرده است.  به  بارها  و  کرده 
اشغال و تجاوز وجود دارد، مقاومت هم وجود دارد. اسرائیل 
ابتدا سرزمین های اشغالی را تخلیه کند و دست از تجاوز 
بردارد، فعالیت این گروه ها هم متوقف می شود وگرنه گروهی 
باشد،  کشورش  از  دفاع  برای  و  آزادیبخش  فعالیتش  که 

تروریستی نیست. 
ذاکریان با تاکید بر اینکه ما در پیوستن به FATF می توانیم 
حق رزرو، شرط و تحفظاتی را هم لحاظ کنیم، عنوان کرد: 
ایران می تواند اعلام کند که نسبت به تعاریف مطرح درباره 
با حق شرط و رزرو  و  گروه های تروریستی تحفظاتی دارد 
تاکید کند هر گونه کمک به دولت ها و ملت هایی که در حال 
تلاش برای دفاع از خود در برابر تجاوز و اشغالگری هستند را 

تروریستی قلمداد نمی کند. 
 حق شرط ایران می تواند جبهه دیگری

 علیه اسرائیل باشد
با بیان اینکه ما باید به مسائل پیچیده فنی، پاسخ  وی 
حقوقی و دیپلماتیک بدهیم و ضربه به اسرائیل بازگردانیم، 
تازه و جبهه  ایران می تواند جدالی  این حق شرط  گفت: 
مقابله دیگری علیه اسرائیل باشد. کسانی که مدعی کمک 
به فلسطین هستند، باید بدانند یکی از راه های کمک به 
فلسطین، پیوستن به FATF و اعمال این حق شرط است، 

چراکه مجددا یادآور اشغالگری و تجاوزگری اسرائیل است.
بیان  با  خارجی  سیاست  مسائل  ارشد  تحلیلگر  این 
از ۱98 کشور مختلف عضو FATF هستند،  بیش  اینکه 
رعایت  و   FATF به  کشور   ۱98 پیوستن  داشت:  اظهار 
استانداردهای  که  است  این  معنای  به  آن  استانداردهای 
FATF دیگر یک عرف بین المللی است و شما چه بخواهید 
و چه نخواهید، عضویت یا عدم عضویت تان تاثیری بر این 
عرف بین المللی نمی گذارد و شما برای تداوم مبادلات مالی و 
بانکی در عرصه بین المللی مجبور به رعایت این استانداردها 
هستید.  ذاکریان اضافه کرد: در شرایطی رعایت این عرف 
عملا به یک اجبار تبدیل شده است، عضویت شما می تواند 
موجب بهره مندی از مزایای ناشی از عضویت آن شده و در 
عین حال عدم عضویت شما می تواند موجب به راه افتادن 
یک فشار روانی و تبلیغات سیاه و سخت تر شدن راه های 
همکاری در عرصه های مالی و بانکی و محدودیت های بیشتر 

در این باره شود.

ذاکریان تحلیلگر مسائل بین المللی:

ادعای ممانعت از دور زدن تحریم ها به خاطر FATF غیرکارشناسی است

موج سواری با داستان خیالی »استعفای رئیس جمهور«

 همصدایی معنادار برخی تریبون ها با تندروها

تلاش برای استیضاح وزرا، طرح موضوع به زیر کشیدن دولت و مجبور به استعفا 
کردن رئیس جمهور و ارسال پیامک های تهدید آمیز، سناریوهایی است که این روزها 
تندروها یکی بعد از دیگری دنبال می کنند تا با حمله همه جانبه به دولت و مجلس 

فضای انتخاباتی را به نفع خود شلوغ کنند.
استفاده از اهرم ارعاب و تهدید به خصوص در سال های اخیر به ابزاری متعارف 
در دست جریانی خاص تبدیل شده است. یک روز پیامک های تهدیدآمیز برای 
مسئولان کشور در مجلس، دولت و حتی مجمع تشخیص مصلحت می فرستند، روزِ 
دیگر استیضاح وزرا یا طرح سوال یا استعفای رئیس جمهور را پیش می کشند. ابزاری 
که گویا در آستانه انتخابات مجلس یازدهم بازهم در دست گرفته اند و اینبار به بهانه 
بودجه هم نمایندگان را تهدید می کنند هم دولتی ها را مورد حمله قرار داده اند. 
آنچنان که روز گذشته برخی نمایندگان مجلس اعلام کردند که پیامک های تهدید 

آمیزی درباره »کلیات لایحه بودجه 99 در کمیسیون تلفیق« دریافت کرده اند. 
جنجال آفرینی های پیامکی یک »جمع خاص« 

روز گذشته قاسم میرزایی نکو،یکی  از اعضای کمیسیون تلفیق بودجه 99 گزارش 
عجیبی از شرایط بررسی این لایحه درمجلس ارائه کرد. او اعلام  کرد؛ »از همان 
نشست های اولیه کمیسیون تلفیق فضاسازی ها و جنجال آفرینی ها برای رد کلیات  
بودجه از سوی “جمعی خاص” کلید خورد چنانچه در روز بررسی و رای گیری کلیات 
بودجه در کمیسیون تلفیق بیش از ۱00 پیامک در حمایت از رد بودجه برای من 
ارسال شد، پیامک هایی که بعضا تهدیدآمیز و برخی دیگر با ادبیاتی تند و زشت 

خواستار رد کلیات  لایحه بودجه از سوی اعضای کمیسیون تلفیق بودند.«
علی اکبری، نماینده شیراز هم در گفتگو با خبرآنلاین موضوع ارسال پیامک  
به منظور رد لایحه بودجه را تایید کرده و گفته است؛ »تاکنون بیش از ۱00 مورد 
پیامک به منظور رد کلیات لایحه بودجه برای بنده ارسال شده است. جالب است 
که متن های ارسالی مشترک است و اگر یک متن غلط املایی داشته باشد در سایر 

پیامک ها تکرار می شود.«
موج سواری با داستان خیالی »استعفای رئیس جمهور«

این دو عضو کمیسیون تلفیق بودجه 99 اما پرده از یک دروغ آشکار تندروها هم 
برداشتند. نصرالله پژمان فر، یکی از نمایندگان مجلس و عضو جبهه پایداری دو روز 
پیش در گفت وگویی مدعی شد که »محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در جلسه  کمیسیون تلفیق، نمایندگان را به استعفای رئیس جمهوری در صورت 

تصویب نشدن کلیات لایحه بودجه تهدید کرده است.«
موضوعی که میرزایی نکو آن را »دروغ پردازی« خوانده و می گوید؛ »در نشست 
رأی به کلیات لایحه بودجه سال 99 در کمیسیون تلفیق هرگز آقای نوبخت، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه سخن از استعفای رئیس جمهوری به میان نیاوردند.تعجب 
می کنم که طرح چنین مباحثی چگونه به ذهن برخی افراد می رسد و چگونه برای 

مقاصد سیاسی و جناحی شان چنان داستان سرایی هایی می کنند.«
وی می گوید؛ »در کنار داستان سرایی و دروغ پردازی های برخی، بی توجهی به 
تصمیم جمعی نهایت بی اخلاقی است و خیانت در امانت محسوب می شود چه 

برسد به اینکه این خیانت بر مبنای دروغگویی هم باشد.«
علی اکبری نماینده شیراز و عضو کمیسیون تلفیق بودجه 99 نیز در گفتگو با 
خبرآنلاین نیز در همین رابطه با رد اظهارات پژمان فر، اینطور توضیح داده است: 
»آقای نوبخت اصلا چنین حرفی نزدند و این ادعای آقای پژمانفر کذب محض 

است.«
واکنش  در  توئیتی  در  هم  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  نوبخت  باقر  محمد 
شایعه سازی عضو جبهه پایداری درباره تهدید رئیس جمهور به استعفا نوشت: 
اردیبهشت امسال ترامپ رسماً اعلام کرد می خواهد صادرات نفت ایران را به صفر 
برساند، البته او به این هدفش نرسیده و نخواهد رسید اما نمی دانم چرا برخی ها در 
داخل و متأسفانه از نمایندگان مجلس اصرار دارند که هدف ترامپ حتماً در سال 

آینده محقق خواهد شد!
وی در توییت دیگری نوشت: در همین راستا دروغی چون »تهدید به استعفای 
رییس جمهور برای تصویب کلیات لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق«! را نیز منتشر 
کرده اند که فراتر از کذب و مضحک بودنش، اهانتی آشکار به همکاران خودشان در 
مجلس است. آیا نمایندگان محترم مجلس چنین راحت مرعوب تهدیدهای تخیلی 

می شوند؟!
محمدعلی وکیلی عضو هیات رئیسه مجلس هم با رد ادعاهای نماینده عضو جبهه 
پایداری، می گوید؛»این جمع افراد فرصت طلبی هستند که نانشان در مایوس شدن 
مردم و حاشیه سازی است، فرصت طلبانی که ابایی از ایراد سخنان نادرست و ناحق 

ندارند و فقط می خواهند خودشان را تحمیل کنند.«
محمد کاظمی، نماینده ملایر و عضو کمیسیون تلفیق، هم با تکذیب این ادعا 
گفت: »آقای نوبخت مسائلی را توضیح دادند، اما به هیچ وجه نگفتند اگر این بودجه 
را تصویب نکنید دولت استعفا می دهد.ادعای تهدید آقای نوبخت به استعفای دولت 

در صورت عدم تصویب بودجه کذب محض است.«
ارسال کنندگان پیامکِ تهدیدآمیز در حاشیه ای امن

ارسال این پیامک های تهدیدآمیز اما موضوعی مسبوق به سابقه است.پس از 
ارائه لوایح چهارگانه الحاق بهFATF از سوی دولت به مجلس شورای اسلامی 
هم، بهارستان نشینان شاهد فضاسازی های گسترده ای علیه پیوستن ایران به 
این کنوانسیون بودند. تا جایی که به موازات پهن کردن طومارهای اعتراضی در 
صحن علنی مجلس، بسیاری از نمایندگان از دریافت پیامک های تهدیدآمیز خبر 

دادند. 
حتی زمانی که تصمیم گیری بر سر این لوایح به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
رسید، مجید انصاری یکی از اعضای مجمع اعلام کرد که »پیامک هایی با محتوای  
تهدید به قتل و به تعبیر آنان، برخورد خونین دریافت کردم.« احمد توکلی هم بر این 
موضوع صحه گذاشت و گفت: »روزانه 7 تا ۱0 پیامک برای اعضای مجمع تشخیص 

مصلحت نظام برای رد لوایح FATF ارسال می شود.«
مدت زمانی کوتاه اما رسانه ها از مشخص شدن منشا تهدیدات خبر دادند و نوشتند 
که اینکار از حسینیه ای در خیابان چمران “شهر مشهد” و با هدایت عضو سابق 

شورای این شهر صورت گرفته بود.
سناریوی تکراری ارسالِ پیامک های تهدیدآمیز حتی پیش از آن و در جریان بررسی 
برجام در مجلس هم روی میز تندروها و دلواپسان قرار گرفته بود و چندین و چندین 
بار در جریان استیضاح برخی وزرا هم بکار گرفته شد. گویی این افراد و جریان ها 
در چنان حاشیه امنی قرار گرفته اند که همواره در بزنگاه ها سر برمی آورند و هرچه 

خلاف میل و نظرشان باشد را با چنین روش هایی رد می کنند.
دلواپسان فقط به دنبال بازگشت به قدرت هستند

اما فاز جدید ادعاهای این چنینی برای فشار و فضاسازی علیه دولت گویا قرار 
نیست به مجلس محدود شود و به نظر می رسد دامنه گسترده تری را در برگفته 
است. تا جایی که فشار به دولت در رابطه با بودجه 99، روز گذشته به تریبون های 
نماز جمعه هم کشیده شد. آنچنان که علم الهدی، امام جمعه مشهد و یکی از 
منتقدان دولت با انتقاد از تصویب کلیات لایحه بودجه 99 در کمیسیون تلفیق 
مجلس، گفت: »این چه شکلی از بررسی است که شما تصویب کردید. آخر این 
بودجه ای که ارائه شده بودجه یک کشور در حال جنگ اقتصادی است؟ ما در 
جنگ اقتصادی هستیم و بودجه ای که مورد مصرفش شرکت های دولتی است 
در حالی که دو هفته پیش رئیس دیوان محاسبات در مجلس اعلام کرد بیش از 
پنجاه درصد این شرکت ها زیان ده است.« او خطاب به اعضای کمیسیون تلفیق 
تاکید کرد: »بودجه مال این مردم گرفتار در چنگ دشمن است. شما منابع درآمدی 
بودجه را چه دیدید؟ آیا بودجه متکی به فروش یک میلیون بشکه نفت با بودجه 
شرایط جنگ اقتصادی تطابق دارد؟ این چه بودجه ای است که شما کلیات آن 
را تصویب کردید؟« علم الهدی درحالی این حملات تند و تیز را علیه دولت کرده 
که در دوران تحریم ها در دولت محمود احمدی نژاد پیشنهاد داده بود؛ »اگر مرغ 
در دسترس نیست آن را با یک ماده پروتئینی دیگر جایگزین کنید«. قابل کتمان 
نیست که فشار هرچه بیشتر به دولت به بهانه های مختلف در دستور کار عده ای 
در کشور قرار گرفته که هدفی جز بازگشت به قدرت را برای خود متصور نیستند، 
یا »نیروهای خودسر و تندرو«  با عنوان »گروه فشار«  آنها  از  گروهی که گاهی 
یا »دلواپسان« یاد می شود و به طرق مختلف اقدامات خود را پیش می برند و در 
برهه های مختلف  حتی رئیس جمهور را  به غرق شدن در »استخر فرح« تهدید 
کردند. و تنها چند روز پس از این موضوع، یکی از مداحان معروف تهران با یادآوری 
چگونگی درگذشت مرحوم آیت الله »اکبر هاشمی رفسنجانی«، روحانی را مخاطب 
تهدیدی مشابه قرار داد. حالا هم نوع تنظیم لایحه بودجه به دستاویز جدیدی برای 
تحت فشار قرار دولتِ حسن روحانی در آستانه برگزاری انتخابات تبدیل شده است. 

 انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
قرار است رنگ وبوی تازه ای به خود بگیرد زیرا زنان به عنوان نیمی از جمعیت ایران برای ورود 

به این عرصه، خود را مهیای رقابت کرده اند.
عکسی از آزمون اجتهاد داوطلبان میان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و 
حضور یک زن از حوزه انتخابیه استان فارس در میان صندلی های مردانه آزمون که این روزها 
در فضا و شبکه های اجتماعی دست به دست می چرخد، گویای این مطلب است که دیگر 
جنسیت برای حضور در عرصه های سیاسی معنایی ندارد حتی اگر محال ترین کار ممکن 

باشد.
زنانی که حضور خود را در ثبت نام انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی هم 
به خوبی نشان دادند و با تمامی مشکلات و دغدغه های روزمره زندگی، فضای سیاسی 
را هم فراموش نکردند و نشان دادند تلاش های چهل ساله انقلاب اسلامی برای هویت 
آفرینی زنان به ثمر نشسته و فضای جدیدی پیش روی آنان برای حضور در عرصه های 
مختلف زندگی جمعی و حضور و مشارکت در انتخابات و کسب کرسی های آن گشوده 

شده است.
چنانچه براساس قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، همه مردم، اعم از زن و مـرد به طور 
مساوی حق شرکت در انتخابـات را دارنـد و هـیچ تفـاوتی بـرای رای دادن، نامزد و انتخاب 

شدن بین زن و مرد وجود ندارد.

حضور زنان در عرصه انتخابات ایران گذر زمان
نهاد قانونگذاری جمهوری اسلامی ایران در سال ۱358 به شکل یک نظام قـانونگذاری 

تک مجلسی تشکیل شد.
در قانون انتخاباتی مجلس شورای اسلامی شـرط جنسیت درنظر گرفته نشده و در مـتن 
قـوانین انتخابـاتی مجلـس شـورای اسـلامی و آیین نامه های اجرایی نشات گرفته از قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران، هیچگونـه نابرابری جنسیتی مشاهده نمی شود و جمهوری 
اسلامی حق رای دادن و انتخاب شدن و عضویت در هیات رئیسه مجلس را برای زنـان بـه 

رسـمیت شـناخته اسـت.
آمارها و بررسی ها هم نشان می دهند بعد از انقلاب اسلامی، از دوره  اول مجلس شورای 

اسلامی، زنان حضور داشتند.
چنانچه بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، در دوره  اول مجلس شورای اسلامی، از 23۱ 

نماینده، چهار زن به عنوان نماینده در مجلس حضور داشتند.
این تعداد در دوره  دوم، باز همان چهار نفر، در دوره  سوم به پنج نفر، در دوره  چهارم به ۱۱ نفر، 
در دوره  پنجم به ۱4 نفر، در دوره  ششم به ۱۱ نفر، در دوره  هفتم به ۱2 نفر، در دوره  هشتم به 

هشت نفر و در دوره  نهم به 9 نفر و در دوره دهم به ۱7 نفر رسید.
در مجموع ۱0 دوره  مجلس شورای اسلامی، فقط 9۱ نفر آنان را زنان تشکیل می دادند؛ 

یعنی، سهم زنان از کرسی های مجلس، کمتر از سه درصد بوده است.

در مجلس خبرگان رهبری هم به جز مجلس اول خبرگان تا به حال هیچ زنی در این مجلس 
حضور نداشته است. اولین و آخرین زن حاضر در خبرگان »منیره گرجی« است که در مجلس 

خبرگان قانون اساسی شرکت داشت.
موانع ارتقای سهم زنان در کرسی نمایندگان

می توان گفت مشارکت زنان در ایران به طور عمده به حضور در پـای صـندوق هـای رای 
کـه از کـم هزینـه تـرین اشـکال مشارکت است محدود مانده و تعداد نمایندگان زن در نهاد 

قانونگـذاری جمهوری اسـلامی ایـران همـواره محدود و انگشت شمار بوده است.
موضوعی که خبرنگار حوزه زنان و خانواده ایرنا را بر آن داشت تا با »فاطمه راکعی« نماینده 
پیشین مجلس شورای اسلامی، عضو شورای عالی اصلاح طلبان و مشاور شهردار تهران در 

امور بانوان درباره چرایی این حضور کمرنگ به گفت وگو بنشیند.
راکعی با بیان اینکه برای حضور پررنگ تر زنان در عرصه انتخابات هم به لحاظ ثبت نام و هم 
مشارکت در انتخاب افراد شایسته، تلاش های بیشتری نسبت به دوره های قبل صورت گرفته 
تا شاهد حضور زنان و مردانی لایق و توانمند در مجلس باشیم، چیزی که سال ها است که 
کشورهای توسعه یافته از آن بهره می گیرند، گفت: علیرغم تمام تلاش های خوب زنان برای 
حضور در همه زمینه ها اعم از سازمان های مردم نهاد، خدمت به محرومان، تولید، کشاورزی، 
مدیریتی و غیره که متعهدانه و مسئولانه فعالیت دارند، حضور سیاسی آنان به دلایل مختلفی 

همچنان کمرنگ است.
وی خاطرنشان کرد: هزینه هایی که چهره ها و شخصیت های سیاسی در کشور داده اند 
هزینه های کمی نیست و زنان به همین دلیل و گاه مخالفت خانواده از بار این هزینه شانه 

خالی می کنند و عطا را به لقای آن می بخشند.
راکعی یکی دیگر از دلایل حضور کمرنگ زنان در عرصه های سیاسی و انتخابات را خود زنان 
عنوان کرد و گفت: یکی از بزرگترین دغدغه های زنان ایرانی خانواده و فرزندان آنها است، 
نگران هستند که نتوانند در تربیت فرزندان و امور خانه به نحو احسنت به کارها برسند. اگر 
بخواهند وقت کافی بگذارند هم باید چندین برابر کار کنند به همین دلیل سعی می کنند 

کمتر به مواردی وقت گیر همچون نمایندگی بیاندیشند.
این نماینده پیشین مجلس یادآور شد: برخورد سیاسی با افراد و چهره های شناخته شده که 

در چارچوب قانون فعالیت می کنند نیز از موانع حضور زنان در این میدان است.
وی افزود: ضمن اینکه به دلیل دیگر و مواردی که قابل کنترل نیست و از کانال های رسمی 
فراتر می رود، ثبت نام کنندگان تایید صلاحیت نمی شوند. این پرونده سازی ها و عدم تایید 
صلاحیت ها برای زنانی که در عرصه های اجتماعی فعال هستند مانعی پیش روی آنان می 

گذارد تا از حضور در عرصه های سیاسی پا پس بزنند.
راکعی خاطرنشان کرد: آزار و اذیت هایی که گاه در شهرهای کوچ رخ می دهد بخصوص 
وقتی رقبایی از مردان آن خطه وجود داشته باشند؛ مردانی که ذی نفوذ در جناح های 
سیاسی هستند و زدو بندهایی دارند که زنان نه بلد هستند و نه به سراغ این موارد می روند 
و فقط با تکیه بر توان خود و تعهد سالم می خواهند وارد عرصه انتخابات شوند. اینها مواردی 

است که زنان علیرغم همه تلاش ها و رغبت، به دنبالش نمی روند و ثبت نام نمی کنند.
وی با تاکید بر اینکه زنان باید بیایند زیرا معتقدیم اصلاحات فرایندی است که زود نتیجه نمی 
دهد اما باید استمرار پیدا کند تا به نتیجه برسد، تصریح کرد: باید نیروهای تازه نفس و معتقد 
بیایند و به عنوان اعضای شورای عالی اصلاح طلبان، فهرست خوبی از انسان های متفکر، 
متعهد، پاکدست و توانمند ارائه خواهیم داد تا تفکرات غیرقانونی را کنار بزنیم و به پالایش 

خطرات و گرد و غبارهایی که چهره نظام را کدر کرده بپردازیم.
عضو شورای عالی اصلاح طلبان ضمن دعوت مردم برای شرکت در انتخابات و برگزاری 
انتخاباتی پرشور خاطرنشان کرد: از مسئولان هم می خواهیم که از این حرکت حمایت کنند. 
از مردم هم انتظار داریم به زنان اعتماد کنند و هر چه بیشتر به زنان توانمند رای بدهند تا 

مجلسی سالم پویا داشته باشیم.

حضور زنان در عرصه انتخابات ایران گذر زمان

گام بلند زنان برای فتح کرسی های نمایندگی

یک فعال سیاسی اصولگرا ضمن هشدار نسبت به حضور رادیکال ها در مجلس آینده، 
می گوید: در شرایطی که مشارکت سیاسی مردم در انتخابات پایین بیاید احتمال شکل 

گیری چنین مجلسی بالا می رود.
ناصر ایمانی، فعال سیاسی با اشاره به اهمیت مشارکت مردم در انتخابات و تاثیر آن در 
ترکیب مجس آینده، گفت: مشارکت سیاسی مردم در انتخابات از دو جنبه حائز اهمیت 
است؛  اول آن که هر چه مشارکت مردم بالاتر باشد، احساس مالکیت و علاقه مندی آنها 
نسبت به سرنوشت کشور نیز بیشتر می شود. این موضوع از بعد بین المللی هم حائز 
اهمیت است، یعنی اگر مشارکت مردم در انتخابات ۶0 یا 70 درصد باشد این پالس را به 
کشورهای دیگر خصوصا دشمنان نظام جمهوری اسلای می دهد که حاکمیت در ایران 

برای مردم اهمیت داشته و به آن وفادار هستند.
وی افزود: از سوی دیگر افراد در نظام سیاسی و انتخاباتی ایران با صفت شخص 
حقیقی خود انتخاب می شوند نه با عنوان حزبی شان. چرا که احزاب هنوز چندان 

اهمیت خاصی برای مردم ندارند.در چنین شرایطی تصور کنید در یک حوزه انتخابیه 
500 هزار نفر حائز رأی دادن هستند اما فقط 200 هزار نفر پای صندوق ها می روند، در 

این شرایط فضا برای ورود افراد کارآمد و متخصص به مجلس فراهم نخواهد شد.
ایمانی تصریح کرد: بنابراین، هر چه میزان مشارکت علی الخصوص در حوزه های 
انتخابیه کوچک، بیشتر شود؛ احتمال رای آوری افراد صاحب نظر و کارآمد برای نشستن 

بر صندلی سبز مجلس نیز بیشتر می شود.  
با بیان اینکه در این جا، موضوع تندرو یا کندرو بودن  این فعال سیاسی اصولگرا 
نمایندگان مطرح نیست، گفت: بلکه بحث بر سر توانایی افراد است. افرادی که تندرو 
هستند بالتبع کارآمدی کمتری دارند اما هرچه حضور مردم در انتخابات بیشتر شود 
احتمال انتخاب افراد کارآمد هم بیشتر می شود.  این موضوع برای شکل گیری هر 
مجلسی حائز اهمیت است. زمانی که به مردم توصیه می شود که پای صندوق های 
رای بروند، به این دلیل است که افرادی با یک شعار تبلیغاتی و وعده های عمل نشده و 

پوپولیستی انتخاب نشوند.  
ایمانی ضمن هشدار درباره تشکیل مجلسی با حضور تندورها، گفت: افرادی که بیشتر 
به دنبال عوام فریبی و سر دادن شعارهای تند بی محتوا هستد و به آنها رادیکال می 
گوییم؛ افرادی  هستند که وقتی پایشان به مجلس برسد، کاری به مجلس، طرح ها و 
لوایح و تلاش برای حل مشکلات مردم ندارند، بلکه عمدتا به دنبال یک بلندگوی بزرگ 

برای نمایش دادن خود و جریان وابسته به خودشان هستند.
وی تاکید کرد: این افرادی برای مجلس بسیار  خطرناک هستند و مهم نیست دیدگاه 
سیاسی شان اصولگرا باشد یا اصلاح طلب. در گذشته هم مجالسی از هر دو طیف که این 

ویژگی تندروی را داشتند تجربه کرده ایم.
این تحلیلگر مسائل سیاسی خاطرنشان کرد:  متاسفانه برخی با موج سواری بر روی 
احساسات مردم در ایام انتخابات خود را به مجلس می رسانند، ولی برون داد حضورشان 

در پارلمان ضربه زدن به کارآمدی و جایگاه این قوه و نهاد است.

خطر حضور رادیکال ها در مجلس 

تندروها بدنبال بلندگو در پارلمان!

 کارشناس مسائل بین الملل قطع شدن دسترسی های ایران به 
شبکه بانکی جهانی در نتیجه نپذیرفتن مقررات FATF را متفاوت 
از تحریم های آمریکا ارزیابی کرد و گفت: اگر لوایح ارائه شده در 
مجمع تعیین تکلیف نشود، حتی کشورهای دوست مثل عراق، 
سوریه، چین، روسیه و هند نیز نخواهند توانست با ایران مبادلات 

تجاری داشته باشند.
اظهارداشت: موضوع  وگویی  در گفت  پور«  بهشتی  »حسن 
پذیرفتن مقررات گروه ویژه اقدام مالی در ایران تحت تاثیر مسائل 
سیاسی و جناحی قرار گرفته و گروه ها به جای اینکه منافع ملی 
را در نظر بگیرند بیشتر به این فکر می کنند که اجرایی شدن آن 

چقدر به نفع جناح آنها خواهد بود.
وی گفت: گروه ویژه اقدام مالی حدود 40 سال قبل توسط 
هفت کشور صنعتی تشکیل شد و الان 37 کشور توسعه یافته یا 

در حال توسعه از همه قاره ها عضو آن هستند.
قطع  و   پولشویی  با  مقابله  سیاسی  مسائل  کارشناس  این 
شریان های مالی تروریسم را از اهداف اعلام شده گروه ویژه اقدام 
مالی عنوان و تصریح کرد: این گروه برای رسیدن به اهداف خود، 
توصیه هایی ارائه کرده که بر اساس آن، منشاء پول نقد ورودی به 

بانک ها باید مشخص باشد.
بهشتی پور با بیان این موضوع که گروه ویژه اقدام مالی، حدود 

50 ماده قانونی برای جلوگیری از ورود پول های مشکوک به نظام 
بانکی جهان پیش بینی کرده، تاکید کرد: گروه ویژه اقدام مالی با 
اینکه 37 عضو دارد اما حدود ۱80 کشور، مقررات آن را پذیرفته 
کردن  اجرایی  فرایند  طی  حال  در  هم  کشور  حدود ۱3  و  اند 

مقررات آن هستند.
وی در عین حال گفت: قرار نیست ایران عضو گروه ویژه اقدام 
مالی شود زیرا عضویت در این گروه، نیازمند امکانات و اصلاحات 
اقتصادی زیادی است و در حقیقت، مساله، پذیرش قوانین این 

گروه است.
این کارشناس مسائل سیاسی با اشاره به اینکه فقط ایران و 

کره شمالی، مقررات گروه ویژه اقدام مالی را نپذیرفته اند، افزود: 
کشورهایی که مقررات این گروه را اجرا کرده اند در وضعیت سفید 
قرار دارند و ۱3 کشوری که در حال اجرای مقررات هستند هم 
وضعیتشان آبی یا خاکستری است و تنها ایران و کره شمالی در 

وضعیت قرمز قرار دارند.
بهشتی پور با بیان اینکه کره شمالی با رد مقررات گروه ویژه 
اقدام مالی، وضعیتش قرمز است، توضیح داد: وضعیت ایران با 
کره شمالی از این نظر متفاوت است که ایران در سال ۱395، با 
پذیرش مقررات این گروه و تصویب لایحه مبارزه با پولشویی در 

سال ۱38۶، فرایند اجرای مقررات آن را آغاز کرد.

بهشتی پور کارشناس مسائل بین الملل:

قطع دسترسی  به شبکه بانکی جهانی متفاوت از تحریم های  آمریکاست



استاندار قم گفت :طرح های اقتصادی مقاومتی استان قم درسال جاری با بیش از 70 
درصد پیشرفت فیزیکی درحال اجرا هستند.

بهرام سرمست روز شنبه درجلسه ستاد اقتصاد مقاومتی قم با اشاره به طرح های اقتصاد 
مقاومتی اظهارداشت : برنامه های اقتصاد مقاومتی استان قم با برنامه محوری دنبال شده و از 

ظرفیت های ملی در این رابطه استفاده می شود.
سرمست افزود : مسئولان استانی از دقت نظر نهادهای نظارتی در ارزیابی عملکرد دستگاه 

های متبوع خود هراسی به دل ندهند.
وی اضافه کرد: جذب کارگران ماهر و دانشی با تحصیلات آکادمیک با توسعه اقتصاد دانش 

بنیان در استان قم باید رونق پیدا کند.
سرمست بیان کرد: تمام دستگاه های استان تا پایان سال جاری کارنامه امسال و برنامه سال 

آینده خود را آماده کنند.
ساز و کار استفاده از سامانه گردشگری سلامت درقم عملیاتی شود

استاندار قم با اشاره به ظرفیت و ضرورت تقویت گردشگری سلامت گفت: سازوکار استفاده 
ازسامانه گردشگری سلامت با تعامل دستگاه های ذینفع درکوتاه ترین زمان عملیاتی شود. 

وی افزود :طراحی سامانه سلامت باید منجر به نتیجه و ایجاد ارزش افزوده برای استان 
شود. وی اظهار داشت: الکترونیکی کردن فرآیندهای واگذاری صدور اراضی یکی از مقتضیات 

اجرای دولت الکترونیک بوده که باید در سال آینده تحقق یابد.
استاندار قم گفت: همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید برای کاربردی شدن 
هدف گذاری های سرمایه گذاری باید تا قبل از اردیبهشت ماه تمام فرآیندهای استعلام های 
بی نام منجر شود. وی بیان داشت: تمام موانع سرمایه گذاری 83 فرصت شناسایی شده استان 

درهمایش فرصت های سرمایه گذاری باید مجوزهای بی نام خود را کسب کنند.
پیست اسکی در منطقه نمونه گردشگری نایه پیش بینی شود

بخش  نایه  گردشگری  نمونه  منطقه  ظرفیت های  از  یکی  کرد:  خاطرنشان  درادامه  وی 
خجلستان قم تبدیل شدن آن به پیست اسکی در فصول سرد سال است.

وی اظهار داشت: همزمان با بارش برف در ارتفاعات این منطقه شاهد حضور علاقه مندان به 
این رشته ورزشی در ارتفاعات این بخش از استان هستیم.

سرمست عنوان کرد: اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان نسبت به 
معرفی ظرفیت های گردشکری و ورزشی این منطقه برنامه ریزی کند.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خواستارشد
بازنگری درسیاست گذاری های بخش منابع معدنی قم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز دراین جلسه  با اشاره به روند اجرای 
اقتصاد مقاومتی  پایان سال جاری 2۱ طرح  تا  اقتصاد مقاومتی استان گفت:  طرح های 
دربخش تولید و اشتغال به مرحله بهره برداری می رسد.  مهراد غضنفری بیان کرد: وضعیت 
پیشرفت فیزیکی این 2۱ طرح اقتصاد مقاومتی با برنامه ریزی های انجام شده فاصله چندانی 
ندارد. وی افزود: بخش  کشاورزی، صنعت، گردشگری، کمیته امداد، اشتغال روستایی، پارک 
علم و فناوری، جهاد دانشگاهی، امور اقتصاد و دارایی و شرکت شهرک های صنعتی متولی 
از  این طرح ها می باشد. وی درادامه خاطرنشان کرد: منابع معدنی یکی  از  بهرهبرداری 
ظرفیتهای اقتصادی قم بوده که برای ایجاد ارزش افزوده از این منابع باید در سیاست گذاری 

های انجام شده بازنگری صورت بگیرد.
غضنفری خاطرنشان کرد: با در پیش گرفتن یک رویه منطقی دربین دستگاههای متولی 

آب، این منابع باید با تسهیل بیشتری در اختیار کشاورزان قرارگیرد.
منابع طبیعی قم نباید چوب لای چرخ سرمایه گذاران بگذارد

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی  نیز دراین جلسه گفت: سخت گیری های بیش 
ازحد منابع طبیعی،سبب شده امکان استخراج منابع معدنی قم دربخش طلا، آهن و مس با 

مشکل اساسی روبه رو شود. 
احمد امیرآبادی بیان کرد: حجم و میزان سخت گیری که در استخراج منابع طبیعی و معدنی 

درقم وجود دارد در هیچ یک از استان های دیگر مشاهده نمی شود.
وی عنوان کرد: موانع و سخت گیری هایی که تاکنون در این زمینه صورت گرفته از ایجاد 

ارزش افزوده منابع معدنی طلا، آهن و مس درقم جلوگیری کرده است.
وی افزود: برمبنای همین مشکلاتی که در مسیر استخراج و بهره برداری از منابع معدنی 

وجود دارد بسیاری از سرمایه گذاران رغبتی برای حضور دراستان پیدا نمی کنند.
امیرآبادی تصریح کرد: برای رونق سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال دربخش منابع معدنی طلا، 

مس و آهن چاره ای جز تغییر رویه های کنونی وجود ندارد.
وی بیان داشت: سخت گیری های کنونی مصداقی از تضعیف حقوق عامه است و منابع 

طبیعی قم نباید چوب لای چرخ سرمایه گذاران بگذارد.
مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم:

۵ هزار شغل در همایش سرمایه گذاری قم هدف گذاری شد
مدیرکل امور اقتصاد و دارایی استان قم نیز دراین جلسه  گفت:بیش از ۱۱ هزار میلیارد تومان 
ارزش برآورده شده همایش فرصت های سرمایه گذاری بوده و انتظار می رود بیش از 5 هزار و 

500 اشتغال جدید از این همایش بین المللی در قم شکل بگیرد. 
عادل علیپور بیان کرد: در این رابطه تاکنون 83 فرصت سرمایه گذاری شناسایی شده است.

زیربنایی،  بخش  های  بخش  در  گذاری  سرمایه  های  فرصت  این  کرد:  خاطرنشان  وی 
کشاورزی، صنعتی، گردشگری و طرح عمرانی است. وی ابراز کرد: در همایش فرصت های 
سرمایه گذاری و رونق تولید قم صرفا طرح های آماده سرمایه گذاری به سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی عرضه خواهد شد. مدیرکل امور اقتصاد و دارایی قم گفت: برای بررسی موانع 
جلسه  از 30  بیش  سرمایه گذاری  فرصت های  همایش  برگزاری  در  استان  ظرفیت های  و 

تخصصی با حضور مسئولان دستگاه های اجرایی برگزار شده است.
وی در ادامه با اشاره به طرح الکترونیکی کردن فرایند صدور مجوز واگذاری اراضی ملی 
گفت: سه میلیارد ریال برای این طرح در استان در نظر گرفته  شده است. مدیرکل امور اقتصاد و 
دارایی قم اضافه کرد: اجرای این طرح در استان قم در حال حاضر ۱5 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد. وی عنوان کرد: طرح الکترونیکی کردن صدور مجوز واگذاری اراضی الگویی در سطح 

استان قم با استفاده از تجربه های استان های دیگر تدوین  شده است.
وی ابراز کرد: این سامانه تا 2 ماه آینده آماده بهره برداری شده و تا ۶ ماه آینده در صورت ابلاغ 

از سوی وزار تخانه متبوع به صورت عمومی اجرایی می شود.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم:
۱۴ واحد راکد صنعتی قم به مدار تولید بازگشت

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم گفت: از ابتدای فصل تابستان تاکنون ۱4 
واحد صنعتی راکد و تعطیل قم احیا و به مدار تولید بازگردانده شده است. 

محمود سیجانی بیان کرد: طی پیش بینی های صورت گرفته تا پایان امسال در مجموع 25 
واحد راکد صنعتی قم به مدار تولید باز می گردد. وی گفت:  بااحیای این 25 واحد راکد بیش 
از 250 شغل جدید در استان ایجاد می شود، افزایش ظرفیت تولید هدف گذاری دیگر استان 
در رابطه با افزایش تولید و اشتغال در قم می باشد. وی اظهارداشت: تکمیل و راه اندازی ۱۱0 
طرح نیمه تمام صنعتی از پروژه های مهم اقتصاد مقاومتی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
درسال جاری است. وی عنوان کرد: این واحدهای صنعتی نیمه تمام پیشرفت فیزیکی بالای 

۶0 درصد داشته و با راه اندازی آنها در مجموع هزار و 280 شغل ایجاد خواهد شد.
سیجانی گفت: پروژه تکمیل ۱۱0 واحد نیمه تمام صنعتی قم ۶0 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد. وی عنوان کرد: تکمیل 85 طرح توسعه ای هم از ابتدای امسال دراستان آغاز و ۶0 درصد 

پیشرفت داشته است که با تکمیل این طرح ها هزار و ۱00 شغل حاصل خواهد شد.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم  خبرداد

افزایش ۶0 درصدی مراجعه به کمیته 
امداد قم 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: در 9 ماه امسال، 
38 هزار و 72۶ تَن به دفاتر کمیته امداد این استان مراجعه و کمک موردی 
درخواست کرده اند که نسبت به سال گذشته ۶0 درصد افزایش نشان می دهد. 
اکبر میرشکار روز شنبه در جمع خبرنگاران،  افزود: این درخواست ها بیشتر 
برای تهیه جهیزیه،  ودیعه و اجاره مسکن، وام و کمک نقدی بوده که 9۶ میلیارد 
ریال از محل کمک های مردمی برای این پاسخگویی به این درخواست ها هزینه 

شده و نسبت به پارسال ۱09 درصد رشد داشته است.
وی اضافه کرد: در این مدت حدود ۱95 هزار درخواست در کمیته امداد 
ثبت شده، درحالی که سال گذشته 22 هزار و 800 درخواست بوده که ۶9 درصد 

افزایش یافته است.
وی ادامه داد: در این مدت 844 خانواده که نیازمند یک کالا مثل یخچال، 
گاز، پکیج، بخاری و کولر بودند به کمیته امداد مراجعه نموده اند و در راستای 

پاسخگویی به این درخواست ها 2 میلیارد ریال پرداخت شده است.
میرشکار بابیان این که ورودی و خروجی کمیته امداد قم یکسان شده است، 
 تصریح کرد: در چند سال گذشته گرچه تورم و هزینه خانواده ها بیشتر شده، ولی 

در زمینه مستمری خانواده ها رشد قابل توجهی صورت گرفته است.
وی بیان کرد: در حال حاضر 22 هزار و 489 خانواده شامل 39 هزار و 888 
تَن تحت حمایت مستمر کمیته امداد قم است که از این تعداد، 20 هزار و 525 
خانواده مستمری بگیر می باشند و امسال بیش از 430 میلیارد ریال به این 
خانواده ها مستمری پرداخت شده است.  وی افزود: از ابتدای سال تاکنون 44 
میلیارد و 700 میلیون ریال کمک های مردمی در قم جمع آوری شده است که 

نسبت به مدت مشابه پارسال رشد 48 درصدی داشته است.
به گفته میرشکار،  جمع کمک مستمری کمیته امداد و کمک معیشت دولت 
در هرماه برای خانواده یک نفره 2 میلیون و 725 هزار ریال،  برای خانواده 2 نفره 
چهار میلیون و 8۱5 هزار ریال،  برای خانواده سه نفره ۶ میلیون و 485 هزار ریال،  
برای خانواده چهار نفره هشت میلیون و 370 هزار ریال و برای خانواده های پنج 

نفره 9 میلیون و ۶90 هزار ریال می باشد.
وی بابیان این که از سال 95 تاکنون دریافتی خانواده های تحت پوشش کمیته 
امداد 4.5 برابر شده، گفت: در 9 ماه گذشته 430 میلیارد ریال اعتبارات دولت 

به عنوان مستمری به حساب خانواده ها پرداخت شده است.
وی افزود: هزینه یک میلیارد ریالی برای 580 سالمند زمین گیر، واریز ماهیانه 
یک میلیون ریال برای 98۱ کودک زیر ۶ سال نیازمند، هزینه 24 میلیارد ریال 
بابت فرانشیز درمانی، هزینه 2 میلیارد و 530 میلیون ریال برای یک هزار و 2۱3 
بیمار صعب العلاج و پرداخت 2۶ میلیارد ریال حق بیمه تامین اجتماعی برای 2 

هزار و 40 زن سرپرست خانوار ازجمله این خدمات بوده است.
مدیرکل کمیته امداد قم ادامه داد: پرداخت ۶ میلیارد و 500 میلیون ریال 
شهریه به دانشجویان تحت پوشش،  2 میلیارد و ۱00 میلیون ریال کمک هزینه به 
۱90 دانشجوی دانشگاه سراسری و طلاب و پرداخت پنج میلیارد ریال به چهار 

هزار و ۱8۱ دانش آموز تحت پوشش پرداخت شده است.
وی خاطرنشان کرد: 32 هزار و 400 جفت کفش و 2۱ هزار دست لباس بین 
کودکان توزیع شده که از محل کمک خیران، کمک های مردمی و ستاد مبارزه با 
کالای قاچاق بوده است. وی به خدمات کمیته امداد در حوزه اشتغال اشاره و 
بیان کرد: در سال جاری 550 میلیارد ریال برای اشتغال مددجویان اختصاص 

داده شده است که در این راستا یک هزار و ۱27 تَن شناسایی شدند.
میرشکار افزود: حدود 430 میلیارد ریال برای دریافت وام اختصاص یافت 
که فقط 452 تَن موفق به دریافت وام شده اند و ۶52 تَن به دلیل سخت گیری  

بانک های عامل نتوانسته اند وام دریافت نمایند.
وی اضافه کرد: 339 تَن نیز بالغ بر 25 میلیارد ریال از صندوق امداد ولایت 
وام اشتغال دریافت کرده اند. وی اضافه کرد: امسال تاکنون ۱4 واحد مسکن 
برای مددجویان خریداری شده که در مقایسه با سال گذشته 8۶ واحد کمتر 
بوده است و علت این مساله کاهش اعتبارات، کمک خیران و آورده خانواده ها 

می باشد.
۶۰۰ خانواده تحت پوشش از چرخه فقر خارج شده اند

میرشکار افزود: در این مدت 523 تَن از 50 تا ۱50 میلیون ریال ودیعه مسکن 
دریافت کرده اند و یک هزار و 557 خانواده نیز اجاره ماهیانه از 2 تا سه میلیون 
ریال دریافت می کنند. وی بیان کرد: در این مدت یک هزار و ۱0 ازدواج بین 
خانواده های نیازمند در قم صورت گرفته که نسبت به 9 ماه پارسال حدود 30 
بابت تامین جهیزیه  درصد رشد داشته است. وی افزود: ۱05 میلیارد ریال 
نقدی و کالا به این خانواده ها کمک شده است و تا پایان سال 300 زوج دیگر 
نیز از کمک جهیزیه کمیته امداد بهره مند خواهند شد. به گفته میرشکار، 
صندوق قرض الحسنه کمیته امداد نیز به 2 هزار و 920 تَن از افراد نیازمند وام 

قرض الحسنه از 50 تا ۱00 میلیون ریال پرداخت نموده است.
وی بیان کرد: در یک سال گذشته ۶00 خانواده تحت پوشش کمیته امداد 

خودکفا و از چرخه فقر خارج شده اند و نیازمند مستمری کمیته امداد نیستند.
وی خاطرنشان کرد: در ۱7 بهمن ماه امسال جشن اشتغال و توانمندسازی 

یک هزار خانواده برگزار خواهد شد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

هیچ درختی بدون جایگزین درقم 
حذف نمی شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: درختان آلوده، 
خشک،نازیبا و خطر آفرین علامت گذاری شده حذف و با نهال چند ساله نارون 

جدید جایگزین می شود.
پیام جوادیان با اعلام این خبر اظهار داشت: ایجاد فضای امن برای عابران 
پیاده و در اولویت قرار دادن اختصاص خیابان ها به عابران پیاده برای کنترل 
سرعت خودروها موضوعی است که همیشه مورد توجه شهرداری قم بوده 

است.
فنی ساماندهی  قرار گرفته در جلسه کمیته  بررسی  مورد  وی مصوبات 
ساماندهی  جلسه  افزود:  و  کرد  بازگو  را  قم  شهرداری  مناطق  رفیوژهای 
رفیوژهای مناطق شهرداری قم با محوریت منطقه ۶ با 5 مصوبه با محوریت 
فضای سبز تشکیل  شده است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم تصریح کرد: یکی از مصوبات این جلسه اجرای شبکه آبیاری 
حاشیه معابر انتهای خیابان شهید فهیمی به سمت امامزاده ابراهیم بوده که 

در دستور کار قرار گرفت.
از  دیگر  یکی  عنوان  به   را  این منطق  و کاشت درختان  باغچه ها  احیا  وی 
مصوبه های جلسه کمیته فنی ساماندهی رفیوژههای مناطق شهرداری قم 
مطرح کرد و ادامه داد: درختان آلوده، خشک، نازیبا و خطر آفرین علامت گذاری 

شده و در اسرع وقت حذف می شود.
جوادیان با تأکید بر جایگزینی نهال چند ساله نارون جدید به  جای درختان 
حذف  شده خاطرنشان کرد: با توجه به سیاست های سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم در توسعه فضای سبز و راه اندازی نهضت درختکاری هیچ 

درختی بدون جایگزینی حذف نمی شود.
وی با مثبت ارزیابی کردن اقدامات انجام  شده در افزایش سرانه فضای سبز 
شهر قم ابراز کرد: یکی دیگر از مصوبات جلسه جمع آوری خاک مازاد باغچه های 

حاشیه معابر بوده که در دستور کار قرار گرفت.
 

طی نه ماهه سال جاری  صورت گرفت 

توزیع بیش از 4۳ هزار تن آسفالت در 
سطح منطقه شش

شهردار منطقه شش قم از توزیع بیش از 43 هزار تن آسفالت با هزینه ای بالغ 
بر 75 میلیارد ریال طی نه ماه سال جاری خبر داد.

علی حاتمی فرد با اعلام این مطلب اظهار داشت : در راستای ارایه خدمات 
مطلوب به شهروندان و نیز به حداقل رساندن نارسایی های شهری، عملیات 

آسفالت معابر سطح شهر به طور جدی در دستور کار شهرداری قرار دارد.
وی تصریح کرد: در نه ماه امسال)پایان آذرماه(، شاهد تجربه مهمی در وسعت، 

کیفیت و توزیع متوازن برنامه های آسفالت ریزی در سطح این منطقه بودیم.
وی افزود: بر این اساس، مجموعاً 43 هزار تن آسفالت به صورت مستمر 
و شبانه روزی بدون وقفه با نظارت معاونت فنی و عمرانی با هدف تسهیل در 
تردد وسایل نقلیه و افزایش مقاومت لایه های زیرین معابر با هزینه ای بالغ بر 
75 میلیارد ریال، توزیع و اجرا شده  است. مدیر منطقه شش تعداد خیابان و 
محلات بهره مند از این خدمات را 43 مورد عنوان کرد و افزود : خیابان گلشن 
، بلوار حضرت معصومه ) س ( ، روکش بلوار کارگر ، فرعی های بلوار حمزه سید 
الشهداء ) ع ( محلات شهرک فاطمیه و سلامت و … از جمله محلات و معابری 

هستند که در نه ماهه سال جاری آسفالت ریزی شده اند.
وی افزود: در صورت مساعد بودن شرایط جوی، در ماه های آینده نیز توزیع 

آسفالت در سطح معابر مختلف منطقه ادامه خواهد داشت.
حاتمی فرد با اشاره به اینکه استاندارد آسفالت، در برنامه های آسفالت ریزی 
منطقه مورد تاکید مدیریت منطقه است، خاطرنشان کرد: با توجه به فصل سرما، 
عوامل فنی و عمرانی منطقه، تمام تلاش خود را برای تحکیم بستر محلات و 

مسیرهای سطح حوزه به کار گرفته اند.

هزینه ۱۲ میلیارد تومانی برای رسیدن به صندلی مجلس!
محمد محمودی شاه نشین عضو کمیسیون شورا های مجلس شورای اسلامی در گفتگو با تسنیم 
با اشاره به شفافیت مالی کاندیدا های انتخابات مجلس، گفت: معتقدم شفافیت در میزان هزینه های 
تبلیغات انتخاباتی کاندیدا های انتخابات مجلس، موجب می شود تا نماینده پس از ورود به پارلمان 
وام دار دسته ها، گروه ها، اشخاص و جریانات نباشد. وی با بیان اینکه وابستگی نماینده مجلس به 
اشخاص و گروه هایی که هزینه های تبلیغات انتخاباتی اش را تأمین کرده اند، موجب سلب استقلال 
رأی وی می شود، اظهار داشت: اگر میزان هزینه های تبلیغات انتخاباتی کاندیدا های نمایندگی مجلس 
شفاف نباشد، نماینده مجلس نمی تواند به راحتی اظهارنظر کرده و رأی اش را آزاده مطرح کند، زیرا 
همواره باید اهداف اشخاص و منابع قدرت و ثروت را در پارلمان تأمین کند. نماینده مردم شهر قدس 
در مجلس با اشاره به ذکر مثالی از هزینه های میلیاردی در بُرهه انتخابات دوره یازدهم مجلس، گفت: 
فردی در حوزه انتخابیه بنده مدعی شده که قصد دارد ۱2 میلیارد تومان برای انتخابات مجلس هزینه 
کند که این موجب وابستگی این فرد، پس از نمایندگی مجلس به افرادی خواهد شد که هزینه های 

تبلیغات انتخاباتی او را تأمین کرده اند.

بیش از ۶4 درصد مردم ایران ورزش نمی کنند
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی در بررسی و تحلیل وضعیت مشارکت ورزش 
همگانی در ایران با بیان اینکه بیش از ۶4 درصد مردم ایران ورزش نمی کنند، اعلام کرد: سرانه موجود 
فضای ورزشی کشور به اندازه طول یک »گام« است و به ازای هر چهار هزار نفر جمعیت، یک مکان 
ورزشی وجود دارد. براساس گزارش مرکز پژوهش ها، فقر و فقدان قوانین مدون و دارای ضمانت اجرای 
مشخص در حوزه ورزش باعث شده تا عملًا ورزش همگانی به حال خود »رها« شود. خروجی این امر، 
وضعیت نگران کننده  تندرستی و وضعیت عمومی مردم کشور است؛ بیش از ۶4 درصد مردم ایران 
ورزش نمی کنند، میانگین مدت زمان افراد ورزش کرده از سال ۱388 تا ۱394، ۱5 دقیقه بود که در 
سال ۱39۶ به 27 دقیقه افزایش یافت که می تواند تا حدودی ناشی از مداخله حمایتی قانونگذار در 

برنامه ششم توسعه و موضوع مهم ورزش از مالیات بر ارزش افزوده باشد.

مافیا از ربات برای ثبت نام خودرو استفاده می کند
جواد حسینی کیا عضو هیات رییسه کمیسیون صنایع مجلس ایران گفت: »مافیا« از »ربات« برای 
ثبت نام خودرو در سایت های شرکت های خودروساز استفاده می کند. حسینی کیا به خبرگزاری 
فارس گفت: »وقتی سامانه خرید خودرو برای یک تا دو ثانیه باز می شود مافیا با استفاده از روش های 
غیرقانونی و بهره گیری از ربات، تعدادی خودرو را ثبت نام می کنند.« حسینی کیا افزود متقاضیان خرید 
خودرو از این اقدام »خودروسازان« یا »مافیا« گلایه دارند. این نماینده مجلس افزود که »باید وزارت 
صنعت و نهاد های نظارتی نسبت به بکارگیری ربات از سوی مافیای خودرو برای ثبت نام خودرو اقدام 
کنند.« او همچنین از کمیسیون صنایع مجلس و کمیسیون اصل 90 خواست که از وزارت صمت و 
نهاد های نظارتی و حتی وزارت اطلاعات بخواهند در این زمینه تحقیق کنند. مشکلات متعدد هنگام 
ثبت نام خرید اینترنتی خودرو در ایران که مانع از ثبت موفق خرید می شود مدت هاست که اعتراض 

گروهی از متقاضیان خودرو را به همراه داشته است.

متوسط عمر ازدواج ۹ سال شد
براساس داده های سازمان ثبت احوال کشور، تعداد ازدواج های ثبت شده حدوداً 3 برابر طلاق است 
و متوسط عمر ازدواج هایی که به طلاق منجر می شود 9 سال شده است. براساس آخرین اطلاعات 
موجود از طریق داده های سازمان ثبت احوال کشور در 9 ماهه امسال، 42۶ هزار و 99 واقعه ازدواج 
و ۱32 هزار ۶۱8 واقعه طلاق به ثبت رسیده است. در زمان طلاق میانگین سن زنان 32.3 سال و 
میانگین سن مردم در زمان طلاق 37.2 گزارش شده است و بیانگر آن است که سن طلاق در کشور 

کاهش یافته است.

ضرب و شتم نرگس محمدی در اوین تکذیب شد
ندارد.  صحت  اوین  زندان  در  محمدی  نرگس  شتم  و  ضرب  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضاییه در رابطه با اخبار منتشر شده در مورد انتقال نرگس 
محمدی به زندان زنجان و ضرب و شتم او در زندان اوین گفت: انتقال نرگس محمدی به زندان 
زنجان صحت دارد، اما ضرب و شتم او کذب است و صحت ندارد. وی افزود: روزگذشته سازمان 
زندان ها در رابطه با شایعات مطرح شده در مورد این زندانی اطلاعیه ای صادر کرد و موضع قوه 

قضاییه در این اطلاعیه آمده است.

کدام سلطان از همه پولدارتر است؟ 
یک نماینده مجلس می گوید: به لطف اختصاص ارز 4200 سلطان کاغذ از سایر سلاطین پولدارتر 
است.احد آزادی خواه، نماینده ملایر اعتقاد دارد: دولت در زمینه اختصاص ارز 4200 تومانی به نحوی 
عمل کرد که متاسفانه عده ای توانستند سوءاستفاده کنند که البته در این زمینه سرنخ ها و ارتباطاتی 
چه در حوزه کاغذ و چه در سایر کالا ها به دست آمده است.وی پیشنهاد داد: دولت ارز 4200 تومانی 
را به ناشران مطبوعات، تولیدکنندگان کتاب، نویسندگان و مولفان دهد تا با رانت مقابله شود. به گفته 

این نماینده مجلس در بخش کاغذ هم سلطان داریم و سلطان کاغذ از سایر سلاطین پولدارتر است.

چند نفر در در کشور »خون نادر« دارند؟ 
اطلاعاتی  بانک  در  موجود  نادر  درباره خون های  نادر  ملی خون های  روز  بزرگداشت  دبیر ستاد 
سازمان انتقال خون، گفت: هم اکنون بیش از یک هزار نفر دارای خون نادر شناسایی شده اند و از 
این تعداد کمتر از ۱00 نفر خون بسیار نادر دارند.مقدم ادامه داد: این افراد در ۱8 گروه خونی بسیار 

نادر شناسایی شده اند و گروه های خونی، چون »ایندین« و »ارهاش نال« در این دسته قرار می گیرند.

شمال تهران چند مدرسه لاکچری دارد؟
قدرت الله علیزاده، عضو شورای سیاست گذاری و نظارت بر مراکز و مدارس غیردولتی گفت:: از 
میان ۱7 هزار مدرسه غیردولتی، شاید زیر 50 مدرسه لاکچری و ویژه هستند. این مدارس اغلب یعنی 
بالای 30 مورد در شمال شهر تهران اند و متاسفانه بیشتر مسئولان ما که شاید مدرسه هم دارند، آنجا 
ساکن اند. البته روشن است که این چندهزار دانش آموز، فرزندان مسئولان نیستند بلکه خانواده هایی 
نیز هستند که وسع مالی دارند. مسئله این است که دولت باید از مدارس غیر ویژه حمایت کند تا آن ها 

بتوانند با این مدارس خاص رقابت کنند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دوستِ راستین ، كسی است كه از سرِ صدق 
، عیبت را به تو گوشزد كند و در نبودت ، تو 
را پاس بدارد و تو را بر خويشتن ، برگزيند .

یکشنبه - هشتم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4950

استاندار قم خبر داد

پیشرفت 70 درصدی طرح های اقتصاد مقاومتی استان قم 

غرر الحكم : ج 2 ص 76 ح 1۹04

برای نخستین بار در قم انجام شد 

عمل جراحی ترمیم سوختگی مری و معده 
برای نخستین بار، عمل جراحی ترمیم سوختگی مری و معده در استان قم انجام شد و در این عمل، 

بخشی از روده بزرگ جایگزین مری شد.
دکتر محسن اشراقی فوق تخصص جراحی قفسه سینه در خصوص این عمل جراحی گفت: یک 
آقایی حدود 45 ساله حدود شش ماه به اشتباه ماده سوزانده ای را می خورد که این اقدام منجر به 

سوخته شدن و از بین رفتن کل مری و قسمت فوقانی معده وی می شود.
وی ادامه داد: این سوختگی منجر شده بود که تنگی از ناحیه دهان شروع و در مری نیز ادامه 
داشته باشد، کل مری که باید به اندازه تقریباً 2.5 سانتی متر باشد بر اثر این سوختگی به کمتر از چند 
میلیمتر رسیده بود به حدی که فقط بیمار می توانست آب بنوشد و با آب میوه زنده بماند که کاهش وزن 
شدیدی نیز پیدا کرده بود. این پزشک جراح با اشاره به مشکلات کار در خصوص انجام عمل تصریح 
کرد: متأسفانه همکاران آندوسکوپی هم به دلیل اینکه وسایل آنها از داخل مری به هیچ عنوان امکان 
عبور نداشت، نمی توانستند آندوسکوپی را انجام دهند و با توجه به سوختگی که مری و معده با هم 
داشتند، در کل از بین رفته بودند. اشراقی گفت: با این وضعیت عمل جراحی را انجام و بعد از حدود 

7 ساعت، مری سوخته و از بین رفته برداشته شد و جایگزینی با قسمتی از روده بزرگ صورت گرفت.
وی در خصوص حال فعلی بیمار گفت: حال بیمار خوب است و رژیم غذایی را نیز برای او شروع 
کرده ایم که حس خوبی نیز به وی داده است، چرا که بعد از شش ماه مجدد می تواند غذا بخورد، البته 
این بیمار شش روز نیز در آی سی یو بستری بود که طبیعی است اما در حال حاضر حال وی رو به 
بهبودی است و آماده ترخیص می شود. اشراقی به عنوان فوق تخصص جراحی توراکس، قفسه سینه، 

تیروئید بوده و عضو هیأت علمی و استادیار دانشگاه و عضو آکادمی جراحان توراکس اروپا است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

انهدام شبکه تبلیغی سلطنت طلبان پروژه "ققنوس" 
فرمانده انتظامی استان از شناسایی و انهدام شبکه تبلیغی سلطنت طلبان پروژه "ققنوس" در قم 

خبر داد.
سردار عبدالرضا آقاخانی با اعلام خبر فوق، اظهار داشت: با اقدامات اطلاعاتی پلیس امنیت عمومی 
استان 2 شبکه تبلیغی وابسته به سلطنت طلبان که به صورت گسترده نسبت به آموزش مقابله با 
نظام، هدایت تجمعات، آشوب ها، دعوت به اعتصابات و نافرمانی مدنی فعالیت داشتند، شناسایی و 
متلاشی شدند. فرمانده انتظامی استان قم اظهارداشت: این گروه با مشی آشکار و پنهان خود مبنی بر 
براندازی جمهوری اسلامی ایران و دریافت بودجه به صورت مستقیم از گروه های اپوزیسیون خارج از 
کشور، عناد خود با مردم ایران را بیش از پیش نمایان و با طراحی پروژه "ققنوس" تحت حمایت مستقیم 

دشمنان نظام جمهوری اسلامی در تلاش برای ایجاد ناآرامی و اغتشاش در سراسر کشور بودند.
سردار آقاخانی ساختار تشکیلاتی این گروه را شامل؛ زیر مجموعه هایی از جمله گروه گزینش و عضو 
یابی، معاون، هیئت مدیره و 5 زیر گروه فعال هر کدام با 30 عضو بیان کرد و گفت: در این خصوص ۱4 
نفر از اعضای اصلی این گروه که به صورت مستقیم با سران سلطنت طلب در خارج از کشور در ارتباط 
بودند، شناسایی و دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان قم، گفت: برخی اقدامات این گروه ایجاد نا 
آرامی در ایران از طریق اختلال در ناوگان حمل و نقل عمومی و باری، دامن زدن به اعتصابات کارگری 
و صنفی و نفوذ در جمعیت های صنفی و تغییر مسیر خواسته های اجتماعی مردم به سمت اقدامات 

امنیتی و سیاسی بوده است.

همزمان با یوم الله ۹ دی صورت  می گیرد

اجتماع مردم قم در مدرسه فیضیه 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم اعلام کرد تجمع مردم قم همزمان با یوم الله 9 دی 

ساعت ۱0 صبح روز دوشنبه با سخنرانی آیت الله مصباح یزدی در مدرسه فیضیه برگزار می شود.
در اطلاعیه شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم آمده است: یوم  الله نهم  دی »روز بصیرت 
و میثاق امّت با ولایت« مصداق عینی تجلّی دست قدرت الهی، قلّه فراموش  نشدنی و نقطه عطفی 
در تاریخ انقلاب اسلامی است، حماسه ماندگاری که با خروش ملّت ایران و غلبه جنود الهی بر جنود 
شیطانی، قابلیت و کارآمدی نظام دینی مبتنی بر اصل مترقّی ولایت  فقیه در عبور از بحران  ها و فتنه  ها 
اثبات شد. در ادامه این اطلاعیه تصریح شده است: در نتیجه حفظ و گرامی داشت این حرکت عظیم 
در سایه دین و تحقق وعده  های الهی وظیفه  ای همگانی و فرصتی برای روشنگری و بصیرت  افزایی 
در مقطع حساس کنونی است. در این اطلاعیه یادآور شده است: در همین رابطه تمامی اقشار مردم 
متدیّن و شریف خاستگاه انقلاب اسلامی، قم همیشه سرافراز را به شرکت پرشور در تجمّع باشکوه 
ساعت ۱0صبح روز دوشنبه در پایگاه فقاهت، مدرسه مبارکه فیضیه با سخنرانی علامه بزرگوار، حضرت 

آیت  الله مصباح  یزدی و سپس راهپیمایی یوم  الله نهم دی ماه دعوت می  نماید.

طرح:فیروزه مظفری 

جريمه ويژه ايرلاين ها برای تاخیر در پرواز!

این  گفت:  داماد  محقق  الله  آیت  همایش  علمی  دبیر 
همایش ۱2 دی ماه با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و با پیام رهبر معظم انقلاب در در پژوهشکده علوم و معارف 

قرآنی علامه طباطبایی )ره( قم برگزار می شود.
مهدی محمدی پیش ازظهردیروز در نشست خبری که در 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برگزار شد، اظهار 
کرد: از سال ۱39۶ دبیرخانه این همایش در وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی تشکیل شد و کارهای اجرایی آن انجام شد.
وی با اشاره به انتخاب اعضای ستاد این همایش توسط 
حجت الاسلام  کرد:  بیان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
عبدالکریم بهجت پور، حجت الاسلام حبیب رضا ارزانی، 
حجت الاسلام عبدالرضا ایزدپناه، حجت الاسلام سیدحسن 
ربانی و حجت الاسلام نجف لک زایی به عنوان اعضای ستاد 
محقق  محمد  سید  العظمی  آیت الله  حضرت  بزرگداشت 
داماد)ره( انتخاب شدند. وی با بیان اینکه ریاست ستاد را 
آیت الله استادی برعهده دارد، تصریح کرد: حجت الاسلام 
مختاری نیز دبیرعلمی این همایش است و دو دبیرخانه در قم 

و تهران مشغول فعالیت هستند.
دبیر همایش نکوداشت آیت الله محقق داماد، عنوان کرد: 
این همایش ۱2 دی ماه 98 در سالن علامه طباطبایی تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه )س( برگزار می شود و وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، آیت الله اعرافی و آیت الله استادی 
و یک نفر از خانواده ایشان و سپس آیت الله جوادی آملی در 

این همایش به ایراد سخن می پردازند.
وی با بیان اینکه پنج مستند فاخر با هدف معرفی شخصیت 
آیت الله محقق داماد به تولید رسیده است، تصریح کرد: این 
فیلم های مستند به مدت زمان 250 دقیقه به تولید رسیده 

است که از شبکه های سیما به صورت زنده پخش می شود.
محمدی ادامه داد: آیت الله جوادی آملی، آیت الله نوری 
همدانی، آیت الله مکارم شیرازی، آیت الله مومن، آیت الله 
شبیری  الله  آیت  نورمفیدی،  آیت الله  و  کرمانی  موحدی 
زنجانی و آیت الله دین پرور نسبت به بیان خاطرات خود از 

آیت الله محقق داماد می پردازند.
وی با بیان اینکه همایش نکوداشت آیت الله محقق داماد با 
همکاری مرکز مدیریت حوزه، تولیت آستان مقدس حضرت 
معصومه، دفتر تبلیغات اسلامی و وزرات فرهنگ و ارشاد به 
صورت ملی برگزار می شود، عنوان کرد: شروع این همایش با 
پیام رهبرمعظم انقلاب و اختتامیه آن نیز با سخنرانی آیت الله 

جوادی آملی خواهد بود.
رونمایی از موسوعه ۲۱ جلدی

 آیت الله محقق داماد 
دبیر علمی کنگره نکوداشت آیت الله سید محمد محقق 
داماد )ره(  نیز دراین نشست خبری گفت: هم زمان با برگزاری 
این آیین در قم، 2۱ جلد موسوعه تقریرات و شرح حال این 

عالم و فقیه بزرگ جهان اسلام رونمایی خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین رضا مختاری ، اظهار داشت: 
با  مقارن  و  گذشته  سال   2 طی  آیین  این  برگزاری  ایده 
پنجاهمین سالگرد رحلت آیت الله محقق داماد شکل گرفت و 
مقرر شد همایشی همراه با چاپ و نشر آثار این فقیه وارسته و 
مجاهد برگزار شود. وی با اشاره به اهتمام ویژه مرحوم محقق 
داماد به امر تدریس و تربیت شاگردان خاطرنشان کرد: بیشتر 

شاگردان او از شخصیت های تراز اول حوزه هستند.
مختاری گفت: آثار زیادی از این عالم بزرگ به جای نمانده 
و هر چه است شامل تقریرات درس وی می باشد که توسط 

شاگردانش به رشته تحریر درآمده است.
وی یادآور شد: او جزو پیشگامان نهضت انقلاب اسلامی و 
از همراهان امام راحل بود تا جایی که ساواک از پخش خبر 
ارتحال او از بلندگوی حرم حضرت معصومه )س( ممانعت 
کرد. مختاری با اشاره به احیا، تصحیح و نشر تقریرات محقق 
داماد توسط موسسه کتاب شناسی شیعه زیر نظر و اشراف 
آیت الله رضا استادی تصریح کرد: این تقریرات که به وسیله 
شاگردان آن مرحوم ازجمله آیت الله ناصر مکارم شیرازی و 
آیات محمد مومن، طاهری اصفهانی، موسوی اردبیلی و سید 
علی داماد نوشته شده در یک دوره 20 جلدی آماده شده که 

در آیین نکوداشت آن رونمایی می شود.
وی اضافه کرد: علاوه بر آن یک جلد تحت عنوان آموزگار 
فقاهت دربرگیرنده شرح حال آن مرحوم نیز رونمایی خواهد 

شد.
مختاری همچنین با اشاره به انتشار مطالبی پیرامون افکار و 
اندیشه های این شخصیت بزرگ حوزه علمیه قم در سه مجله 
تخصصی حوزه افزود: یک صد دفتر از کل تقریرات آن مرحوم 
نیز در قالب یک لوح فشرده جمع آوری شده که در این آیین 

توزیع می شود.
کنگره نکوداشت مرحوم آیت الله محقق داماد یک 

آیین ملی است
نیز دراین  ارشاد اسلامی استان قم   و   مدیرکل فرهنگ 
نشست خبری گفت: مرحوم آیت الله محقق داماد یکی از 
درخشان ترین، چهره های علمی و فقهی دوران معاصر است. 
سید موسی حسینی کاشانی اظهار داشت: برگزاری این 
آیین درقم از توفیق ها و افتخارهای بزرگ مجموعه فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان قم می باشد.
وی اظهارداشت: تجلیل از مفاخر فرهنگی کشور و جهان 
اسلام و تشیع و معرفی آنان به نسل جدید، از جدی ترین 
وظایف مسئولان  و دست اندرکاران فرهنگی به شمار می آید. 

حسینی کاشانی گفت: کنگره نکوداشت آیت الله محقق 
داماد که با نظر مثبت وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ترتیب 
یافته از جمله اقدامات فرهنگی است که برای آن برنامه ریزی 
خوبی صورت گرفته و آثار و نتایج پربار و ماندگاری را نیز برای 
تشنگان معرفت به همراه خواهد داشت. وی ادامه داد: دراین 
آیین تمام ابعاد در نظر گرفته شده تا علاوه بر متخصصان، 
مردم و اقشار مختلف جامعه نیز از آن استفاده کنند. وی 
برگزاری این کنگره  با همکاری وزارت ارشاد و چند نهاد دیگر 
فرهنگی کشور را اتفاق خجسته ای توصیف کرد، و با تاکید 
بر ضرورت تداوم  این تعامل های فیمابین، افزود: با تدابیر و 
تمهیدات اندیشیده شده قرار است، مراسم به صورت زنده و 

مستقیم  ازشبکه چهار و نور پخش شود.

با پیام رهبر معظم انقلاب ؛

همایش بزرگداشت آیت الله محقق داماد درقم برگزار می شود 

طبق آیین نامه حقوق مسافر در پروازهای داخلی 
که از سوی سازمان هواپیمایی کشوری تدوین شده 
در صورتی که پروازی بیش از چهار ساعت تاخیر 
داشته باشد، ایرلاین ها موظف به پرداخت جریمه از 

پیش تعیین شده به مسافران هستند.


